












































































































































































































































 











































پنج شنبه 27 دی  1403-16 ژانویه 2025 -15 رجب  1446 - شماره  27371

خبر

»ان بی سی نیوز«  شبکه  با  گفتگو  در  کشورمان  رئیس جمهور 
تأکید کرد ایران به هرگونه اقدام علیه تأسیسات هسته ای خود 

واکنش نشان می دهد.
کشورمان  رئیس جمهور  پزشکیان«  »مسعود  مهر،  گزارش  به 
در گفتگوی اختصاصی با شبکه »ان بی سی نیوز« آمریکا ضمن 
اینکه  و  برجام  هسته ای  توافق  در  آمریکا  بدعهدی  به  اشاره 
»آمریکا به دنبال سرنگون دولت ایران است و نه حل مشکلات« 
تأکید کرد »ایران آماده گفت وگو با دولت دوم ترامپ است.«

این گفتگو تأکید کرد که  از  وی همچنین در بخشی دیگری 
»ما از جنگ نمی ترسیم، اما به دنبال آن هم نیستیم. من کاملًا 
امیدوارم که این اتفاق رخ ندهد زیرا به ضرر همه بازیگران و 

نه فقط و فقط ما خواهد بود.«
اشاره پزشکیان به بدعهدی آمریکا در توافق هسته ای به خروج 
اقدام  »برنامه  از   ۹۷ سال  در  ترامپ  دونالد  دولت  یکجانبه 
برخلاف  که  اقدامی  است؛  برجام  به  موسوم  مشترک«  جامع 
تمام قوانین بین المللی و قطعنامه ۲۲۳۱ شورای امنیت سازمان 

ملل بود.

با اینکه ایران به تمام تعهدهای خود در برجام عمل کرده بود، 
دونالد ترامپ در اردیبهشت ۹۷ با خروج آمریکا از برجام بار 
دیگر همه تحریم هایی که به واسطه توافق برجام تعلیق شده 
از  پیش  اینکه  علی رغم  نیز  بایدن  جو  دولت  برگرداند؛  بود، 
ورود به کاخ سفید در سال ۲۰۲۰ مدعی شده بود که منتقد این 
اقدام ترامپ است، اما در ۴ سال گذشته با وجود حُسن نیت 

ایران، هیچ گاه در مذاکرات جدی نبود.
مسئله  نیست،  گفتگو  خود  »مسئله  گفت  دراین باره  پزشکیان 
آن  به  باید  و  می شود  گفتگوها حاصل  از  که  است  تعهداتی 
متعهد بود؛ زمانی که ایران با قدرت های بزرگ درباره برنامه 
به  باید  به تمام تعهداتی که  هسته ای خود گفت وگو کرد، ما 
طرف  این  متأسفانه  اما  بودیم.  پایبند  می شدیم،  متعهد  آن ها 
مقابل بود که به وعده ها و تعهدات خود عمل نکرد. ما این 
شک را داریم که مهم نیست چقدر درگیر گفت وگو و مذاکره 
باشیم، آنها در صدد سرنگونی دولت هستند، نه حل مشکلات.«

پس از خروج آمریکا از برجام، اروپایی ها و طرف های دیگر 
از  ناشی  اقتصادی  خسارت  که  دادند  وعده  ایران  به  برجام 

اما بعد از  خروج واشنگتن از برجام را جبران خواهند کرد، 
گذشت یک سال، بی عملی اروپایی ها آشکار شد و ایران نیز 
در پاسخ به این اقدام خودسرانه آمریکا در اردیبهشت ۹۸ در 
پنج مرحله تعهدات هسته ای یک طرفه خود در برجام را کاهش 
داد؛ هم اکنون با توسعه برنامه صلح آمیز ایران، برخی از مقامات 

آمریکا مدعی حمله به تأسیسات هسته ای ایران شدند.
هرگونه  درباره  گفتگو  این  در  کشورمان  رئیس جمهور 
ماجراجویی علیه تأسیسات و برنامه صلح آمیز ایران تأکید کرد 
ایران به دنبال جنگ نیست، اما اگر به تأسیسات هسته ای اش 
حمله شود، آماده دفاع از خود است. وی گفت: ببینید کاملًا 
طبیعی است ما به هرگونه اقدام پاسخ خواهیم داد. ما از جنگ 
نمی ترسیم، اما به دنبال آن هم نیستیم. من کاملًا امیدوارم که 
چنین اتفاقی رخ ندهد، زیرا به ضرر همه بازیگران است و نه 

فقط و صرفاً به ضرر ما.
وی در ادامه تأکید کرد که »دشمنان ایران تهران را به تلاش 
برای دست یابی به بمب اتمی متهم می کنند تا به نوعی بهانه ای 

جور کنند، اما این حقیقت ندارد.«
مجری  آمده،  ان بی سی نیوز  شبکه  وب سایت  در  که  آن گونه 
اشاره  با  که  می کند  تلاش  هولت«  »لستر  یعنی  گفت گو  این 
به تحولات اخیر در منطقه و به خصوص سوریه نشان دهد که 
موضع و جایگاه محور مقاومت و ایران در منطقه ضعیف شده 
است، اما پزشکیان با رد قاطعانه چنین تفسیری گفت »من هیچ 
سال  به  نسبت  کشور  درون  در  نمی بینم،  پیوندی  و  ارتباطی 
بهتری  مشارکت  هستیم،  قوی تر  ما  هستیم.  منسجم تر  گذشته 

داریم. ما امنیت قوی تری در کشور داریم«
مذاکرات  میانه  در  گفتگو  این  ان بی سی نیوز،  نوشته  به 
اسرائیل  بین  آتش بس  توافق  برای حصول  فشرده  دیپلماتیک 
و حماس انجام شده؛ گفتگوهای غیرمستقیمی که ماهاست با 
جریان  در  کشورها  دیگر  و  آمریکا  مصر،  قطر،  میانجی گری 
نیز در  ایران  آیا  این پرسش که  به  پاسخ  است. پزشکیان در 
به دست آمدن توافق احتمالی نقشی دارد گفت: ما هر کاری که 
از دستمان بربیاید برای تحقق صلح در منطقه انجام می دهیم.«

اتهامات  و  ادعاها  گفتگو  این  از  دیگری  بخش  در  پزشکیان 
اخیر رسانه ها و مقامات آمریکایی علیه ایران که تهران اقدامات 
رد  داده،  انجام  ترامپ  دونالد  ترور  برای  را  عملیات هایی  و 
کرد. وی گفت: ایران هرگز برنامه و قصدی برای ترور دونالد 
ترامپ نداشته است. ما در این زمینه تلاشی نکرده و اقدامی نیز 
در آینده نخواهیم کرد. آنچه در مورد توطئه علیه ترامپ گفته 
می شود، طرحی از سوی اسرائیل و سایر کشورها برای ترویج 

دشمنی با ایران است«.

پزشکیان: 

آماده گفتگو هستیم؛ ایران به هرگونه اقدام علیه 
معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی گفت: در جهش تأسیسات هسته ای اش پاسخ می دهد

ایجاد  را  دیم زارها در تلاش هستیم شرایطی  برنج در  تولید 
کنیم کمیت و کیفیت تولید برنج را ارتقا دهیم در همین راستا 
چند طرح پایلوت را در استان های گیلان، مازندران و گلستان 
به کمک ستاد اجرایی فرمان امام اجرا خواهیم کرد تا بتوانیم 
آخرین دستاوردهای مراکز تحقیقاتی را پیاده کنیم و اگر این 
طرح های پایلوت موفق بود نتایج را به ستاد منتقل می کنیم. 

علیرضا مهاجر، معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی 
در  خودکفایی  امکان  درباره  ایلنا  خبرنگار  با  گفت وگو  در 
تامین برنج کشور گفت: باید دید خودکفایی در تولید برنج 
امکان پذیر  فنی  نظر  از  ایده  این  نه،  یا  دارد  اقتصادی  صرفه 
است اما به نظر نمی رسد آب کافی برای خودکفایی در اختیار 

داشته باشیم.  
وی افزود: در جهش تولید برنج در دیم زارها در تلاش هستیم 
ارتقا  برنج را  تولید  ایجاد کنیم کمیت و کیفیت  شرایطی را 
استان های  در  را  پایلوت  طرح  چند  راستا  همین  در  دهیم 
فرمان  اجرایی  ستاد  کمک  به  گلستان  و  مازندران  گیلان، 
بتوانیم آخرین دستاوردهای مراکز  امام اجرا خواهیم کرد تا 
تحقیقاتی را پیاده کنیم و اگر این طرح های پایلوت موفق بود 

نتایج را به ستاد منتقل می کنیم.
مهاجر تصریح کرد: قطعی برق به یقین در کمیت و کیفیت 
اساس   همین  بر  می گذارد  تاثیر  مستقیم  طور  به  محصول، 
کمترین  که  هستند  این  دنبال  به  کشاورزی  جهاد  وزارت 
قطعی برق در بخش کشاورزی اتفاق بیفتد زیرا در این بخش 
با موجود زنده ای روبه رو هستیم که تخریب آن بقای جامعه 
را تهدید می کند و به نظر من دولت نیز در تلاش برای حل 

این مشکل است.

معاون امور زراعت وزارت جهاد کشاورزی: 
برای خودکفایی برنج آب کافی نداریم ؛ 

ورود ستاد اجرایی فرمان امام به کشت برنج 

اینکه  بیان  با  استان ها  عالی  در شورای  گیلان  استان  نماینده 
در بسیاری از نقاط عمق تالاب انزلی به کمتر از نیم متر و 
کاملا خشک  نیز  نقاط  از  بسیاری  در  و  رسیده  سانتیمتر   ۲۰
انزلی روزبه روز به مرگ نزدیک تر  شده است، گفت: تالاب 
میان  ناهماهنگی  متأسفانه عدم مدیریت صحیح و  می شود و 
نکرده  تالاب  احیای  به  کمکی  تاکنون  دولتی،  سازمان های 

است. 
محمد صادقی نماینده استان گیلان در شورای عالی استان ها 
تالاب  کرد:  اظهار  انزلی،  تالاب  عمق  کاهش  به  اشاره  با 
از زیباترین و مهم ترین تالاب  های طبیعی کشور  انزلی یکی 
یکی  زیستی،  تنوع  و  بفرد  منحصر  مناظر  وجود  با  که  بوده 

از محبوب ترین مقاصد طبیعت گردی در استان گیلان است.

مشکلات  با  اخیر  سال های  در  انزلی  تالاب  افزود:  وی 
زیست محیطی بسیار و بی توجهی مسئولان روبه رو بوده است 
افزایش  صنعتی،  و  خانگی  ضایعات  و  فاضلاب  تخلیه  که 
از  بخشی  تبدیل  و  زمین ها  کاربری  تغییر  رسوبات،  سطح 
احداث  کشاورزی،  زمین های  به  تالاب  حاشیه  اراضی 

موج شکن و گسترش گیاه آزولا از نمونه های آن است.
کرد:  بیان  استان ها  عالی  شورای  در  گیلان  استان  نماینده 
تالاب انزلی زمانی عمقی بیش از ۱۰ متر داشت و امروز در 
بسیاری از نقاط، عمق آن به کمتر از نیم متر و ۲۰ سانتیمتر 

رسیده و در بسیاری از نقاط نیز کاملا خشک شده است.
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی شورای عالی استان ها، صادقی 
ادامه داد: تالاب انزلی روزبه روز به مرگ نزدیک تر می شود و 

متأسفانه عدم مدیریت صحیح و ناهماهنگی میان سازمان های 
دولتی، تاکنون کمکی به احیای تالاب نکرده است.

وی تصریح کرد: یکی از مشکلات مهم تالاب انزلی، ورود 
مستقیم فاضلاب تمام خانه های مسکونی، اغلب کارخانه ها و 
کارگاه های صنعتی واقع در اطراف تالاب به درون آن یا به 

داخل رودخانه هایی است که به تالاب می ریزند.
پایان  در  استان ها  عالی  شورای  در  گیلان  استان  نماینده 
تالاب  کند،  پیدا  ادامه  وضعیت  این  اگر  کرد:  خاطرنشان 
انزلی از فاضلاب انسانی به مساحت ۲۰۰ میلیون متر مربع پر 
می شود و فقط با وزش یک نسیم مردم باید گرد و غبارهای 
سرطان  انواع  و  کنند  استشمام  را  فاضلاب  انواع  از  ناشی 

شیوع می یابد.

این که  بیان  با  اینکه  بیان  با  مجلس  عمران  کمیسیون  عضو 
داریم،  کمبود  کشور  در  مسکونی  واحد  میلیون   ۷ هم اکنون 
گفت: قانون گذار می گوید که دولت براساس تعهد باید این 
روحیه  و  همت  معنای  به  اراده  اما  می کرد،  عملی  را  کار 

جهادی در این موضوع دیده نمی شود. 
چالش  درباره  تبریز،  در  نوین  علیرضا  تسنیم،  گزارش  به 
واحدهای  بود  قرار  داشت:  اظهار  کشور  در  مسکن  کمبود 
تومان،  میلیارد  یک  زیر  مبلغ  با  مسکن  ملی  نهضت  طرح 
عملیاتی شود، اما این طرح آن قدر به طول انجامید که حالا 

میزان آن به ۱.5 میلیارد رسیده است.
وی افزود: همچنین قرار بر پرداخت وام 5۰۰ میلیون تومانی 
بود که حالا این مبلغ نیز به میزان ۸۰۰ میلیون تومان رسیده 

که باید در این خصوص به صورت جدی وارد عمل شد.
این که  بیان  با  آذربایجان شرقی،  نمایندگان  مجمع  رئیس 
داریم،  کمبود  کشور  در  مسکونی  واحد  میلیون   ۷ هم اکنون 

تصریح کرد: کشوری که توانسته از صدر مشکلات بزرگی 
برای گفتن داشته  عبور کند و در عرصه های مختلف حرف 

باشد، قطعاً قادر به حل این موضوع نیز هست.
را  لازم  اهلیت  باید  مسکن  حوزه  متولیان  کرد:  اظهار  نوین 

داشته و درد را احساس و برای آن برنامه داشته باشند.
وی ادامه داد: در طول چند ماه گذشته، اولین جلسه شورای 
عالی مسکن به تازگی تشکیل شد درحالی که ایجاد هماهنگی 
تنبیه  و  کمبودها  رفع  سیاست گذاری ها،  سازمان ها،  بین 

متخلفین در همین جلسه انجام می شود.
نوین، با اشاره به نقش ویژه بانک ها در این موضوع، یادآور 
شد: بانک ها بهانه هایی چون ناترازی منابع را مطرح می کنند 

درحالی که این موضوع برای قانون گذار قابل قبول نیست.
قانون گذار  افزود:  آذرشهر،  و  اسکو  تبریز،  مردم  نماینده 
می گوید که دولت براساس تعهد خود باید این کار را عملی 
اما اراده به معنای همت و روحیه جهادی در این  می کرد، 

موضوع دیده نمی شود.
نوین متذکر شد: مجلس با ابزار نظارتی خود وارد عمل شده 
ابتدا به دنبال تذکر و سؤال از مسئول مربوطه بوده و  و در 

به عنوان آخرین مرحله نیز به سراغ استیضاح خواهد رفت.

سدهای بزرگ و مهم کشور با 5۶ درصد حجم خالی آماده 
ورود به دومین ماه زمستان می شوند. 

کشور  برای  خوبی  بارش   گذشته  پاییز  ایرنا،  گزارش  به   
های  خشکسالی  سنگین  سایه  نتوانست  و  نداشت  همراه  به 

گذشته را کم کند.
بر اساس اخرین آمار، میزان بارش های از ابتدای سال آبی 

جاری تا ۲۲ دی ماه 5۱.5 میلیمتر بوده است.
همین امر تاثیر خود را بر روان آب ها گذاشته و سبب کاهش 
ورودی آب به سدها به عنوان بخش مهم در تامین آب مورد 

نیاز شده است.
علاوه براین وضعیت بارش برف هم که مهم ترین بارش در 

تغذیه سدها است نیز چندان مطلوب نبوده است.
آب  تحقیقات  موسسه  رئیس  کاویانپور  محمدرضا  پیشتر 
همراه  برف ها  شدن  ذوب  با  را  زمین  کره  شدن  گرم  کشور 
با  و  شده  آغاز  قطب ها  از  فرآیند  این  بود:  گفته  و  دانسته 

کاهش میزان سطح یخچال های طبیعی همراه می شود.
است  یخچالی  محدوده   ۱۱۰ دارای  ایران  اینکه  بیان  با  وی 
یخچال ها  سطح  کاهش  شاهد  شدن  گرم  فرآیند  با  افزود: 
پوشش  جهان  نقاط  سایر  و  آسیا  در  هم اکنون  هستیم. 

یخچال ها و برف ها کاهش یافته است.

وی تبدیل شدن بارش ها از برف به باران را از اثرات تغییرات 
پوشش  سطح  کاهش  با  مساله  این  گفت:  و  برشمرد  اقلیمی 
این است که ضخامت پوشش  نکته  برفی همراه شده است. 

برفی به عنوان یک شاخص مهم مد نظر است.
رئیس موسسه تحقیقات آب کشور تاکید کرد: کاهش سطح 
به  رودخانه ها  دائمی  جریان  تبدیل  با  کشور  یخچال های 
جریان های زود گذر و مخرب فصلی همراه است که تشدید 

کم آبی و خشکسالی را به همراه دارد.
گزارش تازه دفتر اطلاعات و داده های آب کشور نشان می 
دهد که سدهای مهم و بزرگ کشور تنها ۴۴ درصد پرشدگی 
دارند و با 5۶ درصد خالی تر بودن وارد دومین ماه زمستان 

می شوند.
کاهش ۳ درصدی ورودی آب به سدها

براساس این آمار ورودی آب به سدهای مهم و بزرگ نیز از 
ابتدای سال آبی جاری)ابتدای مهر( تا ۲۳ دی ماه با کاهش 

۳ درصدی روبرو شده است.
از ابتدای سال آبی جاری تا ۲۳ دی ماه پنج میلیارد و ۶۷۰ 
کشور  بزرگ  و  مهم  سدهای  وارد  آب  مکعب  متر  میلیون 

شده است.
این درحالی است که سال گذشته در همین باز زمانی سدها 

پنج میلیارد و ۸۶۰ میلیون متر مکعب ورودی آب داشته اند.
رشد چهار درصدی خروج آب از سدها

خروج  سدها  به  وردی  آب  درصدی   ۳ کاهش  با  همزمان 
آب از سدها چهار درصد رشد یافته که نشان از ناترازی در 

منابع آبی است.
و  میلیارد  هفت  مهرماه(  )ابتدای  جاری  آبی  سال  ابتدای  از 
برای مصارف مختلف  از سدها  متر مکعب آب  میلیون   ۷5۰

خارج شده است.
این درحالی است که سال گذشته این میزان هفت میلیارد و 

۴5۰ میلیون متر مکعب بوده است.
رشد ۹ درصدی حجم آب موجود در سدها

باوجود کاهش ورودی و افزایش خروجی آب از سدها حجم 
آب موجود در سدها با ۹ درصد همراه شده است.

براین اساس از ابتدای سال آبی جاری تا ۲۳ دی ماه حجم 
آب موجود در سدها به ۲۲ میلیارد و ۴۸۰ میلیون متر مکعب 

رسیده است.
سال گذشته در همین بازه زمانی حجم آب موجود در سدها 

۲۰ میلیارد و 5۷۰ میلیون متر مکعب بوده است.
همچنین هشت سد مهم و بزرگ کشور با کاهش آب از ۲5 

تا ۷5 درصد همراه شده اند.

چای  دلاری  میلیارد   ۳.۴ فساد  به  رسیدگی  دادگاه  قاضی 
تا  دادگاه  نهایی  رأی  کرد؛  اعلام  تسنیم  خبرنگار  به  دبش 

پایان امسال صادر و ابلاغ خواهد شد. 
محمدرضا پسندیده؛ رئیس شعبه اول مجتمع ویژه رسیدگی 
به جرایم اقتصادی و قاضی دادگاه چای دبش در گفت وگو 
با  تسنیم از صدور و ابلاغ رأی نهایی این دادگاه تا پایان 

امسال خبر داد.
است،  رسیدگی  حال  در  که  پرونده ای  گفت:   پسندیده 
صادر  آن  کیفرخواست  که  دادسراست  پرونده  از  بخشی 
شده و پرونده دیگری از گروه دبش در دادسرا در مطرح 
رسیدگی است. در این پرونده برای ۶۱ متهم کیفرخواست 
صادر شده و دادگاه دفاعیات همه متهمان و وکلای آن ها 
را استماع کرده است. همچنین از حدود سی و هفت متهم 
هم آخرین دفاع را استماع کرده است و جلسات بعدی در 
اعلام خواهد  دادگاه  هیئت قضایی  واقع طبق تصمیمی که 

گرفت ادامه خواهیم داد.
وی تأکید کرد: تا آخر سال رأی دادگاه که رأی قطعی است 

را صادر خواهیم کرد.
که  باره ای  چند  نقدهای  درباره  همچنین  پسندیده  قاضی 
مطرح  بانک ها  به  خطاب  پرونده  به  رسیدگی  جریان  در 
و  استعلامات  به  پاسخ دهی  در  تأخیر  از  آن  در  و  کرد 
گفت:  است،  کرده   انتقاد  درخواستی  گزارش های  ارسال 
پاسخ هایی که دادگاه از بانک ها و خیلی از دستگاه اجرایی 
و سازمان هایی که مرتبط با پرونده هستند می خواهد، پاسخ 
به  دستگاه ها  و  بانک ها  است؛  سؤال  با  متناظر  و  متناسب 

دادگاه پاسخ می دهند ولی پاسخ مورد نظر دادگاه نیست.
متهم  می گوید؛  بانک  به  خطاب  دادگاه  مثلًا  افزود:  وی 
ردیف اول اعلام کرده حواله های ارزی را خودش دریافت 
دریافت  را  آن  که  کرده  معرفی  را  ثالثی  و شخص  نکرده 
ما  است.  مهم  بسیار  دادگاه  برای  موضوع  این  است.  کرده 
دریافت  بابت جابجایی  که  درخواست هایی  کپی  می گوییم 
ببینیم  ما می خواهیم  بدهند.  ما  به  را  ارائه شده  کننده وجه 
متن درخواست چه بوده و بانک با چه مجوزی، ارزی که 
باید به آقای الف تحویل می شد را به آقای ب داده است. 
نیاوردم  کالا  و  نگرفتم  ارز  من  که  بگوید  الف  آقای  الان 
این ها  ما  است.  مهم  دادگاه  برای  این  دارید؟  پاسخی  چه 
بانک هایی که  بانک ها مخصوصاً  از  بعضی  را خواستیم که 
و  فرستادند  اندکی  پاسخ های  داشتند  زیادی  حواله های 

بعضی بانک ها که حواله شان کمتر بوده کامل فرستادند.

نماینده استان گیلان در شورای عالی استان ها:

تالاب انزلی روز به  روز به مرگ نزدیک تر می شود

کمبود 7 میلیون مسکن در ایران

رأی پرونده چای دبش تا پایان 
امسال صادر می شود 

رئیس کل سازمان نظام پزشکی ایران با اشاره به آمار ۲5۰ 
میلیون دندان پوسیده در دهان ایرانی ها، از این وضعیت ابراز 

نگرانی کرد. 
بین المللی  کنگره  یکمین  و  بیست  در  زاده،  رئیس  محمد 
پررنگ  حضور  به  اشاره  با  اندودنتیست،  علمی  انجمن 
همکاران دندانپزشک در سازمان نظام پزشکی، گفت: جامعه 
و  ندارد  را  پرداخت سوبسید  توان  دندانپزشکی،  و  پزشکی 
نارسایی های  هزینه  دلیل  همین  به  کند.  کاری  باید  دولت 
بیمه ای را جامعه پزشکی از جیب خودش پرداخت می کند 

که با مشکلات زیادی همراه شده است.
اشاره  دندانپزشکی  حوزه  مشکلات  و  مسائل  به  رئیس زاده 
ما  شرایط  دندان،  و  دهان  سلامت  بحث  در  گفت:  و  کرد 
خدمات  بالای  هزینه های  هم،  آن  دلیل  و  نیست  خوب 
میلیون دندان  بالای ۲5۰  دندانپزشکی است.در حال حاضر 

پوسیده در دهان ایرانی ها وجود دارد که نگران کننده است.
حوزه  در  آموزش  وضعیت  به  توجه  خواستار  مسئول  این 
دندانپزشکی شد و تاکید کرد: در بحث عرضه و قیمت مواد 

دندانی، نظارت خوبی وجود ندارد.

250 میلیون دندان پوسیده در 
دهان ایرانی ها

تنها 44 درصد ظرفیت سدهای کشور پر است

بلومبرگ: ترامپ منفعتی در جنگ اوکراین نمی بیند 
این  منتخب  رئیس جمهور  احتمالی  رویکرد  گزارشی  در  بلومبرگ 
نقل  به  بلومبرگ  کرد.  بررسی  را  اوکراین  جنگ  به  نسبت  کشور 
 ، ترامپ«  »دونالد  که  داد  گزارش  اروپا  اتحادیه  مقام  چندین  از 
رئیس جمهور منتخب آمریکا در نظر ندارد که درگیری اوکراین را 
که  شد  مدعی  رسانه  بداند.این  آمریکا  ملی  منافع  کلیدی  اولویت 
جمهوری خواهان به همتایان اروپایی خود این احساس داده اند که 
گزارش  نیست .طبق  وابسته  به شدت  اوکراین  به سرنوشت  ترامپ 
تا  ادامه دهد  از اوکراین  بلومبرگ، ترامپ ممکن است به حمایت 
از هر گونه مذاکرات، در  قبل  این کشور  اطمینان حاصل کند که 

موقعیت قدرت  قرار دارد.
نتانیاهو: طی روزهای آتی در غزه به توافق می رسیم

»بنیامین نتانیاهو« نخست وزیر رژیم صهیونیستی عنوان کرد که تنها 
»ساعات یا روزها« با توافق آتش بس و آزادی اسرا در غزه فاصله 
حاضر  حال  در  رژیم  این  که  کرد  عنوان  ادامه  در  نتانیاهو  است. 
رژیم  است.نخست وزیر  توافق  پیش نویس  به  حماس  پاسخ  منتظر 
اسرا  تمامی  ایمن  بازگشت  که  داشت  اظهار  همچنین  صهیونیستی 
شرط وی برای آتش بس دائم است.نتانیاهو همچنین با اشاره به اینکه 
این توافق مراحل مختلفی دارد بیان کرد که دور دوم مذاکرات در 

تاریخ ۱۶ ژانویه )۲۷ دی( برگزار خواهد شد.
را  چینی  شرکت   ۳7 محصولات  واردات  آمریکا 

ممنوع کرد 
مقامات آمریکایی اعلام کردند که ۳۷ شرکت چینی فعال در صنایع 
نیروی کار  از  استفاده  به دلیل  انرژی خورشیدی و نساجی  معدن، 
اجباری اویغورها در شین جیانگ، در فهرست ممنوعیت صادرات به 
آمریکا قرار گرفته اند. وزارت امنیت داخلی آمریکا در بیانیه ای اعلام 
کرد: این شرکت ها به فهرست نهادهای تحت »قانون جلوگیری از 
کار اجباری اویغورها« اضافه شده اند. در این میان، نام شرکت هوافو 
فشن، یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان منسوجات جهان، به همراه 

۲5 شرکت تابعه آن دیده می شود. 
جنگ  پایان  دنبال  به  ترامپ  روسیه:  سنای  مقام 

اوکراین است 
 الکسی بوشکوف، رئیس کمیته سیاست اطلاعات شورای فدراسیون 
دونالد  که  نوشت  خود   تلگرام  کانال  در  روسیه(  )سنای  روسیه 
ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا، هدف خود را پایان دادن به 
عملیات نظامی بین روسیه و اوکراین قرار داده است.بوشکوف در 
پیامی تلگرامی نوشت: »در جلسه ای در کنگره آمریکا، پت هیگسیث، 
نامزد ترامپ برای وزارت دفاع، سه نکته کلی را در مورد موضع 
آینده دولت آمریکا در مورد اوکراین بیان کرد... اول، اینکه ترامپ 
همچنان به رویکرد کلی پایان دادن به جنگ پایبند است.«او همچنین 
اشاره کرد که ایالات متحده در دوران ترامپ تلاش خواهد کرد تا 

بهترین شرایط ممکن را برای اوکراین فراهم کند. 
تایوان  به  تسلیحات  تحویل  نرخ  ترامپ:  مشاور 

افزایش خواهد یافت 
رئیس جمهور منتخب ایالات متحده، در حال برنامه ریزی برای افزایش 
نرخ تحویل تسلیحات و سخت افزار نظامی ایالات متحده به تایوان 
رئیس جمهور  ترامپ«،  »دونالد  احتمالی  ملی  امنیت  است.  مشاور 
منتخب ایالات متحده، در حال برنامه ریزی برای افزایش نرخ تحویل 
است.وی  تایوان  به  متحده  ایالات  نظامی  و سخت افزار  تسلیحات 
گفت: »ما بیش از ۲۰ میلیارد دلار از چیزهایی داریم که آن ها برای 
آن هزینه کرده اند و باید سخت کار کنیم تا آن ها را آزاد کنیم و آن ها 
را به عنوان یک اقدام بازدارنده دریافت کنند.« به گفته وی، ترامپ 
قصد دارد »واقعاً به تقویت این مشارکت ها و اتحادها« در منطقه آسیا 

و اقیانوسیه ادامه دهد.
رئیس جمهوری تعلیق شده کره جنوبی بازداشت شد 

رئیس جمهوری  بازداشت  از  کره جنوبی  فساد  با  مبارزه  آژانس 
کره جنوبی  فساد  با  مبارزه  آژانس  داد.  خبر  کشور  این  تعلیق شده 
از بازداشت »ون سوک یول« رئیس جمهوری تعلیق شده این کشور 
خبر داد.بازداشت ون پس از ورود صدها نفر از نیروهای پلیس به 
اقامتگاه وی صورت گرفت. ماموران پلیس پس از آن که به سختی 
عبور  وی  اقامتگاه  محل  نزدیکی  در  یون  حامیان  میان جمعیت  از 
کردند، موفق به بازداشت وی شدند.تلاش قبلی نیروهای پلیس برای 
با شکست  گرفت،  قبل صورت  هفته  دو  که حدود  یون  بازداشت 

رو به رو شده بود. 
قطر: در مراحل پایانی توافق آتش بس غزه هستیم 
سخنگوی وزارت خارجه قطر گفت که مذاکرات  آتش بس غزه  در 
آن  داریم که جزئیات جدید  » انتظار  افزود:  دارد. وی  ادامه  دوحه 
ما در  بگوییم که  باشد. می توانیم  مثبت  نتایج  امیدواریم که  برسد. 
اخیر  جزئیات  »نمی توانیم  افزود:  هستیم.«وی  توافق  پایانی  مراحل 
درباره توافق را بیان کنیم؛ اما می توانیم بگوییم که موانع اصلی را 
پشت سر گذاشته ایم، رسیدن به توافق آتش بس در غزه نزدیک است 

و انتظار داریم به زودی این توافق اعلام شود.«
کاخ سفید: توافق آتش بس در غزه نزدیک است

کاخ سفید اعلام کرد در آستانه دستیابی به توافق آتش بس در غزه 
قرار داریم.کاخ سفید تاکید کرد برای تحقق آتش بس به شکل خیلی 
فشرده اقدام می کنیم.این توافق احتمالی در شرایطی صورت خواهد 
گرفت که اسموتریچ و بن گویر به ترتیب وزرای افراطی دارایی و 
تهدید کردند در صورت حصول  داخلی رژیم صهیونیستی  امنیت 
این توافق از کابینه نتانیاهو کناره گیری خواهند کرد.اسموتریچ وزیر 
دارایی رژیم صهیونیستی خواستار ضمانت هایی از نتانیاهو در مورد 

عدم توقف جنگ پس از اجرای توافق مبادله اسرا شده است.
نخست وزیر استرالیا، روسیه را تهدید کرد

نخست وزیر استرالیا تهدید کرد در صورتی که مسکو به یک تبعه 
استرالیایی به اسارت گرفته شده حین جنگیدن برای ارتش اوکراین 
آسیب برساند، با »شدیدترین اقدام ممکن« مواجه می شود. ماه دسامبر 
گذشته ویدیویی در رسانه های اجتماعی منتشر شد که نشان می داد 
سربازی استرالیایی به نام »اسکار جنکینز«، ۳۲ ساله و دارای یونیفرم 
نظامی توسط نیروهای روس به اسارت گرفته شده  است .»آنتونی 
آلبانیز«، نخست وزیر استرالیا اعلام کرد مقام های وزارتخانه های امور 
به دنبال »شفاف شدن فوری شرایط  این کشور  خارجه و تجارت 

جنکینز هستند. ما شدیدا نگران هستیم.«
دولت دوم ترامپ به دنبال تشدید ارسال تسلیحات 

برای تایوان
رئیس  ترامپ«،  »دونالد  از سوی  معرفی شده  والتز«، گزینه  »مایک 
جمهور منتخب آمریکا به عنوان مشاور امنیت ملی تاکید کرد ترامپ 
برای افزایش ارسال تسلیحات و تجهیزات نظامی از سوی واشنگتن 
با  گردهمایی  یک  در جریان  می کند.والتز  برنامه ریزی  تایوان  برای 
حضور »جیک سالیوان«، مشاور امنیت ملی دولت در حال کناره گیری 
آمریکا گفت: »بالغ بر ۲۰ میلیارد دلار از سفارشهای انجام نشده ای 
که تایوان پول آن را داده باقی مانده است و ما باید به سختی کار 
کرده تا کارها را به سرانجام رسانده و به عنوان یک اقدام بازدارنده 

سفارشهایی که آنها پولش را داده اند را تحویل دهیم.«
تروریسم«  »حامیان  فهرست  از  را  کوبا  بایدن، 

خارج می کند
دولت بایدن اعلام کرد کوبا را از فهرست کشورهای حامی تروریسم 
خارج می کند؛ اقدامی که احتمال دارد در پی روی کار آمدن ترامپ 
در ۲۰ ژانویه ۲۰۲5 تغییر کند. یک مقام ارشد دولت با بیان اینکه 
جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا کنگره را از قصد خود برای خارج 
کردن کوبا از فهرست کشورهای حامی تروریسم مطلع کرد، افزود: 
خارجه  امور  وزیر  پامپئو،  است.«مایک  شده  انجام  کامل  »ارزیابی 
سابق آمریکا، کوبا را در ژانویه ۲۰۲۱ درست چند روز پیش از ترک 

این سمت در فهرست کشورهای حامی تروریسم قرار داد .
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مدیرکل بیمه سلامت استان خبر داد
پرداخت ماهانه ۲۲۰ میلیارد تومان به 

موسسات درمانی گیلان

در راستای جشن پدران آسمانی
۳ هزار اصله درخت به یاد پدران شهید 

در گیلان کاشته شد

تولیدی  واحدهای  از  بسیاری  اینکه  بیان  با  گیلان  استاندار 
توانند  نقدینگی می  استان در خصوص رفع مشکلات  بزرگ 
مجدد احیاء و به دوران اوج خود برگردند، اظهار داشت: در 
استان گیلان  به  نیازمند توجه ویژه وزارت صمت  راستا  این 

جهت تخصیص منایع مالی هستیم. 
هادی حق شناس روز گذشته) چهارشنبه(  در دیدار با معاون 
وزارت  شمالی  استان های  معین  نماینده  و  عمومی  صنایع 
صنعت، معدن  با  با بیان اینکه یکی از مشکلات اصلی صنایع 
استان مشکل بین صنعتی است،  افزود: به عنوان مثال چندین 

شرکت قطعه ساز خودرو در استان به دلیل عدم پرداخت طلب 
آنها از سوی خودروسازان با مشکل منابع مالی مواجه هستند یا 
شرکت سیمکو از شرکت های زیرمجموعه وزارت نیرو هزار 
دلیل  به  شرکت  این  که  حالی  در  دارد؛  طلب  تومان  میلیارد 
تا مرز تعطیلی پیش رفت و اگر پادرمیانی و  بانکی  معوقات 
همراهی مدیران استانی نبود، اکنون شاهد تعطیلی این کارخانه 
بزرگ استان بودیم.وی ادامه داد: استان گیلان در گذشته جزو 
حوزه  در  که  مشکلاتی  با  اما  بود،  کشور  صنعتی  استان   ۵
صنعت گیلان وجود دارد، این جایگاه را از دست داده ایم به 

همین دلیل نگاه دولت به گیلان در این حوزه باید بهبود یابد.
نماینده عالی دولت در گیلان با بیان اینکه بسیاری از مشکلات 
شهرک   34 و  رشت  صنعتی  شهر  در  که  تولیدی  واحدهای 
است،  مشترک  هستند  فعال  استان  مختلف   نقاط  در  صنعتی 
تصریح کرد: در این راستا نیازمند توجه ویژه وازرت صمت 

جهت حل مشکلات واحدهای تولیدی استان هستیم.
به همراه  تولید  هزینه  بودن  تر  ارزان  به  اشاره  با  حق شناس 
شرایط مناسب زندگی در استان، گفت: مجموعه شرایط استان 
و  است  آورده  فراهم  گذاران  سرمایه  برای  را  فضای جذابی 
جمله  از  آنها  روی  پیش  مشکلات  از  برخی  که  در صورتی 
جایگاه  به  تواند  می  گیلان  شود،  رفع  مالی  منابع  تخصیص 

اصلی خود در صنعت برگردد.
ریسندگی  مانند  تولیدی  واحدهای  به مشکلات  اشاره  با  وی 
خاور و کارخانه ابریشم گیلان، گفت: بسیاری از این واحدهای 
تولیدی در صورت تامین مالی مناسب قادر به احیاء و برگشت 

به دوران اوج خود هستند.
معاون صنایع عمومی و نماینده معین استان های شمالی وزارت 
اینکه گیلان دروازه  به  اشاره  با  نیز  صنعت، معدن و تجارت 
ورود تکنولوژی و صنعت به ایران است و لازم است تبادل 
این  گفت:   یابد  گسترش  استان  در  فنی  دانش  و  تکنولوژی 
به  می تواند  صنایع  حوزه  در  متعدد  ظرفیت  داشتن  با  استان 

قطب تولید در کشور تبدیل شود.
ابراهیم شیخ با اشاره به مشکلاتی که بابت ناترازی انرژی به 
واحدهای تولیدی تحمیل شده است،  افزود: ما برای رفع این 
مشکل یک برنامه جبرانی تدوین کرده ایم و همچنین تدابیری 

نیز برای رفع مشکل ارز دیده شده است.

تأمین  سازمان  الملل  بین  امور  و  مجلس  حقوقی،  معاون 
اجتماعی گفت: ۲۰ طرح و برنامه در سازمان تامین اجتماعی 
در حوزه منابع و هزینه از سوی رئیس سازمان تدوین شده که 

توسعه خدمات را به دنبال خواهد داشت.
آیین تکریم و معارفه مدیردرمان تأمین اجتماعی استان گیلان 
امور  و  اجتماعی  فرهنگی،  معاون  موهبتی«  »قائم  حضور  با 
استان های سازمان تأمین اجتماعی، دکتر »ناقوسی« مدیر کل 
درمان مستقیم سازمان ، »مهدی شکوری« سرپرست اداره  کل 
امور فنی بیمه شدگان و جمعی از کارکنان و مدیران استانی 

برگزار شد.
استان های  امور  و  اجتماعی  فرهنگی،  معاون  موهبتی«  »قائم 
سازمان تأمین اجتماعی در این مراسم ضمن تبریک ماه رجب 
چالش  مهمترین  )ع(،  علی  حضرت  امیرالمومنین  ولادت  و 
منابع و مصارف  بین  توزان  برقراری  اجتماعی  تامین  سازمان 
بیان کرد و گفت: تمام منابع سازمان برای ارائه خدمات به بیمه 
شدگان هزینه می شود از این رو به دنبال تحقق منابع حداکثری 
هستیم و تلاش می کنیم خدمات درمانی باکیفیت و ارزانتر به 

بیمه شدگان ارائه دهیم.
تأمین  سازمان  استان های  امور  و  اجتماعی  فرهنگی،  معاون 
اجتماعی با اشاره به آیه شریفه »قل رب ادخلنی مدخل صدق 
واجعل لی من لدنک سلطانا نصیرا« گفت: باید در هرکاری با 
صداقت وارد شد؛ امانت بزرگ نیمی از افراد کشور در دستان 
وظیفه  اجتماعی  تأمین  کارکنان  تمامی  رو  این  از  و  ماست 

دارند امانتدار خوبی برای مردم باشند.
وی افزود: ۲۰ طرح تحولی با محور خدمات غیر حضوری و 
سازمان  مدیریت  دوره جدید  در  نیز  کیفیت خدمات  ارتقای 
تأمین اجتماعی تهیه شده است که دستورالعمل این طرح ها به 
استان ها ابلاغ شده است، انتظار بر این است کلیه مدیران در 
استانها جهت به سرانجام رساندن این طرح ها و سایر برنامه ها 
از تمام نظرات کارشناسی و کلیه ظرفیت ها بهره گیری نمایند.

یک  اسلامی  نظام  در  مسئولیت ها  اینکه  بیان  با  موهبتی  قائم 
باید در جهت حل مسائل و  تا فرصت داریم  امانت است و 

کاهش دغدغه های مردم بکوشیم گفت: خوشبختانه با حضور 
دکتر سالاری در راس سازمان رویکرد خوبی در خدمت رسانی 
به بیمه شدگان ایجاد شده است و با تغییر مدیریت ها تلاش 
افزایش  کارشناسی  کار  با  را  خدمت رسانی  ظرفیت  میکنیم 

دهیم.
بسیاری از مشکلات و گره های مردم در سایه همدلی و 

وفاق قابل حل است
موهبتی وفاق را یکی از راهبردهای دست یافتنی دولت دانست 
و گفت: بسیاری از مشکلات و گره های مردم در سایه همدلی 

و وفاق قابل حل است.
وی ضمن تمجید و تقدیر از اقدامات و پیگیریهای دکتر »حسین 
ابراهیمی« جهت پیشبرد اهداف سازمان و خدمت رسانی به بیمه 
مدیریت  جدید  سرپرست  حبیبی«  »فرید  دکتر  برای  شدگان، 
درمان تامین اجتماعی گیلان آرزوی توفیق و موفقیت در نیل 

به اهداف و برنامه های سازمان کرد.
»مهدی  دکتر  مراسم  این  ادامه  در  گزارش،  این  براساس 
با  اجتماعی  تأمین  سازمان  مستقیم  درمان  مدیرکل  ناقوسی« 
اجتماعی  تامین  درمان  سابق  مدیر  عملکرد  حسن  از  تقدیر 
املاکی  شهید  بیمارستان  از  بهره برداری  کرد:  اظهار  گیلان 
سال،   33 از  پس  منجیل  درمانگاه  تکلیف  تعیین  لنگرود، 
دهه  سه  از  پس  )ص(  اکرم  رسول  بیمارستان  سند  دریافت 
و دریافت مجوز اورژانس، آنژیو و مجتمع درمانگاهی دراین 
بیمارستان، توسعه کمی و کیفی مراکز درمانی استان گیلان، از 
جمله خدماتی است که طی سه سال اخیر برجای مانده است.

۹۰۰ بیمارستان و بیش از ۵۰ هزار مرکز درمانی سرپایی و 
پاراکلینیک طرف قرارداد سازمان تامین اجتماعی هستند

وی با بیان اینکه بیش از ۵3 درصد ایرانیان از خدمات سازمان 
و  بیمارستان   ۹۰۰ افزود:  می نمایند،  استفاده  اجتماعی  تامین 
طرف  پاراکلینیک  و  سرپایی  درمانی  مرکز  هزار   ۵۰ از  بیش 
شدگان  بیمه  که  هستند  اجتماعی  تامین  سازمان  قرارداد 

می توانند از خدمات آن بهره مند شوند.
مدیر کل درمان مستقیم سازمان تامین اجتماعی با بیان اینکه 
برای  اجتماعی  تامین  بیمارستان   ۸۰ در  مستقیم  درمان  ارائه 
برخی  کمبود  گفت:  است،  رایگان  درصد   ۱۰۰ شدگان  بیمه 
نیروهای تخصصی یکی از معضلات در مراکز تامین اجتماعی 
پزشکی  علوم  دانشگاه  با  تعامل  با  باید  نقیصه  این  و  است 

گیلان رفع شود.
دکترناقوسی با اشاره به رتبه خوب سازمان در درمان، گفت: 
مدیریت تخت های موجود به جای افزایش تخت های درمانی 

در تامین اجتماعی ملاک است. 
بیمار  هنگام  به  بستری  و  موقع  به  ترخیص  بر ضرورت  وی 
تاکید کرد و گفت: این مهم در افزایش رضایتمندی مردم و 

ذینفعان بسیار اثربخش است.
از  پرهیز  بر  اجتماعی  تامین  سازمان  مستقیم  درمان  مدیرکل 
خدمات  نافی  ما  افزود:  و  کرد  تاکید  بیمار  بی مورد  ارجاع 
به  بیمار  بی مورد  ارجاع  اما  نیستیم  بخش خصوصی  گسترده 
بخش خصوصی خط قرمز سازمان تامین اجتماعی است و در 
صورت نیاز باید بیمار به مراکز پشتیبان تخت مالکیت دانشگاه 

علوم پزشکی گیلان ارجاع شود.
تأمین  درمان  مدیر  معارفه  و  تکریم  مراسم  در  است  گفتنی 
ابراهیمی«  »حسین  دکتر  زحمات  از  گیلان،  استان  اجتماعی 
به  رودسری«  حبیبی  »فرید  دکتر  و  تجلیل  سابق  درمان  مدیر 
عنوان سرپرست جدید مدیریت درمان تأمین اجتماعی استان 

معرفی شد.
دکتر حبیبی پزشک متخصص داخلی می باشند و ریاست پلی 

کلینیک نیز را در کارنامه خود دارد.

مدیرکل نوسازی مدارس گیلان از احداث بزرگترین مجموعه 
آموزشی گیلان در مسکن مهر رشت خبرداد و گفت: ساخت 
 ، ساکنین  در  تواند  می  مهر  مساکن  های  سایت  در  مدارس 

ایجاد امید و انگیزه نماید.
نشست  در  گیلان  مدارس  نوسازی  مدیرکل  دقیق«  »علی 
بر  استان  شهرسازی  و  راه  کل  اداره  مسئولین  با  تخصصی 
ارتباط سازنده جهت پیشبرد اهداف مشترک هر دو اداره کل 
استان،  مهر  مساکن  آموزشی  های  ساخت  زیر  توسعه  برای 

اظهار داشت:
ملی  نهضت  پروژه های  در  آموزشی  زیرساخت های  تامین   
مسکن در دستور کار قرار دارد و اقدامات لازم جهت تعریف 
پروژه های جدید در محل نهضت ملی مسکن در حال پیگیری  

می باشد.
مسکن  در  گیلان  آموزشی  مجموعه  بزرگترین  احداث 

مهر رشت 
وی با بیان اینکه بزرگترین مجموعه آموزشی استان گیلان در 
برنامه  با  داشت:  بیان  احداث خواهد شد،  مهر رشت  مسکن 
اختصاص  و  اعتبار  تامین  انجام شده در صورت  های  ریزی 
زمین، مجتمع بزرگ آموزشی در زمینی به مساحت ۱۲۰۰۰ متر 
مربع و مشتمل بر 4 مقطع ابتدائی دوره اول و دوم و متوسطه 

های  آزمایشگاه  دارای  با ۵۱ کلاس درس  دوم  و  اول  دوره 
مختلف فیزیک، شیمی، زیست و علوم، سایت های کامپیوتر و 
سمعی و بصری، کتابخانه، نمازخانه، آمفی تئاتر در۲ طبقه در 

سایت مسکن مهر رشت احداث خواهد شد.
ایجاد   ، ساکنین  برای  مهر  مسکن  در  مدارس  ساخت 

انگیزه وامید می کند
دقیق با اشاره به اهمیت ساخت مدارس در پروژه های مسکن 
ملی ابراز داشت: ساخت مدارس در سایت های مساکن مهر 

می تواند در ساکنین ، ایجاد امید و انگیزه نماید.
آموزشی  فضای  سرانه  به  رسیدن  برای  نمود:  تصریح  وی 

و  همراهی  و  همدلی  نیازمند  استان  در  مطلوب  و  استاندارد 
همکاری هم جانبه هستیم.

افتتاح یکی از بزرگترین پروژه های آموزشی استان در 
ایام دهه فجر ۱۴۰۳ 

مدیرکل نوسازی مدارس استان در ادامه با بیان اینکه یکی از 
بزرگترین پروژه های آموزشی استان در ایام دهه فجر ۱4۰3 
در مسکن مهر رشت افتتاح خواهد شد، بیان داشت: پروژه ۱۸ 
کلاسه مسکن مهر رشت یکی از زیباترین و بزرگترین پروژه 
های آموزشی استان گیلان می باشد که در دهه فجر امسال با 
برداری  بهره  به  و  افتتاح  استانی  و  مسئولین کشوری  حضور 

خواهد رسید.
که  سایت هایی  در  مدارس  ساخت  اینکه  به  تاکید  با  وی 
جمعیت ساکن دارند برای ما در اولویت است، اظهار داشت: 
یقیناً ساخت مدارس در سایت های نهضت ملی مسکن، می 
کاهش  را  های  و خانواده  هزینه های ساکنین  از  برخی  تواند 

دهد.
در ادامه معاون مسکن و ساختمان اداره کل راه و شهرسازی 
مدارس  احداث  برای  زمین  تامین  در خصوص  گیلان  استان 
در مسکن مهر و ملی، تامین اعتبار برای مشارکت در ساخت 
مدارس در سایت مسکن ملی و مهر بحث و تبادل نظر نمودند.

استاندار گیلان در دیدار با معاون وزیر صمت تاکید کرد

با توجه ویژه وزارت صمت، 
احیای واحد های تولیدی بزرگ گیلان امکان پذیر است 

موهبتی در مراسم تودیع و معارفه مدیر درمان تامین اجتماعی گیلان :

بسیاری از مشکلات و گره های مردم در سایه همدلی و وفاق قابل حل است

مدیرکل نوسازی مدارس  استان خبرداد

احداث بزرگترین مجموعه آموزشی گیلان در مسکن مهر رشت 

مدیرکل بیمه سلامت گیلان گفت: در استان با بیش از دو هزار 
موسسه درمانی طرف قرارداد هستیم و ماهانه ۲۲۰ میلیارد تومان 

به این موسسات پرداخت می کنیم. 
دکتر عاطف راد در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه استان گیلان 
دارای دو میلیون و ۵3۰ هزار نفر جمعیت است، اظهار کرد: از 
این تعداد بیش از یک میلیون و 34۰ هزار نفر معادل ۵3 درصد، 
تحت پوشش بیمه سلامت هستند؛ همچنین بیش از یک میلیون و 
۱4۵ هزار نفر از جمعیت بیمه شده معادل ۸4 درصد به صورت 

رایگان تحت پوشش بیمه سلامت قرار دارند.
به  افراد مبتلا  افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی،  وی 
بیماری های صعب العلاج و پنج دهک پایین درآمدی جامعه در 
داخل شهرها، روستاها و شهرهای زیر ۲۰ هزار نفر جمعیت را 
تحت پوشش رایگان بیمه سلامت دانست و تصریح کرد: برای 
دهک های درآمدی ۶ تا ۹ هم، دولت تخفیف ۵۰ تا ۸۰ درصدی 

قائل شده است.
جهت  سلامت  بیمه  اینکه  بیان  با  گیلان  سلامت  بیمه  مدیرکل 
ارائه خدمت به بیمه شدگان در کشور با ۵۰ هزار موسسه طرف 
دو  از  بیش  با  گیلان  استان  در  کرد:  است، خاطرنشان  قرارداد 
عمومی،  متخصص،  پزشکان  مطب های  از  اعم  موسسه  هزار 
مراکز تصویربرداری، فیزیوتراپی ها و. .. طرف قرارداد هستیم و 

ماهانه ۲۲۰ میلیارد تومان به این موسسات پرداخت می کنیم.
عاطف راد با بیان اینکه ۹۰ درصد هزینه بستری در بیمارستان های 
اضافه  است،  سلامت  بیمه  عهده  بر  دولتی  تعرفه  طبق  دولتی 
 ،MS دیالیز،  هموفیلی،  تالاسمی،  شامل  خاص  بیماران  کرد: 
هزینه هایشان  و... صد درصد  متابولیک  بیماری های  سرطان ها، 
در بیمارستان های دولتی از سوی بیمه سلامت پرداخت می شود.

افراد تحت  وی خاطرنشان کرد: صد درصد هزینه های بستری 
پوشش کمیته امداد و بهزیستی و همچنین دهک های اول تا سوم 

شهری نیز توسط بیمه سلامت پرداخت می شود.
مدیرکل بیمه سلامت گیلان درمان کودکان زیر هفت سال در 
بیمارستان های دولتی و زایمان های طبیعی در بخش دولتی را نیز 
صد درصد رایگان دانست و گفت: در بخش خدمات سرپایی، 
۷۰ درصد هزینه خدمات مربوط به داروخانه ها و آزمایشگاه ها 

را نیز بیمه سلامت پرداخت می کند.
و  بهزیستی  و  امداد  کمیته  پوشش  تحت  افراد  داد:  ادامه  وی 
همچنین سه دهک اول درآمدی تنها ۱۵ درصد هزینه خدمات 

بخش سرپایی را پرداخت می کنند.
و  معلولان  برای  خدمتی  کدهای  افزایش  از  راد  عاطف 
و  داد  خبر  خدمت   ۵۹ به  بهزیستی  پوشش  تحت  توانخواهان 
گفت: ۷۰ درصد تعرفه بخش خصوصی را بیمه سلامت پرداخت 
می کند. ۷۰ تا ۹۰ درصد هزینه درمان ترک اعتیاد نیز بر عهده 

بیمه سلامت است.
مدیرکل بیمه سلامت گیلان با بیان اینکه هم اکنون تعهد بیمه ای 
اقلام دارویی به سه هزار و ۵۵۰ قلم افزایش یافته است، عنوان 
از  صعب العلاج  و  خاص  بیماران  صندوق  راه اندازی  کرد: 
تا  لذا  ارائه خدمات بوده است  بیمه سلامت در  اقدامات موثر 
قبل از سال ۱4۰۱ تنها پنج بیماری جزو بیماری های خاص و 
صعب العلاج بود، اما از آبان ۱4۰۱ به ۱۲۸ گروه بیماری افزایش 

یافت و این بیماران از خدمات ویژه ای استفاده می کنند.
وی ادامه داد: تعداد بیماران خاص استان از دو هزار و ۸۵۲ نفر 
به ۵۷ هزار و ۷۹4 نفر در استان رسیده و از خدمات صندوق 
بیماری های خاص و صعب العلاج پس از نشاندار شدن استفاده 

می کنند.
عاطف راد از پرداخت ۲۵۰ میلیارد تومانی بیمه سلامت برای 
بیماران خاص و صعب العلاج استان طی سال جاری خبر داد و 
گفت: پنج هزار و 4۰۰ خدمت در سامانه های الکترونیکی بیمه 
امروز ۵۶۰  تا  آبان ماه ۱4۰۱  از  بارگذاری شده است؛  سلامت 
میلیارد تومان نیز بابت خدمات نشاندار سرپایی و بستری بیماران 

خاص و صعب العلاج پرداخت کردیم.

مناسبت  به  و  پدر«  نام  »به  درختکاری  پویش  راستای  در 
نهال در گیلان  امام علی)ع(، سه هزار اصله  میلاد  سالروز 

کاشته شد. 
پدران آسمانی که در گلزار  داوطلب در جشن  محمدرضا 
شهدای رشت برگزار شد، شهدا را مجاهدان راه خدا دانست 
فدا شدند و  اظهار کرد: شهدا عاشقانه زیستند، عاشقانه  و 

عاشقانه جان دادند تا ما بمانیم.
وی از شهدا به عنوان پدران زمینی یاد کرد که آسمانی شدند 
و تصریح کرد: هر ساله به نام و یاد هشت هزار شهید استان 

گیلان، هشت هزار نهال در سطح استان کاشته می شود.
از  یکی  گیلان  ایثارگران  امور  و  شهید  بنیاد  مدیرکل 
و  وجود  را  اسلامی  جمهوری  مقدس  نظام  زیبایی های 
مدیریتی  عرصه های  در  که  دانست  شاهد  فرزندان  حضور 
منشأ اثر و خدمت هستند و گفت: گلزارهای شهدا در دل 
خود رئیس جمهور شهید و وزیر شهید و نماینده شهید و 
مهندس شهید و وکیل شهید و معلم شهید و... دارند که هر 

کدام برای اعتلای کشور و نظام تلاش کردند.
فرزندان  گفت:  و  دانست  نظام  پشتوانه  را  شهدا  داوطلب، 
شهدا نیز به تاسی از پدران آسمانی شان گلستانی از خدمت 

صادقانه و خالصانه هستند.
وی از شهدا به عنوان زندگان جاوید یاد کرد و ادامه داد: 
شهدا حی و حاضر و ناظر بر ما و کشور ما و نظام ما هستند 
و امروز هرچه از عزت و اقتدار و برکت داریم، به پشتوانه 
و  فرهنگی  و  اجتماعی  رسالت  لذا  شهداست،  جانفشانی 
تبیینی خود می دانیم که فرهنگ ایثار و شهادت را به نسل 

کودک و نوجوان منتقل کنیم.
دفاع  دوران  در  اینکه  بیان  با  گیلان  شهید  بنیاد  مدیرکل 
مقدس با 3۵ درگیر به طور مستقیم و ۶۰ کشور به طور غیر 
مستقیم در جنگ بودیم، اضافه کرد: دشمن آمده بود تا با 
تمام دین ما وارد جنگ شود، اما شهدا برای صیانت از دین 
و  رفتند  جبهه ها  به  ارضی  تمامیت  و  و شریعت  انقلاب  و 

دشمن را با شکست مواجه کردند.
وی با اشاره به فاصله هزار کیلومتری استان گیلان تا خط 
شد  موجب  ایثارگران  و  شهدا  مجاهدت  کرد:  بیان  مقدم، 
تمام دسیسه های دشمن خنثی شود و جهانیان به قدرت نظام 

مقدس جمهوری اسلامی ایران پی ببرند.
برگزاری  در  نخست  رتبه  دارای  را  گیلان  استان  داوطلب 
و  شهدا  کرد:  عنوان  و  دانست  شهدا  پاسداشت  مراسم 

خانواده های معظم شهدا سرمایه نظام هستند.
آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  مدیرکل  رضوی،  مازیار  سید 
نام  »به  درختکاری  پویش  اجرای  به  اشاره  با  نیز،  گیلان 
پدر« در گلزارهای شهدای استان، عنوان کرد: این پویش به 
مناسبت سالروز میلاد امام علی)ع( و روز پدر برگزار شده 

و قرار است که سه هزار اصله نهال بکاریم.
وی با بیان اینکه پویش درختکاری »به نام پدر« در راستای 
میلیارد درخت در کشور اجرا شده  طرح ملی کاشت یک 
است، تاکید کرد: این نهال ها در ۱۷ شهرستان گیلان کاشته 

می شود.
دکتر مرتضی فلاح، یکی از فرزندان شهدای گیلان نیز در 
ادامه، با بیان اینکه فرزندان شهدا تجربه دیدن پدر را ندارند 
با  شهدا  همسران  گفت:  نکردند،  لمس  را  پدرانه  الگوی  و 

تربیت فرزندانی موفق، راه شهدا را زنده نگه داشتند.
اضافه  و  دانست  معیشت خانواده  تامین  را  پدر  وی وظیفه 
اجتماعی  وظیفه  یک  فرزند،  تربیت  کنار  در  پدران  کرد: 
دارند و باید مفاهیمی همچون از خود گذشتگی و رشادت 
و شهامت و مسئولیت پذیری و عزت نفس و با هم بودن و 
وحدت را به فرزندان منتقل کنند و خودشان نیز الگو باشند، 

زیرا فرزند از نمونه پدر پیروی می کند.
این پزشک نخبه، شهدا را بهترین الگو برای جامعه دانست 
ارزش ها جانفشانی  از حریم  دفاع  در  یادآور شد: شهدا  و 

کردند و مسئولیت پذیری را به ما آموختند.
و  دانست  شهید  هزار  هشت  دارای  را  گیلان  استان  فلاح، 
را  اجتماعی خودشان  نگاه  گیلان  شهدای  کرد:  خاطرنشان 

نشان دادند و عزت آفریدند.
وی با بیان اینکه امروز بیش از هر زمانی نیازمند با هم بودن 
و وحدت و همدلی دوران دفاع مقدس هستیم، افزود: شهدا 
برای دفاع از کیان اسلام و انقلاب و مملکت متحد بودند 
و اگر می خواهیم در مسیر شهدا باشیم، باید به سیره شهدا 

تاسی بجوییم.
این فرزند شهید، پدر را واژه ای مقدس در همه فرهنگ ها 
با  آسمانی  پدران  عنوان  به  شهدا  شد:  یادآور  و  دانست 
ایثار و آزادی و حق و  ارزش هایی همچون عزت نفس و 
شرافت مانوس بودند و باید این ارزش های والای انسانی و 

اخلاقی را در جامعه زنده نگه داریم.
وی با بیان اینکه شهدا برای نسل آینده خودشان ایمان و امید 
باید به همسران  به یادگار گذاشتند، گفت: در روز پدر  را 
شهدا تبریک بگوییم، زیرا بار سنگین پدر بودن را در کنار 

وظایف مادری بر عهده گرفتند.

طرح   ۱۱ افتتاح  از  گیلان  تجارت  و  معدن  صنعت،  مدیرکل 
بزرگ در دهه فجر خبر داد و گفت: این طرح ها با سرمایه گذاری 

۶۱۸ میلیارد تومان و با اشتغالزایی ۱۸4 نفر انجام شده است.
تیمور پورحیدری روز کذشته ) چهارشنبه ( در نشست شورای 
اظهار  اداره کل  این  اجتماعات  اداری صمت گیلان در سالن 
کرد: در سال های اخیر بیش از ۱۸۰ واحد راکد در گیلان احیا 

شده است.
مدیرکل صمت گیلان با اشاره به فعالیت حدود ۵۰ معدن در 
فرآورده های  تن  میلیون   ۷ سالانه حدود  کرد:  بیان  استان  این 

معدنی در گیلان استخراج می شود.
کرد:  اضافه  گیلان  بودن  کشاورزی  به  اشاره  با  پورحیدری 
گیلان  در  معدنی  فعالیت های  محیطی  زیست  شرایط  دلیل  به 

محدود شده است.
سلولزی  صنایع  حوزه  در  گیلان  قابلیت های  به  اشاره  با  وی 
افزود: گیلان در حوزه صنایع سلولزی و دارویی حرف برای 

گفتن دارد.
مدیرکل صمت گیلان از صادرات 4۷4 میلیون دلاری کالا از 
این استان خبر داد و بیان کرد: ماهیانه ۲ هزار تن سیمان خزر 

از گیلان به روسیه صادر می شود.
پورحیدری از صدور ۲۸4 مورد کارت بازرگانی در سال جاری 
خبر داد و اضافه کرد: این آمار در سال گذشته ۱۲3 فقره بوده 

که رشد خوبی داشته است.
وی با تاکید بر لزوم تکمیل طرح های نیمه تمام گیلان افزود: 
تمام  نیمه  طرح های  تکمیل  برای  تومان  میلیارد  هزار  حدود 

گیلان نیاز است.
افتتاح ۱۱ طرح بزرگ در دهه فجر  از  مدیرکل صمت گیلان 
خبر داد و بیان کرد: این طرح ها با سرمایه گذاری ۶۱۸ میلیارد 

تومان و با اشتغالزایی ۱۸4 نفر صورت گرفته است.
صنایع  برق  قطعی  و  انرژی  ناترازی  به  اشاره  با  پورحیدری 

اضافه کرد: ناترازی انرژی به تولید و صنعت آسیب می زند.
وی با بیان اینکه سهم سرمایه در گردش در حوزه صنایع ناچیز 
جان  گردش  در  سرمایه  و  تسهیلات  اختصاص  افزود:  است، 

تازه ای به تولید استان می دهد.
صنایع  جایگاه  و  اهمیت  به  اشاره  با  گیلان  صمت  مدیرکل 
نساجی  شهرک  به  گیلان  پوشش  صنایع  کرد:  اضافه  پوشش 

تبدیل شود.

مدیرکل صمت گیلان خبر داد
افتتاح ۱۱ طرح بزرگ صنعتی گیلان 

در دهه فجر ۱۸۴ شغل ایجاد شد

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان، از ورود 
بالغ بر ۵4 هزار خودرو به استان طی روز گذشته خبرداد 
و گفت: ترافیک در ورودی محور قزوین - رشت سنگین 

است. 
آخرین  به  اشاره  با  ایسنا،  با  گفت وگو  در  مرادی  فریبرز 
وضعیت ترافیک در محورهای گیلان، اظهار کرد: طی روز 
گذشته، ۲4 دی ماه ۵4 هزار و ۱۱۹ دستگاه وسیله نقلیه وارد 
استان گیلان شده که این میزان نسبت به روز مشابه طی هفته 

گذشته ۶۶ درصد افزایش داشته است
وسیله  دستگاه   ۲۶۷ و  هزار   4۰ خروج  از  همچنین  وی 
نقلیه طی روز دوشنبه از استان خبر داد و گفت: در میزان 
خروجی ها نیز نسبت به روز مشابه در هفته گذشته افزایش 

پنج درصدی داشتیم.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان با بیان اینکه 
هم اکنون در ورودی شهر منجیل، دو کیلومتر ترافیک سنگین 
مشاهده می شود، خاطرنشان کرد: ترافیک در محور قزوین - 
رشت، محدوده رودبار نیز سنگین بوده، اما در سایر محورها 

عادی و روان است.
مرادی یادآور شد: شماره تلفن ۱4۱ مرکز مدیریت راه های 
به  پاسخگویی  آماده  ساعته   ۲4 صورت  به  گیلان  استان 
ترافیکی  و  جوی  وضعیت  درخصوص  هموطنان  سوالات 
کلیه محورهای مواصلاتی استان گیلان و محورهای ارتباطی 

استان های همجوار است.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل 
جاده ای خبر داد

ورود ۵۴ هزار خودرو به گیلان 
طی روز گذشته 

درصدی صید   ۲۲ رشد  به  اشاره  با  گیلان  کل شیلات  مدیر 
در فصل صیادی امسال نسبت به مدت مشابه سال قبل گفت: 

ارزش ناخالص این میزان صید ۲۶۰ میلیارد تومان است. 
شروع  از  کرد:  اظهار  ایسنا  با  گفت وگو  در  خلیلی  کوروش 
فصل صید سال جاری تاکنون شرکت های تعاونی پره صیادی 
استان گیلان نزدیک به ۸۰۰ تن انواع ماهیان استخوانی صید 

کردند.

به مدت  این میزان صید در مجموع نسبت  اینکه  بیان  با  وی 
مشابه سال قبل ۲۲ درصد افزایش داشت، افزود: با توجه به 
شرایط آب و هوایی و روزهای دریاروی صیادان در تعداد پره 

کشی ۱4 درصد کاهش داشتیم.
خلیلی با اشاره به ترکیب صید ماهیان در تورهای پره تصریح 
کرد: از مجموع ۸۰۰ تن انواع ماهیان استخوانی صید شده ۵۶ 
درصد کفال، 4۲ درصد ماهی سفید و ۲ درصد سایر گونه ها 

بود.مدیرکل شیلات استان گیلان تاکید کرد: بر اساس آخرین 
آمار مرکز اطلاعات و آمار صیادی از مجموع صید ۵۵ درصد 
در حوزه ساحل مرکزی، 3۵ درصد در سواحل شرقی و ۱۰ 

درصد در سواحل غربی گیلان بود.
خلیلی با اشاره به اینکه ارزش ناخالص این میزان صید ۲۶۰ 
میلیارد تومان بود، گفت: در فصل صید امسال4۷ پره صیادی 

از آستارا تا چابکسر با 4 هزار صیاد مشغول فعال هستند.

از ابتدای فصل صید ماهیان دریای خزر انجام شد

۲۶۰ میلیارد تومان، ارزش صید در گیلان



یک لیوان شیر چقدر پروتئین دارد؟ مبتلایان به زوال عقل 
چقدر عمر می کنند؟

به  مبتلا  بیماران  ماندن  زنده  زمانی  بازه  به  پزشکان  پاسخ 
زوال عقل بعد از تشخیص این بیماری در آنها هنوز قطعی 
نیست، با وجود این مطالعه  محققان مرکز پزشکی دانشگاه 
اراسموس هلند نشان می دهد این بیماران احتمالا بین یک 

و نیم تا ۱۰ سال عمر خواهند کرد.
مبتلا  جهان  در  سالانه  را  نفر  میلیون   ۱۰ تقریباً  پزشکان   
از  به زوال عقل تشخیص می دهند و رایج ترین سوال پس 
بیمار چه  این است که  بیمار و خانواده اش  برای  تشخیص 

مدت زنده خواهد بود؟
البته هنوز پاسخ قطعی به این پرسش پیدا نشده؛ اما مطالعه ای 
که توسط محققان مرکز پزشکی دانشگاه اراسموس در شهر 
از  متفاوتی  تخمین های  است،  شده  انجام  هلند  روتردام 
۱.۵ تا ۱۰ سال امید به زندگی پس از تشخیص را در این 

بیماران نشان می دهد.
سنِ  مطالعه،  این  کلیدی  یافته های  میان  در  این،  بر  افزون 
است؛  کننده  پیش بینی  قوی ترین  عنوان  به  تشخیص  هنگام 
زنانی که بیماری آنها در سن ۶۰ سالگی تشخیص داده شد، 
در  بیماری شان  که  آنهایی  اما  است.  سال   ۸.۹ بقا  میانگین 
۸۵ سالگی تشخیص داده شد، معمولا حدود ۴.۵ سال بعد 

از تشخیص بیماری زنده هستند.
به  مردان  از تشخیص زوال عقل در  بعد  ماندن  زنده  زمان 
طور کلی کوتاه تر و از ۵.۷ سال در سن ۶۵ سالگی )سن 
)سن  سالگی   ۸۵ سن  در  سال   ۲.۲ تا  بیماری(  تشخیص 

تشخیص بیماری( متغیر است.
مبتلا  افراد  در  زندگی  به  امید  کاهش  معنی  به  اعداد  این 
به زوال عقل در مقایسه با افراد بدون زوال عقل است. بر 
اساس آمار جمعیت نمونه، تشخیص زوال عقل در سن ۶۵ 
این  می دهد.  کاهش  سال   ۱۳ تا  را  فرد  عمر  طول  سالگی 
اگر  و  هنگام تشخیص کاهش می یابد  افزایش سن  با  تأثیر 
زوال  داده شود،  ۸۵ سالگی تشخیص  فرد در سن  بیماری 

عقل امید به زندگی را حدود دو سال کاهش می دهد.
فراتر از آمار بازه زندگی فرد مبتلا به این بیماری، این گروه 
تحقیقاتی همچنین بررسی کردند افراد مبتلا به زوال عقل با 
چه سرعتی به مراکز مراقبتی خارج از منزل مانند خانه های 

سالمندان یا مراکز پزشکی مراجعه می کنند.
تقریباً  تشخیص،  از  پس  سال  سه  طی  داد  نشان  نتایج   
یک سوم بیماران به مراکز پرستاری رفته و تا پنج سال پس 
از تشخیص، بیش از نیمی از آنها نیاز به مراقبت در چنین 

مراکزی دارند.
البته جغرافیای محل زندگی بیماری نیز به شکل محسوسی 

بر نتایج و طول عمر وی اثر داشت. 
بنابراین، بیماران مبتلا به زوال عقل در آسیا زندگی طولانی 
اروپا  بیماران ساکن  از  بیشتر  ۱.۴ سال  تا   ۱.۲ تری حدود 
یا آمریکای شمالی داشتند. همچنین نوع زوال عقل نیز مهم 

است.
 افراد مبتلا به بیماری آلزایمر معمولًا ۱.۴ سال بیشتر از افراد 
مبتلا به سایر اشکال زوال عقل مانند زوال عقل عروقی یا 
تغییر  با  که  عقل  زوال  )نوعی  لوی  اجسام  با  عقل  زوال 
عملکردهای  تنظیم  و  حرکت  شناخت،  رفتار،  خواب،  در 

خودکار بدن مشخص می شود( عمر کردند.
گروه تحقیقاتی با انجام جست وجویی جامع در پایگاه های 
منتشر  مرتبط  مطالعه  هزار   ۱۹ از  بیش  ابتدا  پزشکی،  داده 
شده تا ژوئیه ۲۰۲۴ را شناسایی و از بین آنها با غربالگری 
که  داد  قرار  خود  مطالعاتی  حوزه  در  را  مطالعه   ۲۶۱
فرد   ۱۵۰ دست کم  و  داشتند  سخت گیرانه تری  معیارهای 
بودند.  داده  قرار  بررسی  تحت  یک سال  مدت  در  را  بیمار 
آنها سپس از روش های آماری پیچیده برای ترکیب و تجزیه 
تفاوت ها  و  استفاده  مختلف  مطالعات  در  داده ها  تحلیل  و 
کردند.  محاسبه  را  بیمار  ویژگی های  و  مطالعه  طراحی  در 
گزارش کاملی از این مطالعه در دو هفته نامه دسترسی آزاد 

پزشکی انگلیسی / BMJ ژانویه ۲۰۲۵ منتشر شده است.

ثبت بیش از ۱۴ هزار
 رویداد ولادت حاصل از
 چند قلوزایی در کشور

 مرکز رصد جمعیت کشور سازمان ثبت احوال از ثبت ۱۴ 
 ۹ در  قلوزایی  چند  از  حاصل  ولادت  رویداد   ۹۰ و  هزار 

ماهه سال ۱۴۰۳ در کشور خبر داد.
 بر اساس این گزارش تعداد ۱۳ هزار و ۵۶۵ رویداد دوقلو، 
 ۲ تعداد  و  قلو  چهار  رویداد   ۱۹ قلو،  سه  رویداد   ۵۰۴

رویداد پنج قلو بوده است.
در این  گزارش آمده است: تعداد ۲۸ هزار و ۷۲۸ ولادت 
یعنی حدود ۴ درصد از ولادت های ثبت شده در ۹ ماهه 
های  استان  که  است  قلوزایی  چند  به  مربوط   ۱۴۰۳ سال 
تهران با ۲ هزار و ۱۲۷ چندقلو، خوزستان با هزار و ۲۰۷ 
چندقلو و خراسان رضوی با هزار و ۱۸۶ چندقلو بیشترین 
تعداد چندقلوزایی را در کشور به خود اختصاص داده اند .

همچنین بر اساس این گزارش، در ۹ ماهه سال ۱۴۰۳ تعداد 
۷۳۴ هزار و ۲۴۹ ولادت در کشور به ثبت رسیده است که 
بیشترین تعداد ولادت ها مربوط به استان تهران با رقم ۸۹ 
هزار و ۳۲۵ نوزاد و کمترین آن مربوط به استان ایلام با رقم 

۴ هزار و ۹۶۳ نوزاد بوده است.
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انواع شیر طعم های متنوع و فواید بی نظیری دارند. برخی از آنها 
از حیوانات و برخی دیگر از گیاهان تهیه می شوند. توجه داشته 
باشید که برندها و فرآورده های مختلف شیرهای گیاهی یکسان از 
نظر بسیاری از مواد مغذی، از جمله پروتئین و کربوهیدرات، به 

طور قابل توجهی متفاوت هستند.
 شیر سرشار از پروتئین است؛ ۱ گرم در هر اونس و ۸ گرم در 
یک فنجان شیر گاو پروتئین وجود دارد. بدن برای ساختن و ترمیم 
بافت سالم، کمک به رشد کودکان و نوجوانان، کنترل گرسنگی و 

موارد دیگر به پروتئین نیاز دارد.
انواع شیر طعم های متنوع و فواید بی نظیری دارند. برخی از آنها 
از حیوانات و برخی دیگر از گیاهان تهیه می شوند. توجه داشته 
باشید که برندها و فرآورده های مختلف شیرهای گیاهی یکسان از 
نظر بسیاری از مواد مغذی، از جمله پروتئین و کربوهیدرات، به 
طور قابل توجهی متفاوت هستند. هنگام خرید، برچسب محصول 

را بررسی کنید تا مشخص شود چه چیزی مصرف می کنید.
شیر بادام

شیر بادام از خیساندن و آسیاب کردن بادام در آب و فیلتر کردن 
مایع به دست می آید. یک فنجان شیر بادام ممکن است راهی 
عالی برای اجتناب از مصرف لبنیات باشد، اما فقط حدود ۱ گرم 
مواد  با سایر  است  نوع شیر ممکن  این  دارد. همچنین  پروتئین 
مغذی مانند ویتامین های A، D و E و همچنین پتاسیم و کلسیم 

غنی شود.
شیر کره ای

این  اوایل،  در  دارد.  پروتئین  گرم   ۸ ای  کره  شیر  فنجان  یک 
محصول فرعی فرآیند ساخت کره بود که در آن باکتری ها درست 
قبل و در حین ترش کردن شیر به شیر اضافه می شدند. امروزه 
شیر  با  اسید لاکتیک  های  باکتری  ترکیب  از  تند  نوشیدنی  این 
بدون چربی یا کم چرب تهیه می شود. یک فنجان شیر کره ای 

کم چرب فقط ۲.۶ گرم چربی و ۹۸ کالری دارد.
شیر نارگیل

این نوشیدنی شیری از »گوشت« سفید نارگیل به دست می آید. 
ساخته  لبنی  شیر  جایگزین  نوشیدنی  به عنوان  که  نارگیل  شیر 
می شود، در حالی که ویژگی های تغذیه ای دیگری دارد، حاوی 

فقط ۰.۵ گرم پروتئین در هر فنجان است.
از میان شیرهای جایگزین، شیر نارگیل نیز دارای کمترین میزان 
کربوهیدرات است، که آن را به گزینه ای ممکن برای کسانی که 
از برنامه کم کربوهیدرات پیروی می کنند تبدیل می کند. اگر غنی 
شده باشد، ممکن است حاوی ویتامین های D ،A، B12 و همچنین 

کلسیم هم باشد.
شیر بز

پروتئین شیر بز کمی بیشتر از شیر گاو است که ۹ گرم در هر 
فنجان است و نسبت به شیر گاو بافت خامه ای تر و غلیظ تری 
دارد. شیر بز به راحتی قابل هضم است و افرادی که به شیر گاو 

حساسیت دارند می توانند آن را مصرف کنند.
شیر کنف

است،  گیاه شاهدانه ساخته شده  های  دانه  از  که  شیر  نوع  این 
حدود ۳ گرم پروتئین در هر فنجان در مقایسه با ۸ گرم شیر گاو 
ارائه می دهد. اگر که شیرین نباشد، کمتر از نیم گرم کربوهیدرات 
دارد.  کربوهیدرات  گرم   ۱۲ گاو  شیر  در  که  حالی  در  دارد، 
همچنین تقریباً به همان میزان کلسیم و سدیم اما پتاسیم کمتری 

نسبت به شیر گاو دارد.
شیر جو دوسر

از  کمتر  دوسر،  جو  شیر  گیاهی،  های  نوشیدنی  از  دیگر  یکی 
انواع  از  برخی  از  بیشتر  دارد که  فنجان  هر  پروتئین در  ۲ گرم 
جایگزین های شیر، مانند شیر بادام یا برنج است. شیر جو دوسر 
نیز جایگزین خوبی برای کسانی است که در هضم قندهای لاکتوز 

شیر که در شیر گاو وجود دارد مشکل دارند.
شیر برنج

شیر برنج به اندازه شیر گاو از نظر پروتئین غنی نیست و کمتر 
از ۱ گرم در هر فنجان پروتئین دارد. اما حاوی قندهای لاکتوز 
شیر طبیعی نیست که برخی به آن حساس هستند. این نوع شیر 
حاوی حدود ۲۲ گرم کربوهیدرات است که برای افراد دیابتی یا 
کسانی که مایل به مصرف رژیم غذایی کم کربوهیدرات هستند 

مشکل ساز است.
شیر گوسفند

شیر گوسفند دارای چربی و پروتئین فوق العاده بالایی است و از 
شیر گاو و بز پیشی می گیرد. در هر فنجان ۱۴.۷ گرم پروتئین و 
۱۷.۲ گرم چربی دارد. شیر گوسفند نیز نسبت به شیر گاو دارای 
لاکتوز بیشتری است. چون سرشار از پروتئین و مواد جامد است 

که برای تهیه پنیر و ماست نیز مفید است.
شیر سویا

شیر سویا بین ۷ تا ۹ گرم پروتئین در هر فنجان دارد، بسته به 
استفاده شود.  برند  از کدام  باشد و  یا غیر شیرین  اینکه شیرین 
این نوع شیر مناسب کسانی است که ممکن است در هضم قند 
لاکتوز مرتبط با شیر گاو مشکل داشته باشند، زیرا دارای لاکتوز 

بسیار کمی است.
شیر یک پروتئین کامل است

به  پروتئین  سازنده  های  بلوک  نیستند.  یکسان  ها  پروتئین  همه 
عنوان اسیدهای آمینه شناخته می شوند. بدن انسان به ۲۰ اسید 
غذاها  طریق  از  باید  را  آن  تای   ۹ که  دارد  نیاز  مختلف  آمینه 
دریافت کرد. پروتئین های حیوانی مانند تخم مرغ، گوشت و شیر 
گاو، تمام آمینو اسیدهای مورد نیاز را در بهترین مقادیر تامین می 

کنند و پروتئین کامل نامیده می شوند.
با این حال، برخی از پروتئین های گیاهی ممکن است فاقد یا 
برای  بنابراین،  باشند.  کمتری  ضروری  آمینه  اسیدهای  حاوی 
انواع  از  باید  منابع حیوانی،  از  نیاز  دریافت تمام پروتئین مورد 

این غذاها استفاده کرد.
شیک های پروتئینی مبتنی بر شیر

در حالی که بسیاری از افراد تنها از رژیم غذایی خود پروتئین 
است  ممکن  بدنسازان  مانند  برخی  کنند،  می  دریافت  زیادی 
پروتئین مصرفی خود را با کمک پودرهای پروتئینی افزایش دهند. 
این گونه پودرها که می توان آنها را به شکل شیک یا اسموتی 

درآورد، در دسته های زیر قرار می گیرند:
 پروتئین های کازئین و آب پنیر پروتئین های حیوانی هستند که 
از شیر گاو به دست می آیند. آنها حاوی تمام آمینو اسیدهای 
حیواناتی  همبند  بافت  از  کلاژن  پروتئین  هستند.پودر  ضروری 

مانند گاو، مرغ یا ماهی به دست می آید.
پودرهای پروتئینی گیاهی ممکن است حاوی سویا، برنج، نخود یا 
شاهدانه باشند. برخی از پودرها این پروتئین ها را برای ارائه یک 

پروتئین کامل ترکیب می کنند.
شیر دو نوع پروتئین دارد که عبارتند از:

 آب پنیر به سرعت هضم می شود و اسیدهای آمینه مورد نیاز 
ماهیچه ها را تامین می کند، به خصوص بعد از ورزش.

تجزیه کازئین بیشتر طول می کشد و آن را به نوشیدنی خوبی قبل 
از خواب تبدیل می کند، زیرا می تواند به ترمیم بافت و عضله 

سازی کمک کند.

4
سلامتاجتماعی

حال ناخوش مراکز اجباری درمان »اعتیاد« در چرخه ای معیوب
 نبود آمار رسمی از معتادان متجاهر

راستای  در  مختلفی  تمهیدات  اسلامی  انقلاب  وقوع  از  پس 
مهمترین  از جمله  که  گرفت  اعتیاد صورت  کاهش  و  کنترل 
آنها تصویب قانون مبارزه با مواد مخدر در سال ۱۳۶۷ بوده 
است. در این میان اما، براساس ماده ۱۶ اصلاحیه ۱۳۸۹ این 
قانون، افراد دارای تجاهر به اعتیاد به منظور درمان و بازتوانی 
دولتی  مراکز  در  ماه  سه  الی  یک  مدت  به  قضایی  حکم  با 
سال  در  آن  اجرایی  آیین نامه  که  می شوند  نگهداری  مجاز  و 
با  مراکز  تعداد  از آن،  به تصویب ستاد رسیده و پس   ۱۳۹۶
بررسی ها  که  درحالیست  این  یافت؛  افزایش  بالایی  سرعت 
نشان می دهد فرایند جمع آوری، غربالگری، درمان و بازتوانی 

و... معتادان نیازمند اصلاح و بازنگری است.
آسیب های  مزمن ترین  و  قدیمی ترین  از  یکی  اعتیاد 
این  با  سیاستی  مواجهه  است.  ایران  جامعه  اجتماعی 
آسیب، قدمتی بیش از یک قرن دارد. در دهه ۸۰ از قرن 
سیزدهم شمسی و بعد از شکل گیری مجلس اول پس 
قانونی  انقلاب مشروطه، نخستین احکام سیاستی-  از 
در زمینه مسئله اعتیاد تدوین و اجرا شده و پس از آن 
نیز تا زمان کنونی، رویکردها و سیاست های مختلف و 
متعددی برای مقابله مؤثر با این پدیده در دستور کار 
قرار گرفته است. باوجود همه تلاش های انجام گرفته 
اقدام ها چندان ثمربخش واقع  این  به دلایل گوناگون 
این  کاهش  و  کنترل  در  موفقیت چشمگیری  و  نشده 

آسیب اجتماعی حاصل نشده است.
ادامه  کماکان  نیز  گذشته  دهه  چند  طی  وضعیت  این 
داشته و فارغ از اقدام های تقنینی و برنامه های اجرایی 
انجام شده، روند اعتیاد در کشور افزایشی بوده است.

مواد  قاچاق  مسئله  با  اثربخش  مواجهه  منظور  به  سیاستگذار 
با  مبارزه  قانون  تدوین  به   ۱۳۶۷ سال  در  اعتیاد  و  مخدر 
مواد مخدر اقدام کرده است؛ این قانون تاکنون دو مرتبه در 
سالهای ۱۳۷۶ و ۱۳۸۹ توسط مجمع تشخیص مصلحت نظام 
اسلامی  شورای  مجلس  توسط   ۱۳۹۶ سال  در  مرتبه  یک  و 
مورد اصلاح و بازنگری قرار گرفته است. طبق مفاد ماده ۱۶ 
قانون اصلاح قانون مبارزه با مواد مخدر )۱۳۸۹(، افراد دارای 
تجاهر به اعتیاد با دستور مقام قضایی برای مدت یک تا سه 
ماه در مراکز دولتی و مجاز درمان و کاهش آسیب نگهداری 
می شوند. این مدت با درخواست مراکز مذکور و تأیید مقام 
قضایی، برای یک دوره سه ماهه قابل تمدید است. آیین نامه 
اجرایی این ماده نیز در سال ۱۳۹۶ به تصویب ستاد مبارزه با 
مواد مخدر رسیده است؛ براساس این آیین نامه مراکزی تحت 
عنوان مراکز نگهداری، درمان و کاهش آسیب معتادان معروف 
به مراکز ماده ۱۶ و مراکز ماده ۱۵ داوطلب اجرای تبصره ۲ 

ماده ۱۶ قانون، در سراسر کشور راه اندازی شده است.
اما و اگرهای عملکرد مراکز ماده ۱۶ قانون

مبتنی بر مفاد قانون مذکور و در ماده ۱۵ و ۱۶ آن، افراد درگیر 
با مسئله اعتیاد از طریق دو سازوکار، ملزم به پیگیری فرایند 
آن  به  قانون   ۱۵ ماده  ذیل  که  اول  سازوکار  شده اند.  درمان 
افراد  مراجعه  برای  را  داوطلبانه  روندی  است،  شده  پرداخته 
دارای اعتیاد پیش بینی کرده و در ماده ۱۶ سازوکار مربوط به 
افراد دارای تجاهر به اعتیاد تشریح شده است. طبق این ماده، 
افراد دارای تجاهر به اعتیاد با حکم مقام قضایی و به صورتی 
اجباری به مراکز موضوع این ماده ارجاع داده می شوند. اینک 
و با گذشت بیش از ۱۳ سال از اصلاح قانون مبارزه با مواد 
مخدر، فرایند و عملکرد مراکز ماده ۱۶ قانون محل بحث و 

گفتگوهای زیادی واقع شده است.
به  شده  ارائه  اصلاحی  لایحه  طی  سیزدهم  دولت  همچنین 
مجلس شورای اسلامی تغییراتی را در وضعیت و شرایط این 
مراکز  حقوقی  وضعیت  در  تغییر  است.  کرده  پیشنهاد  مراکز 
ماده ۱۶ مستلزم آن است که نظام سیاستگذاری در گام نخست 
به ارزیابی فرایند و عملکرد این نوع از مراکز پرداخته و نقاط 
کند؛  شناسایی  را  اجرایی  و  نظارتی  تقنینی  ضعف  و  قوت 
سپس مبتنی بر ارزیابی صورت گرفته به تغییر و اصلاح قوانین 

آیین نامه ها و رویه های حقوقی و اجرایی دست زند.
اجباری  درمان  نامناسب  اثربخشی  از  حاکی  پژوهش ها 

اعتیاد در ایران دارد
بررسی گزارش ها نشان می دهد که پژوهش های صورت گرفته 
و  اعتیاد  اجباری  درمان  برآیند  و  فرایند  وضعیت  زمینه  در 
عملکرد مراکز ماده ۱۶ در کشور بسیار کم تعداد بوده؛ این 
مقاطعی  به  معطوف  و  مختلف  زمانی  بازه های  در  مطالعات 
انجام  کشور  در  اعتیاد  اجباری  درمان  وضعیت  از  متفاوت 
شده اند. این وضعیت به معنای آن است که آخرین وضعیت 
و شرایط مراکز ماده ۱۶ در هیچ مطالعه اختصاصی و جدیدی 
مورد بررسی و ارزیابی واقع نشده است؛ با این وجود، غالب 
زمینه درمان  پژوهش های صورت گرفته، رویکرد موجود در 
اجباری اعتیاد در ایران را نامناسب و اثربخشی مراکز مذکور 

را نیز ناچیز و غیرقابل قبول ارزیابی کرده اند.
اجباری  درمان  زمینه  در  بین المللی  مطالعات  بررسی  و  مرور 
مختلفی  انواع  و  تعاریف  که  است  آن  از  حاکی  اعتیاد 
دادگاه  آن  متداول ترین  که  دارد  وجود  اجباری  درمان  برای 
درمان مدار است؛ لکن مدل های دیگری مشابه با الگویی که در 
کشور ما تدوین شده است هم در سایر کشورها وجود دارد. 
با این تفاوت که فرایند و کیفیت درمان و همچنین مراقبت های 
پس از خروج در آنها از جایگاه و اهمیت ویژه ای برخوردار 
است. تنوع الگوهای عملیاتی در کشورهای مختلف نسبتا زیاد 
نشده  ثابتی در همه کشورها پشت سر گذاشته  بوده و روند 

بررسی  زمینه  در  گرفته  انجام  مطالعات  اینکه  ضمن  است؛ 
بوده  تعداد  کم  بسیار  مطالعات  این  اثربخشی  هزینه  نظام مند 
شرایط  این  است.  مواجه  پژوهشی  خلاهای  با  زمینه  این  و 
از وضعیت درمان  برداشتی دقیق و جزئی  امکان  باعث شده 
اجباری در سایر جوامع چندان در دسترس نباشد. اما می توان 
بررسی های  و  دستورالعمل ها  آخرین  که  دریافت  سهولت  به 
از  استفاده  کاهش  برای  تلاش  به  را  سیاستگذاران  علمی 
روش های  و  شیوه ها  بر  بیشتر  تمرکز  و  اجباری  روش های 

اختیاری درمان اعتیاد توصیه کرده اند.
مجمع تشخیص مصلحت نظام قانون مبارزه با مواد مخدر را 
انقلاب اسلامی در سال ۱۳۶۷ تدوین کرد و آخرین  پس از 
اصلاحات نسبتاً کلی و اساسی در سال ۱۳۸۹ روی آن اعمال 

شده است.
نگارش  شیوه  و  قانونی  محتوای  کارشناسی  کیفیت  الف( 
در  که  صورتی  به  است؛  یافته  ارتقا  زمان  مرور  به  حقوقی 
قانون اولیه مصوب سال ۱۳۶۷ فارغ از نوع رویکرد و کیفیت 
به  اشاره  امکان  و  بوده  زائد  ماده ۱۷ حشو و  محتوایی، ذکر 
آن ذیل ماده )۱۶( نیز فراهم بوده است. این تغییر در اصلاح 

صورت گرفته در سال ۱۳۷۶ اعمال شده است.
ب( در قانون سال ۱۳۶۷، قانونگذار ضمن تفکیک نوع اعتیاد 
بر اساس ماده مصرفی، افراد دارای سن بالاتر از ۶۰ سال و 
فرایند  پیگیری  لزوم  از  را  تریاک  مانند  سنتی  مواد  به  معتاد 
درمان معاف اعلام کرده است. به نظر می رسد که این معافیت 
پدیده  با  مؤثر  مواجهه  برای  سیاستگذار  هدف  با  تناقض  در 
اعتیاد و اقدام اثربخش در زمینه درمان آن قرار داشته است؛ 
کما اینکه این استثنا در اصلاحیه انجام گرفته بر قانون در سال 
سنی،  وضعیت  از  فارغ  معتادان  عموم  و  شده  حذف   ۱۳۷۶

مکلف به پیگیری درمان شده اند.
قانون   )۱۶( و   )۱۵( مواد  مفاد  محتوایی  تغییرات  روند  ج( 
نشان دهنده تغییر رویکردها و سیاست های نظام حکمرانی در 
در اصلاحات  مقوله  این  است.  بوده  اعتیاد  پدیده  با  مواجهه 
تعدیل  سمت  به   ۱۳۸۹ سال  در  قانون  بر  گرفته  صورت 
منظور  به  زمینه سازی  برای  تلاش  و  مجازات ها  تخفیف  و 
کرده  حرکت  اعتیاد  دارای  افراد  اجتماعی  ادغام  و  بازتوانی 
تلقی  لحاظ  به  اعتیاد  از  جرم زدایی  در  قانونگذار  است. 
بیمارگونه معتاد، سیاست جنایی مبتنی بر درمان و بازپروری را 
اتخاذ کرده ولی در وضع مجازات حبس در مورد معتادی که 
به تکلیف ارائه گواهی درمان و ترک اعتیاد عمل نکرده باشد 
نقض غرض کرده است، چراکه اعمال مجازات حبس بر معتاد 
بیمار علاوه بر آنکه نافی سیاست درمان و بازپروری است به 
هیچ عنوان اثر بازدارندگی و اصلاحی در مورد معتاد به دنبال 

نخواهد داشت
.د( بندهای ۴ و ۹ سیاست های کلی مبارزه با مواد مخدر سال 
۱۳۸۵ بر اتخاذ راهکارهای پیشگیرانه با بهره گیری از امکانات 
دولتی و غیردولتی و مشارکت جدی آحاد مردم و خانواده ها 
و حمایت از تشکل های مردمی در زمینه های پیشگیری، کاهش 
در  قانونگذار  بنابراین  دارد.  تصریح  معتادان  درمان  و  آسیب 
اصلاح مواد )۱۵( و )۱۶( قانون مبارزه با مواد مخدر، سیاست 

درمان  خصوص  در  محدود  صورت  به  را  مشارکتی  جنایی 
اعتیاد و کاهش آسیب آن هم با نظارت دولت پذیرفته است؛ 
بدین نحو که شخص معتاد را به ارائه گواهی درمان و ترک 
اعتیاد از مراکز غیردولتی یا خصوصی یا سازمان های مردم نهاد 
در کنار مراکز دولتی مکلف کرده است. البته نقش و دخالت 
نهادهای غیردولتی و مردمی در امر پیشگیری از اعتیاد و جرائم 
مواد مخدر نسبت به سایر ارکان سیاست جنایی در ایران بیشتر 

است که در مقررات مختلف بر آن تصریح شده است.
اسلامی،  شورای  مجلس  پژوهش های  مرکز  حاضر  پژوهش 
با  ساختاری،  و  نهادی  دسترسی های  و  امکانات  با  متناسب 
و  متخصصان  با  مصاحبه  و  مشاهده  روش  از  استفاده 
گزارش های  و  منابع  اسنادی  تحلیل  همچنین  ذی نفعان، 
در  متولی  دستگاه های  عملکرد  گزارش  و  پیشین  علمی 
 ۱۶ ماده  موضوع  مراکز  عملکرد  و  وضعیت  خصوص 

انجام گرفته است.
اعتیاد پدیده ای پیچیده، چند بعدی و پویاست که متناسب 
با شرایط اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی جوامع مختلف، 
می یابد.  ظهور  و  بروز  متفاوتی  مصادیق  و  گونه ها  در 
عنوان  تحت  را  اعتیاد  علمی  پژوهش های  حال،  این  با 
پدیده ای زیستی، روانی و اجتماعی تعریف می کنند؛ بر 
حوزه های  در  مختلفی  نظری  رویکردهای  اساس  همین 
... درباره  پزشکی، حقوق، جامعه شناسی، روانشناسی و 

آن مطرح شده است.
بستری و درمان اجباری اعتیاد در تعارض با حقوق 

بیماران است؟
رویکردهای نظری مورد اشاره و برخی از دیگر نظریه های 
درمان  و دست اندرکاران حوزه  مربوطه، سیاستگذاران  علمی 
این  ناخواسته  پیامدهای  از  به برخی  اعتیاد را نسبت  اجباری 
اقدام حساس کرده و به آنها در این مورد هشدار می دهد. از 
جمله اینکه، بستری و درمان اجباری در حوزه اعتیاد باید به 
صورتی محتاطانه و با رعایت همه شرایط لازم صورت گیرد؛ 
چراکه این امر ممکن است به منفک شدن این افراد از اعضای 
را  زمینه  و  شده  منجر  موجود  اجتماعی  تعاملات  و  خانواده 
کند؛  ایجاد  آنان  درمان  و  بهبود  شرایط  شدن  دشوارتر  برای 
همچنین این احتمال وجود دارد که از طریق الصاق برچسب 
متجاهر و... به تضعیف عزت نفس و خودباوری جامعه هدف 
مضاعف  طرد  و  کجرو  هویت  شکل گیری  زمینه  شده،  منجر 
ایشان را فراهم کند. از سوی دیگر، درمان اجباری به شدت در 
معرض حرکت به سمت تلقی شدن به عنوان اقدامی در جهت 
نقض حقوق انسانی افراد قرار دارد. بستری و درمان اجباری 
همچنین در حوزه اخلاق پزشکی نیز موقعیتی چالش برانگیز 

داشته و در مواردی در تعارض با حقوق بیماران قرار دارد.
علت تاسیس مراکز ماده )۱۶( و آیین نامه اجرایی آن

آیین نامه اجرایی مراکز ماده ۱۶ در سال ۱۳۹۶ مصوب شده 
که  مراکز  عملکرد  چگونگی  دستورالعمل  حالیکه  در  است؛ 
 ۱۳۸۹ سال  است، مصوب  مربوطه  اهداف  و  تعاریف  حاوی 
ضربتی  طرح  بر  مبتنی  مربوطه  دستورالعمل  واقع  در  است. 
در  و  نگاشته  است  شده  اجرا   ۱۳۸۶ سال  در  که  نجات 
 ۱۶ ماده  مراکز  برای  جزئی  اصلاحاتی  انجام  با   ۱۳۸۹ سال 

متناسب سازی شده است.
به  دستورالعمل  این  مختلف  بخش های  در  اساس،  همین  بر   
جای نام بردن از مراکز ماده ۱۶، از واژه برنامه یا طرح استفاده 
شده است که به طرح نجات ارجاع دارد. مرکز اقامتی درمان 
به  بنا  مخدر،  مواد  با  مبارزه  قانون   ۱۶ ماده  موضوع  اجباری 
از  است  عبارت  مذکور  دستورالعمل  در  شده  ارائه  تعریف 
»مرکزی تادیبی که در آن خدمات بهداشتی، درمانی موردنیاز 
افراد مقیم طبق پروتکل ابلاغی تأمین می شود.« هدف کلی این 
برنامه استفاده از فشار قانونی برای درگیر کردن و نگهداری 
در درمان آن دسته از افراد بی خانمان مبتلا به شکل تزریقی 
به  داوطلبانه  صورت  به  که  است  مواد  مصرف  اختلالات 
جایگاه های ارائه خدمات موجود در جامعه مراجعه نمی کنند.

اهداف اختصاصی این طرح عبارت اند از افزایش ورود گروه 
درمان،  در  ماندگاری  افزایش  درمانی،  برنامه های  به  هدف 
کاهش میزان/ قطع مصرف مواد مخدر غیرقانونی در جمعیت 
هدف، افزایش آگاهی جمعیت هدف از خطرات اعتیاد تزریقی 
)ایدز، بیش مصرفی، اندوکاردیت قلبی و ...(، کاهش رفتارهای 
پرخطر )تزریق اشتراکی، ارتباط جنسی غیرایمن و...(، کاهش 
کرد  کار  افزایش  و  جرم  به  بازگشت  و  جرم  ارتکاب  میزان 
آیین نامه  اجتماعی،  و  شغلی  خانوادگی،  بین فردی،  فردی، 
اجرایی ماده ۱۶ قانون مبارزه با مواد مخدر به عنوان مهم ترین 
مصوبه قانونی در این زمینه، تکالیف مختلفی برای دستگاه های 
سیاستی  احکام  ذیل،  در جدول  است.  کرده  تعیین  ربط  ذی 
مربوطه  متولی  دستگاه های  و  آیین نامه  این  در  شده  ارائه 

استخراج شده است.

اگر بیماری تنفسی و ویروسی دارید، از حضور در جمع بپرهیزید
 استفاده از ماسک و رعایت فاصله اجتماعی راهکار اصلی 
در  آنفلوآنزا  و  کرونا  نظیر  تنفسی  بیماری های حاد  با  مقابله 
راهکارهای  شهروندان  است.  زمستانی  سرد  روزهای  این 
از  ابتلا،  صورت  در  و  بشناسند  را  ویروس  انتقال  با  مقابله 
بهداشتی  رعایت شیوه نامه های  کنند.  پرهیز  در جمع  حضور 
مانند شست و شوی دست ها، پرهیز از حضور در مکان های 
نقشی  ماسک  از  استفاده  و  اجتماعی  فاصله  رعایت  شلوغ، 
تنفسی،  حاد  بیماری های  به  ابتلا  در  فردی  حفاظت  در  مهم 
از  جامعه  آحاد  می رود  انتظار  و  دارد  آنفلوآنزا  و  کرونا 
کم  بینی،  آبریزش  بپرهیزند.تب،  زمینه  این  در  سهل انگاری 
اشتهایی، بی حالی، سرفه، سردرد و گلودرد، از علایم مشترک 
در بیماری سرماخوردگی، کرونا و آنفلوآنزا به شمار می رود 
و توجه به نکته های بهداشتی نقشی مهم در پیشگیری از ابتلا 
و  استراحت  فراوان،  مایعات  دارد.مصرف  ویروس  انتقال  و 
رفته  دست  از  قوای  تامین  برای  مقوی  غذایی  مواد  مصرف 
در  ضرورت ها  از  درجه سانتگیرادی،   ۴۰ تب  دلیل  به  بدن 
است،  کرونا  و  آنفلوآنزا  سرماخوردگی،  بیماری های  درمان 
اما باید دقت داشت پس از گذشت ۴۸ ساعت اگر بیمار روند 
مصرف  از  و  شود  مراجعه  پزشک  به  باید  نداشت،  بهبودی 
پنی سیلین،  کوآموکسی کلاو،  نظیر  آنتی بیوتیک ها  خودسرانه 

سفازولین، آزیترومایسین و سفتریاکسون پرهیز شود.
خودسرانه آنتی بیوتیک نخورید

به گفته پزشکان متخصص، آنتی بیوتیک ها در درمان آنفلوآنزا 
پزشک  نظر  زیر  درمان  باید  و  ندارند  جایگاهی  کرونا  و 

متخصص انجام شود.

جدیدی  سویه  شیوع  مدعی  مجازی  فضای  در  افراد  برخی 
شناسایی  برای  که  گفت  باید  افراد  این  به  هستند،  کرونا  از 
سویه جدید کرونا باید تحقیقات انجام شود و در هر صورت 
درمان کرونا در سویه های مختلف تفاوتی ندارد و بر همین 
حاد  بیماری های  به  ابتلا  از  پیشگری  برای  مهم  نکته  اساس 

تنفسی رعایت نکته های بهداشتی است.
اگر بیماری تنفسی و ویروسی دارید، از حضور در جمع 

بپرهیزید
امکان همه گیری بیماری در مجموعه های اداری و صنعتی

دارد و لازمه  بالایی  تنفسی قدرت سرایت  بیماری های حاد 
بیماری  به  مهار شیوع استراحت و در خانه ماندن فرد مبتلا 
کارکنان  از  یکی  استعلاجی  مرخصی  با  کارفرما  اگر  است، 
کارکنان،  بین  در  ویروس  همه گیری  با  نکند  موافقت  خود 
مجبور به تعطیلی کل مجموعه به دلیل بیماری و نبود کارایی 

کارکنان می شود.
مدیران  و  کارفرمایان  می رود  انتظار  اساس،  همین  بر 
به  مربوط  استعلاجی  مرخصی  در  اجرایی  دستگاه های 

بیماری های حاد تنفسی سخت گیری نکنند.
الزام استفاده از ماسک در مدرسه ها و مراکز شلوغ

یک دانش آموز مبتلا به بیماری سرماخوردگی، آنفلوآنزا و یا 
کرونا ممکن است علایمی از بیماری نداشته اما ناقل بیماری 
بین دیگر  ناقل می تواند ویروس را  باشد و یک دانش آموز 
دانش آموزان، به پدر، مادر، مادربزرگ، پدربزرگ، خواهر و 

برادر و دیگر افرادی که در ارتباط است منتقل کند.
به این ترتیت شمار زیادی از افراد درگیر بیماری می شوند. 

بر  مدرسه  اولیای  و  والدین  می رود  انتظار  اساس  همین  بر 
افراد  و  تاکید کنند  دانش آموزان  از سوی  از ماسک  استفاده 
در  حضور  از  بیماری،  همه گیرشدن  از  پیشگیری  برای  نیز 
برای  مطلوب  کنند.زمان  پرهیز  ماسک  بدون  شلوغ  اماکن 
آذر  اواخر  تا  شهریور  اواسط  از  آنفلوآنزا  واکسیناسیون 
با توجه به سرمای هوا به کسانی که شامل انجام  اما  است، 
واکسیناسیون رایگان در مراکز بهداشتی نمی شوند و سیستم 
ایمنی و بدنی ضعیفی دارند، توصیه می  شود که هرچه زودتر 
و  کنند  اقدام  آن  تزریق  و  آنفلوآنزا  واکسن  تهیه  به  نسبت 
همچنین توصیه می شود خانم های باردار زیرنظر پزشک خود 

از واکسن آنفلوآنزا استفاده کنند.
دامغان،  مهدیشهر،  سمنان،  شهرستان های  ایرنا،  گزارش  به 
دانشگاه  پوشش  زیر  مناطق  جزو  گرمسار  و  آرادان  سرخه، 
و  شاهرود  شهرستان های  و  سمنان  استان  علوم پزشکی 
هستندو  شاهرود  پزشکی  علوم  دانشگاه  پوشش  زیر  میامی 
گو  و  گفت  ردر  ریه  تخصص  فوق  معماریان  محمد  دکتر 
بیماری های  به  مبتلایان  شمار  که  کرد  بیان  ایرنا  خبرنگار  با 
روندی  روزها  این  سمنان  در  کرونا  و  آنفلوآنزا  ویروسی 
و  پیشگیری  لازمه  بهداشتی  نکات  رعایت  و  دارد  افزایشی 
مهار شیوع این بیماری هاست.بر پایه برآورد مرکز آمار ایران 
با هشت شهرستان در مجموع  در سال ۱۴۰۰، استان سمنان 
۷۵۷ هزار و ۲۰۰ نفر جمعیت دارد که بیش از ۴۸۰ هزار نفر 
استان  پزشکی  علوم  دانشگاه  پوشش  زیر  شهرستان های  در 
مهدیشهر،  گرمسار،  دامغان،  سمنان،  )شهرستانهای  سمنان 

آرادان و سرخه( ساکن هستند.
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تاجیکستان پل تاریخی ارتباط 
ایران با قفقاز و اوراسیا

را  مکرر  قطعی های  آنکه  ضمن  برق  ناترازی  به  بی توجهی 
از فصل گرم به فصل سرد سال گسترش داده، می تواند این 
موضوع را به یکی دیگر از چالش های ساختاری اقتصاد ایران 
ناترازی برق  تبدیل کند. طبق برآوردها، قطعی های ناشی از 
که اکنون بیش از ۱۷ هزار مگاوات ساعت است، به صنایع 

کشور میلیاردها دلار خسارت وارد می کند.
قطعی برق فقط مساله بخش خانگی نیست بلکه بخش تولید 
کرده  مواجه  جدی  بسیار  چالش های  با  نیز  را  خدمات  و 
سفارش هایی  شده اند،  متوقف  که  تولیدی  خط های  است؛ 
که  حقوق هایی  و  است  انجام  شده  تأخیر  با  آنها  تحویل  که 
اگر این قطعی ها تشدید شوند به احتمال زیاد معوق خواهند 
را  مردم  روزمره  زندگی  فقط  نه  مساله ،  این  واقع  در  شد. 
تحت تأثیر قرار داده، بلکه به صنایع و بنگاه های اقتصادی نیز 

خسارت های زیادی وارد کرده است.
با توجه به خاموش هایی که به تازگی در پاییز و این روزها 
در آخرین فصل سال شاهد آن هستیم به نظر می رسد ناترازی 
بلندمدت  ریشه های  با  مسأله ای  برق  تقاضای  و  عرضه  بین 
و  شدن  آشکار  حال  در  اکنون  آن  منفی  پیامدهای  که  باشد 
به یک  تبدیل شدن  تابستان در حال  از یک مساله فصلی در 

مشکل ساختاری است.
تقاضای  حداکثر  بین  اختلاف  توانیر،  گزارش های  اساس  بر 
 ۱۰ دوره  در  شبکه  همزمان  پیک  در  تولیدی  بار  و  همزمان 
و  بوده  افزایش  به  رو  کلی  طور  به   ۱۴۰۲ به  منتهی  ساله 
رسیده  مگاوات  هزار   ۱۳ حدود  به  گذشته  سال  پایان  در 
برق  که  بگیریم  نظر  در  را  بزرگ  برق  اگر یک شبکه  است. 
همزمان  بار  حداکثر  می فرستد،  کشور  مختلف  مناطق  به  را 
بیشترین مقدار برقی گفته می شود که همه این مناطق در  به 
شبکه  از  روز(  از  مشخص  ساعت  )یک  خاص  لحظه  یک 

درخواست می کنند.
مردم  همه  تابستانی،  گرم  روز  یک  در  اگر  مثال  عنوان  به 
به  برق  مصرف  کنند،  روشن  را  خود  کولرهای  همزمان 
بار  حداکثر  مقدار،  این  به  که  می رسد  خود  حد  بالاترین 
همزمان گفته می شود. اگر شبکه برق کل کشور به هم پیوسته 
بار  حداکثر  کنند،  کار  جداگانه  مناطق  برخی  یعنی  نباشد 
همان  در  مجزا  مناطق  و  متصل  مناطق  بار  جمع  از  همزمان 
لحظه به دست می آید اما از آنجایی که ممکن است ساعت 
اوج مصرف یا پیک در مناطق مختلف ممکن است متفاوت 
همه  بار  جمع  از  کمتر  معمولًا  همزمان  بار  حداکثر  باشد، 

مناطق به دست می آید.
به  نیز  شبکه  بار  پیک   با  همزمان  تولیدی  قدرت  حداکثر 
نیروگاه ها در زمان اوج  بیشترین مقدار برقی اشاره دارد که 
مصرف یا همان پیک بار، به شبکه وارد می کنند. این مقدار 
نیروگاه ها  تولید  با کل ظرفیت  مساوی  یا  کمتر  است  ممکن 

باشد.
مقایسه حداکثر بار همزمان و حداکثر قدرت تولیدی همزمان 
با پیک بار در واقع مقایسه ای بین بیشترین مقدار برقی است 
درخواست  شبکه  از  خاص  لحظه  یک  در  مناطق  همه  که 
اوج  زمان  در  نیروگاه ها  که  برقی  مقدار  بیشترین  و  می کنند 
مصرف به شبکه می فرستند؛ در واقع این مقایسه را می توان 
دانست  عرضه  حداکثر  و  تقاضا  حداکثر  مقایسه  نوعی  به 
پیشی  حال  در  تقاضا  می دهد  نشان  آمارها  که  همان گونه  و 
گرفتن از عرضه بوده و همین موضوع موجب خاموشی شده 

است.
ادامه ناترازی ها تا پایان برنامه هفتم؟

درصد   ۸.۷ متوسط  طور  به  سالانه  ایران  در  برق  تقاضای 
رشد می کند، در حالی که ظرفیت تولید برق با چنین سرعتی 

افزایش پیدا نکرده است
از  اصفهان  بازرگانی  اتاق  پژوهش های  مرکز  پیش بینی های 
هیات  نشست  آخرین  در  که   ۱۴۰۷ سال  تا  برق  ناترازی 
نمایندگان اتاق ایران در هفته گذشته ارائه شد، نشان می دهد 
گریبانگیر  توسعه،  هفتم  برنامه  پایان  تا  حداقل  برق  ناترازی 

اقتصاد ایران خواهد بود.
آن  در  که  خوش بینانه ای  سناریوی  در  برق  ناترازی 
تولیدی  توان  در خصوص  توسعه  هفتم  برنامه  پیش بینی های 

خواهد  مگاوات  هزار   ۳۳ از  بیش  به  شود،  محقق  برق 
برنامه  پایان  در  برق  ناترازی  بدبینانه،  سناریوی  در  رسید. 
می دهد  نشان  وضعیت  این  بود.  خواهد  مگاوات  هزار   ۶۰
بدون سرمایه گذاری های جدی در بخش تولید و توزیع برق، 

قطعی های مکرر ادامه خواهد یافت.
این  اصلی  دلایل  از  یکی  چیست؟  ناترازی  این  دلیل  اما 
آن  عرضه  با  مقایسه  در  برق  تقاضای  سریع  رشد  ناترازی، 
 ۸.۷ متوسط  طور  به  سالانه  ایران  در  برق  تقاضای  است. 
درصد رشد می کند، در حالی که ظرفیت تولید برق با چنین 

سرعتی افزایش پیدا نکرده است.
تقاضای  پیک  می دهد  نشان  نیز  توانیر  گزارش های  بررسی 
با سال  تقریباً در همه ماه های سال جاری در مقایسه  ماهانه 

گذشته افزایش یافته است.
خسارت های اقتصادی بی برقی

خسارت های  مصرف،  اوج  ساعات  در  به ویژه  برق  قطع 
قطع  می کند.  وارد  اقتصادی  مختلف  بخش های  به  سنگینی 
که  می شود  کارخانه ها  در  تولید  خطوط  توقف  باعث  برق 
درآمد  کاهش  و  تولید  فرصت های  رفتن  دست  از  معنای  به 
از  به  می تواند  توقف ها  این  موارد،  برخی  در  بنگاه هاست. 
دست رفتن سفارش های مهم و کاهش سهم بازار بنگاه ها در 
رقابت جهانی منجر شود. بنابراین یکی از خسارت های ناشی 

از قطعی برق، تولید از دست رفته است.
علاوه بر این، در بسیاری از صنایع، قطع ناگهانی برق باعث 
در  مثال،  عنوان  به  می شود.  نیمه ساخته  و  اولیه  مواد  خرابی 
صنایع غذایی و دارویی، قطع برق می تواند به فساد مواد اولیه 
و ضررهای مالی قابل توجهی منجر شود. پس دیگر خسارت 

قطعی برق را می توان به دلیل ضایعات مواد اولیه دانست.
قطعی برق به تجهیزات و خط تولید نیز آسیب وارد می کند. 
روشن و خاموش شدن مکرر دستگاه ها به دلیل قطعی برق، 
عمر مفید تجهیزات را کاهش و هزینه های تعمیر و نگهداری 
را افزایش می دهد. این مساله به ویژه در صنایع سنگین مانند 
وابسته اند،  گران قیمت  تجهیزات  به  که  پتروشیمی  و  فولاد 

نمود بیشتری دارد.
از دست رفتن بازارهای صادراتی، از دیگر پیامدهای قطعی 
قطعی  دلیل  به  کالاها  تحویل  و  تولید  در  تأخیر  است.  برق 
از  باعث  اعتماد مشتریان خارجی را کاهش می دهد و  برق، 
دست رفتن بازارهای صادراتی می شود. این مساله به ویژه در 
صنایعی که بخش قابل توجهی از درآمد خود را از صادرات 

تأمین می کنند، اهمیت ویژه ای دارد.
برآوردهای متفاوت از زیان قطعی برق

از قطعی برق  اقتصادی و خسارت ناشی  از هزینه  برآوردها 
نماینده  عباسی«،  »علیرضا  گفته  به  است.  متفاوت  صنایع، 
اسلامی  شورای  مجلس  در  اشتهارد  و  فردیس  کرج،  مردم 
خسارت قطعی برق به صنعت کشور حداقل ۸ میلیارد دلار 
است اما »علی محمودیان« مدیر اتحادیه کشوری سوخت های 
سال  چند  قطعی های  وابسته، خسارات  و خدمات  جایگزین 
اخیر برق به صنایع و واحدهای صنفی را تا کنون ۱۱ میلیارد 

دلار اعلام کرده است.
با  را  برق  قطعی  از  ناشی  خسارت های  محاسبه  مبنای  اگر 
بگیریم،  نظر  در  تومانی  هزار   ۶۵ دلار  یعنی  مؤثر  ارز  نرخ 
 ۲۰ کشور  کل  برق صنایع  ناترازی  از  ناشی  میزان خسارت 
نجفی«  »آرش  دیگر  سوی  می شوداز  برآورد  دلار  میلیارد 
رئیس کمیسیون انرژی اتاق ایران خسارت بخش صنعت در 
هزار   ۲۵۰ از  بیش  را  تاکنون   ۱۴۰۳ سال  خاموشی های  اثر 
بیان کرده است.»علی صادقی همدانی« رئیس  تومان  میلیارد 
مرکز پژوهش های اتاق اصفهان نیز گفته، اگر مبنای محاسبه 
این خسارت را نرخ ارز مؤثر یعنی دلار ۶۵ هزار تومانی در 
نظر بگیریم، میزان خسارت ناشی از ناترازی برق صنایع کل 
کشور ۲۰ میلیارد دلار برآورد می شود.این رقم برای صنایع 
نیز متفاوت است. بر اساس  و فعالیت های اقتصادی مختلف 
گزارش کمیسیون صنعت اتاق ایران، بخش تولید فلزات پایه 
شیمیایی  بخش  تومان،  میلیارد   ۹۰۰ برق  روزانه  قطعی  از 
۹۰۰ میلیارد تومان و بخش معدنی غیرفلزی نیز روزانه ۶۶۰ 
تعمیر  فعالیت  تومان خسارت می بیند. همچنین رشته  میلیارد 

قطعی  از  را  آسیب  میزان  کمترین  که  ماشین آلات  نصب  و 
روزانه برق می بیند، روزانه ۴۲ میلیارد تومان خسارت متحمل 

خواهد شد.
در  خسارت ها  می دهد،  نشان  برآوردها  که  همان گونه 
بر  علاوه  نیست.  اندازه  یک  به  اقتصاد  مختلف  بخش های 
این، این خسارت ها در استان های مختلف کشور نیز متفاوت 

است.
یک مقاله علمی-پژوهشی با عنوان »برآورد هزینه های رفاهی 
ناشی از قطعی احتمالی برق در بخش های اقتصادی ایران« که 
توسط محققان دانشگاه علامه طباطبایی نوشته شده)براساس 
داده های دوره زمانی ۱۳۹۷-۱۳۸۹(، نشان می دهد در بخش 
و  بالاترین  احمد  بویر  و  کهگیلویه  استان  معدن،  و  صنعت 
از  ناشی  رفاهی  تغییرات  پایین ترین  شرقی  آذربایجان  استان 
قطع احتمالی برق را به ازای یک قیمت تعادلی مشخص به 
خود اختصاص داده اند. در بخش خدمات نیز، استان خراسان 
البرز کمترین میزان زیان رفاهی را  شمالی بیشترین و استان 

از قطعی احتمالی برق تجربه کرده اند.
از  ناشی  رفاهی  زیان  می دهد  نشان  مطالعه  این  یافته های 
از  بیشتر  مراتب  به  معدن  و  صنعت  بخش  در  برق  قطعی 
بخش خدمات است. این موضوع نشان دهنده وابستگی بیشتر 
بخش های صنعتی و معدنی به نهاده برق است. به دلیل اینکه 
است  معدن  صنعت  و  خدمات  بخش  در  اصلی  نهاده  برق، 
تحمیل  بخش ها  این  بر  زیادی  بسیار  هزینه های  برق  قطعی 
می کند. بر همین اساس این مقاله توصیه می کند سیاستگذاران 
و  پیش بینی شده  قطعی  از  جلوگیری  در  را  خود  تلاش  باید 
برق  قطعی  رفاهی  زیان های  زیرا  دهند؛  افزایش  برق  نشده 
ایجاد  در  مهمی  نقش  معدن که  و  در بخش صنعت  ویژه  به 

اشتغال و رشد اقتصادی دارد بسیار زیاد است.
از سوی دیگر سیاستگذاران در هنگام محدودیت عرضه برق 
و  صنعت  مانند  بخش هایی  سمت  به  را  آن  توزیع  می توانند 
قطعی  احتمالی  زیان  از  مجموع  در  تا  کنند  هدایت  معدن 
در  بخشی  اولویت بندی  دیگر  عبارت  به  شود.  کاسته  برق 
با  بهتر است  این حال  با  گیرد.  برق صورت  احتمالی  قطعی 
به ویژه  برق  تولیدکننده  انرژی  منابع  انواع  در  سرمایه گذاری 

انرژی های پاک، احتمال قطعی برق را کاهش داد.
هشدار وزیر صمت

بار  به  تولیدی  واحدهای  برای  گاز  و  برق  قطعی  که  زیانی 
آورده، صدای وزیر صنعت، معدن و تجارت را هم درآورده 
وقفه  با  تولید  اگر  کرده،  تصریح  اتابک«  »سیدمحمد  است. 
ناشی  اجتماعی  معظلات  و  شده  نابود  اشتغال  شود،  مواجه 
»تاب آوری  شد.  خواهد  خانوار  معیشت  گریبانگیر  آن  از 
انتها رسیده و توانی بیش از این برای ادامه تولید  صنایع به 
باقی نمانده است.« »تولیدکننده و صنعتگر توانی برای حفظ 
بنگاه و اشتغال کارکنانش ندارد و عواقب سوء ناشی از این 
سهل انگاری متوجه اهالی صنعت و آحاد جامعه خواهد بود.«

تولید  بخش  ایران،  اتاق  صنعت  کمیسیون  گزارش  براساس 
تومان، بخش  میلیارد   ۹۰۰ برق  قطعی روزانه  از  پایه  فلزات 
نیز  غیرفلزی  معدنی  بخش  و  تومان  میلیارد   ۹۰۰ شیمیایی 

روزانه ۶۶۰ میلیارد تومان خسارت می بیند
راه حل  ناترازی

برای کاهش خسارات ناشی از قطعی برق، راه حل های متعددی 
پیشنهاد شده است. بخشی از این راه حل ها معطوف به طرف 
در  هستند.  تقاضا  طرف  به  معطوف  دیگر،  بخش  و  عرضه 
طرف عرضه می توان با توسعه نیروگاه های جدید و نوسازی 
افزایش سرمایه گذاری  با  نیروگاه های قدیمی و به طور کلی 
تقاضای  و  عرضه  ناترازی  کاهش  به  برق،  تولید  بخش  در 
تولید  برنامه هفتم توسعه، ظرفیت  با  برق کمک کرد. مطابق 
برق باید تا سال ۱۴۰۷ به ۸۷.۱۴ هزار مگاوات افزایش یابد. 
بخش  در  کلان  سرمایه گذاری های  نیازمند  هدف  این  تحقق 
می توان  نیز  تجدیدپذیر  انرژی های  توسعه  است.با  انرژی 
انرژی های  در  سرمایه گذاری  کرد.  تقویت  را  عرضه  طرف 
خورشیدی، بادی و سایر منابع تجدیدپذیر می تواند به کاهش 
سیستم  پایداری  افزایش  و  فسیلی  سوخت های  به  وابستگی 
انرژی های  سهم  حاضر،  حال  در  کند.  کمک  کشور  برق 
تجدیدپذیر در تولید برق ایران کمتر از یک درصد است، در 

حالی که پتانسیل کشور در این زمینه بسیار بالاست.
برق،  مصرف  مدیریت  برنامه های  اجرای  تقاضا،  طرف  در 
فشار  کاهش  به  می تواند  مصرف،  اوج  ساعات  در  به ویژه 
شامل  می توانند  برنامه ها  این  کند.  کمک  برق  شبکه  بر 
تشویق صنایع به تغییر ساعات کاری، استفاده از سیستم های 
مصرف  کاهش  برای  عمومی  آموزش  و  انرژی  ذخیره سازی 
رفتار  تغییر  هم  حال،  این  باشد.با  پیک  ساعات  در  برق 
ورود  برای  سرمایه گذار  تمایل  عامل  هم  و  مصرف کننده 
رویه  اصلاح  تجدیدپذیر،  انرژی های  نیز  و  برق  بخش  به 
قیمت گذاری است. در واقع این قیمت یا تعرفه برق است که 
نیروهای عرضه و تقاضا را شکل می دهد و شاید بنیادین ترین 
و  شده  تقاضا  افزایش  و  عرضه  کاهش  موجب  که  عاملی 
فصول  در  بلکه  گرم،  فصول  در  تنها  نه  را  مکرر  قطعی های 

سرد ایجاد کرده است، قیمت باشد.
انرژی  بهره وری  بهبود  می توان  قیمت،  اصلاح  با  همزمان 
بهره وری  ارتقای  کرد.  توصیه  را  ساختمان ها  و  صنایع  در 
می تواند با کاهش مصرف برق، فشار بر شبکه را کم کند. این 
استفاده  نوسازی تجهیزات صنعتی،  اقدامات می توانند شامل 
ساختمان ها  عایق بندی  بهبود  و  کم مصرف  تکنولوژی های  از 
در  اتلاف  کاهش  به  بهره وری  ارتقای  این،  بر  علاوه  باشد. 
شبکه انتقال و توزیع نیز کمک می کند و بنابراین در هر دو 

طرف تقاضا و عرضه، بهبودهایی را به همراه دارد.

آوار میلیارد دلاری خسارت خاموشی ها بر سر صنایع
راه های تراز برق رشد صادرات آبزیان در ۹ ماهه امسال

 تورم صفر درصدی کنسرو تون ماهی با 

مدیریت واردات

در ۹ ماهه ابتدایی سال جاری بیش از ۲۲۸ هزار تن انواع 
محصولات آبزی، به ارزش ۳۶۱ میلیون دلار صادر شد که 
از لحاظ وزنی ۵۳.۵ درصد و از لحاظ ارزشی ۳۵ درصد 

رشد داشته است.
 تولید خاویار در ایران، در سال های اخیر رشد چشمگیری 
و  داخلی  پرورش دهندگان  تلاش  با  است.  داشته 
سرمایه گذاری در این صنعت، ایران توانسته جایگاه خود 
برتر خاویار در جهان  از تولیدکنندگان  به عنوان یکی  را 
برای  مستمر  تلاش های  حاصل  موفقیت،  این  کند.  تثبیت 
پرورش  صنعت  توسعه  و  خاویاری  ماهیان  نسل  احیای 
ماهی است.با وجود این پیشرفت ها، صنعت پرورش ماهیان 
خاویاری با چالش هایی جدی نیز روبرو است. کمبود آب 
شیرین به عنوان یکی از منابع حیاتی برای پرورش ماهیان، 
محسوب  صنعت  این  روی  پیش  موانع  مهم ترین  از  یکی 
اقلیمی  تغییرات  و  ماهیان  بیماری های  همچنین،  می شود. 
دیگر  از  می گذارند،  تاثیر  آن  دمای  و  آب  کیفیت  بر  که 
ارز  نرخ  نوسانات  هستند.  خاویار  تولید  برای  تهدیدات 
آن  قیمت  و  ایرانی  خاویار  صادرات  بر  نیز  تحریم ها  و 
ایران، علاوه  در  تولید خاویار  است.رشد  بوده  تاثیرگذار 
بر جنبه اقتصادی، دارای اهمیت اجتماعی نیز هست. این 
صنعت می تواند به ایجاد اشتغال و توسعه مناطق ساحلی 
همراه  به  کشور  برای  ارزآوری  همچنین،  و  کند  کمک 
داشته باشد. علاوه بر این، احیای نسل ماهیان خاویاری و 
حفظ تنوع زیستی دریای خزر نیز از جمله دستاوردهای 
مهم این صنعت است. در این گزارش، به بررسی دقیق تر 
گذشته  سال  با  مقایسه  و  کشور  در  خاویار  تولید  میزان 
پرداخته شده است.عباس مختاری - مدیر کل دفتر بهبود 
کیفیت، فرآوری و توسعه بازار آبزیان - در گفت وگو با 
ایسنا، درباره آمار تجارت انواع محصولات شیلاتی در ۹ 
ماهه گذشته سال ۱۴۰۳ اظهار کرد: در حالی که در ۹ ماهه 
ابتدایی سال گذشته حدود ۱۴۹ هزار تن محصول شیلاتی 
 ۹ بود، در  میلیون دلار صادر شده  به ارزش حدود ۲۶۸ 
ماهه ابتدایی امسال حدود ۲۲۸ هزار تن محصول شیلاتی 
و به ازش۳۶۱ میلیون دلار محصول شیلاتی صادر شد که 
از رشد ۵۳ درصدی از لحاظ وزنی و رشد ۳۵  درصدی 
از لحاظ ارزشی برخوردار است. مختاری افزود:در ۹ ماهه 
ابتدایی سال جاری حدود ۴۲۶ کیلوگرم ماهیان زینتی به 
با مدت  مقایسه  ارزش ۶۹۵ هزار دلار صادر شد که در 
افزایش ۳۱ درصدی  مشابه گذشته از لحاظ وزنی دارای 
برخوردار  درصدی   ۵۲ افزایش   از  ارزشی  لحاظ  از  و 
 ۸۹ جاری  سال  ابتدایی  ماهه   ۹ در  داد:  ادامه  است.وی 
هزار تن انواع ماهیان دریایی به ارزش ۱۵۰ میلیون دلار 
رشد  از  گذشته  مشابه  مدت  با  مقایسه  در  که  شد  صادر 
۷۱ درصدی از لحاظ وزنی و رشد ۶۰ درصدی از لحاظ 
تغییرات  درباره  است.مختاری  بوده  برخوردار  ارزشی 
صادرات خاویار گفت: در حالی که طی ۹  ماهه ابتدایی 
در  بود  شده  صادر  خاویار  کیلوگرم   ۳.۵۷۲ گذشته  سال 
مدت مشابه سال جاری ۵.۳۴۶ کیلوگرم خاویار صادر شد 
که از لحاظ وزنی از رشد ۵۰ درصدی و از لحاظ ارزشی 
بهبود  دفتر  برخوردار شد.مدیر کل  ۳۶ درصدی  از رشد 
تصریح  ادامه  در  آبزیان  بازار  توسعه  و  فرآوری  کیفیت، 
کرد: در ۹ ماهه ابتدایی سال گذشته ۴۵ هزار تن خوراک 
آبزیان صادر شد، در ۹ ماهه ابتدایی سال جاری ۸۸  هزار 
تن خوراک آبزیان، به ارزش۷۴ میلیون دلار صادر شد که 
ارزشی۹۶  درصد  لحاظ  از  لحاظ وزنی ۹۷ درصد و  از 
رشد داشته است.مختاری میزان صادرات کپور ماهیان در 
۹ ماهه ابتدایی سال گذشته را ۱۴ هزار تن و  به ارزش ۱۹ 
میلیون دلار برشمرد و افزود: در ۹ ماهه سال جاری ۱۵ 
هزار تن انواع کپور ماهیان به ارزش ۲۰ میلیون دلار صادر 
شد که از لحاظ وزنی از افزایش۷.۶ درصدی و از لحاظ 

ارزشی از افزایش ۶.۷ درصدی برخوردار بود.   
تنظیم  راستای  در  ماهی  تون  تن  هزار   ۳۳ واردات 

بازار در ۹ ماهه سال جاری
مدیر کل دفتر بهبود کیفیت، فرآوری و توسعه بازار آبزیان 
در ادامه گفت: در ۹ ماهه ابتدایی سال گذشته ۱۵ هزار تن 
انواع محصولات شیلاتی، به ارزش ۵۲ میلیون دلار وارد 
شد، در حالی که در ۹ ماهه ابتدایی سال جاری۳۶  هزار 
دلار  میلیون   ۹۸ ارزش  به  شیلاتی  محصولات  انواع  تن 
وارد شد که از لحاظ وزنی از تغییرات ۱۲۶ درصدی و از 

لحاظ ارزشی دارای تغییرات ۸۷  درصدی است.

صادرات صنعت پتروشیمی به
 ۱۳ میلیارد دلار افزایش می یابد

به  اشاره  با  پتروشیمی  صنایع  ملی  شرکت  مدیرعامل 
پتروشیمی در ۹ ماهه  میلیارد دلاری صنعت  صادرات ۱۰ 
سال ۱۴۰۳ پیش بینی کرد این رقم تا پایان سال به ۱۳ میلیارد 
دلار برسد. حسن عباس زاده با بیان اینکه صنعت پتروشیمی 
دارد،  یوتیلیتی  تولید  مجتمع  سه  و  تولیدی  مجتمع   ۷۰
در  پتروشیمی  صنعت  درصد   ۸۵ هم اکنون  داشت:  اظهار 
هلدینگ ها متمرکز است که اغلب زیرمجموعه صندوق های 
از  درصد   ۱۵ اینکه  ضمن  هستند،  کشور  بازنشستگی 
دارند.وی  قرار  واقعی  خصوصی  بخش  در  پتروشیمی ها 
اینکه صنعت پتروشیمی در ۹ ماهه امسال ۱۰  با تأکید بر 
میلیارد دلار صادرات داشته است، گفت: پیش بینی می کنیم 
این رقم تا پایان سال به ۱۳ میلیارد دلار برسد.این مسئول 
میلیارد دلار خوراک   ۱۰ داد:  ادامه  پتروشیمی  در صنعت 
در  که  شده  تأمین  نیز  کشور  داخل  پایین دستی  صنایع 
و  پوشاک  کفش،  پلیمر،  صنایع  مانند  مختلف  زنجیره های 
شوینده ها استفاده می شود.معاون وزیر نفت با اشاره به اینکه 
شده  تعریف  پتروشیمی  طرح   ۶۱ توسعه،  هفتم  برنامه  در 
بر  پتروشیمی  بخش  در  توسعه  هفتم  برنامه  افزود:  است، 
تکمیل زنجیره ارزش تمرکز داشته است.عباس زاده با بیان 
ظرفیت  افزایش  بر  بیشتر  توسعه،  پیشین  برنامه های  اینکه 
تولید تمرکز داشته است، ادامه داد: این برنامه زنجیره های 
ارزش نام برده و رسیدن به ۱۳۱.۵ میلیون تن ظرفیت در 
و...  اتیلن  پلی اتیلن،  متانول،  زنجیره های  در   ۱۴۰۷ افق 

تقسیم شده است.
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هیات اقتصادی ایران که به منظور رایزنی های اقتصادی و تجاری 
دوشنبه  شهر  به  تاجیکستان  به  جمهور  رئیس  سفر  آستانه  در 
سفر کرده است، در نشستی با فعالان اقتصادی تاجیکستان، از 
این کشور به عنوان پل تاریخی ارتباط ایران و قفقاز و اوراسیا 
نام بردند و بر تقویت مناسبات اقتصادی دو کشور با تکیه بر 

اشتراکات فرهنگی تاکید کردند.
و  معادن  صنایع،  بازرگانی،  اتاق  رئیس  زاده  حسن  صمد   
و  ایران  تجاری  فعالان  مشترک  نشست  در  ایران  کشاورزی 
تاجیکستان با تاکید بر سطح گسترده اشتراکات بین دو کشور 
اظهار داشت: تهران و دوشنبه می توانند در بخش های خدمات 
فنی ومهندسی پتروشیمی، نفت، گاز، تجهیزات پزشکی و درمانی 

گردشگری، سطح روابط خود را گسترش دهند.
اقتصادی،  موضوعات  کنار  در  می توانیم  اینکه  بیان  با  وی 
روابط  و  اشتراکات  دهیم،  توسعه  نیز  را  برنامه های گردشگری 
بین دو کشور در بخش های ادبیات، علم و هنر را یاد آور شد و 
گفت: تعداد قابل توجهی از فعالان اقتصادی ایرانی در همایش 
که  کردند  پیدا  حضور  تاجیکستان  و  ایران  اقتصادی  فعالان 
با فعالان اقتصادی  ایرانیان به تقویت روابط  بیانگر علاقه مندی 

تاجیکستان است.
برنامه های  فناورانه،  صنایع  توسعه  برای  داد:  ادامه  زاده  حسن 
صنعتی، پالایشگاه ها و صنایع فولاد در تاجیکستان، ظرفیت های 
خوبی در ایران شکل گرفته است که می تواند مورد توجه این 

کشور باشد.
رئیس اتاق بازرگانی ایران خاطرنشان کرد: در حوزه گردشگری 
می توانیم معرفی بهتری از جذابیت های دو طرف داشته باشیم؛ 
دولت دکتر پزشکیان الزام به دریافت روادید از طرف گردشگران 
و تجار تاحجیکستان را لغو کرده و این امکان فراهم شده تا از 

هر نقطه ای از تاجیکستان به ایران سفر کنند.
او با اشاره به ظرفیت های اتاق های استانی، اتاق های مشترک و 
کمیسیون های تخصصی و تشکل ها که مجموعه اتاق بازرگانی، 
مرکز  و  می دهد  تشکیل  را  ایران  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
پژوهش های اتاق ایران تاکید کرد: اتاق ایران امکان ارائه خدمات 
بتواند  تا  دارد  را  تاجیکستان  اقتصادی  فعالان  و  بازرگانان  به 

زمینه ساز افزایش سطح مناسبات بین دو کشور باشد.
تاجیکستان پل تاریخی ارتباط ایران با قفقاز و اوراسیا

در ادامه رضا صالحی امیری، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی در همایش اقتصادی ایران و تاجیکستان، از این 
کشور به عنوان تنها پل ارتباطی ایران با منطقه قفقاز و اوراسیا از 
هزاران سال قبل، یاد کرد و گفت: چون هویت دو کشور یکی 
است و آنچه ملت دو کشور به آن افتخار می کنند، یکی است، 
امیدواریم با همت اتاق ایران، این هویت فرهنگی و اجتماعی به 

هویت اقتصادی، پیوند بخورد.
او افزایش تعداد گردشگران برای تقویت روابط بین دو کشور را 
ضروری خواند و معرفی جذابیت های دو کشور برای ملت ایران 
و تاجیکستان تا رسیدن به ۱۰۰ هزار گردشگر از هر دو طرف 
بین دو طرف  در طول یک سال را از توافقات صورت گرفته 
برشمرد.در بخش بعدی این همایش ضمن امضای چند تفاهم نامه 
بین شرکت های ایرانی و تاجیک، فرصت مذاکرات رودررو بین 

فعالان اقتصادی دو طرف، فراهم شد.
توافق افزایش ورود گردشگران تاجیک به ایران را اجرایی 

می کنیم
وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی کشور همچنین 
در حاشیه این همایش گفت: تاجیکستان به عنوان بخشی از تمدن و 
فرهنگ حوزه نوروز و به دلیل زبان مشترک، نقطه ای کلیدی برای 
ایران محسوب می شود. اقتصادی و فرهنگی  ارتباطات  تقویت 

صالحی امیری بر ظرفیت های بی نظیر تاجیکستان برای گسترش 
روابط تجاری، فرهنگی و گردشگری تأکید کرد و با بیان اینکه 
این کشور یکی از اولویت های استراتژیک ایران در توسعه روابط 
با همسایگان است، افزود: تاجیکستان به عنوان بخشی از تمدن و 
فرهنگ حوزه نوروز و زبان مشترک، نقطه ای کلیدی برای تقویت 
ایران محسوب می شود.صالحی  فرهنگی  اقتصادی و  ارتباطات 
از  منطقه  کشورهای  به  خود  اخیر  سفرهای  به  اشاره  با  امیری 
جمله جمهوری آذربایجان، ارمنستان و گرجستان، اظهار داشت: 
دولت چهاردهم با جدیت بر توسعه روابط با همسایگان متمرکز 
است. این کشورها ظرفیت های فوق العاده ای در حوزه گردشگری 
و تبادلات تجاری دارند و ما در حال ایجاد زیرساخت های لازم 

برای بهره برداری از این فرصت ها هستیم.
وی ادامه داد: به عنوان مثال، جمهوری آذربایجان که در گذشته 
به  رقم  این  اکنون  بود،  فرستاده  ایران  به  گردشگر  میلیون   ۱.۷
یک دهم کاهش یافته است؛ با این حال، طی مذاکرات اخیر با 
مقامات آذربایجان، توافق کردیم که مسیرهای جدیدی را فعال 
کنیم. همچنین در حوزه خلیج فارس، روابط با عربستان، کویت، 
قطر و عراق در حال گسترش است که این موضوع تأثیرات مثبت 

زیادی بر اقتصاد و گردشگری ایران خواهد داشت.
نقش  به  صنایع دستی  و  گردشگری  فرهنگی،  میراث  وزیر 
کلیدی گردشگری در توسعه روابط تجاری اشاره کرد و گفت: 
تعداد  است.  ایران  برای  مهم  بازارهای  از  یکی  تاجیکستان 
گردشگران تاجیک که به ایران سفر می کنند حدود ۸ هزار نفر 
و تعداد گردشگران ایرانی به تاجیک حدود ۸۵۰۰ نفر است که 
توافق شده این رقم به ۱۰۰ هزار نفر افزایش یابد. ما معتقدیم 
داخل  در  اشتغال زایی  و  تجارت  تقویت  به  گردشگری  توسعه 
کشور کمک شایانی خواهد کرد. طبق برنامه ریزی صورت گرفته 
تاجیکستان دیدار  با وزرای گردشگری و فرهنگ  این سفر  در 
خواهم داشت.او با اشاره به رویکرد جدید دولت در عادی سازی 
روابط با تاجیکستان در عالی ترین سطح، گفت: این روابط شامل 
همکاری های سیاسی، اقتصادی، فرهنگی و گردشگری می شود. 
توافق  تهران  تفاهم نامه هایی که در گذشته در  نیز  این سفر  در 
ابراز خوش بینی  با  مسئول  مقام  شد.این  خواهد  امضا  شده اند، 
نسبت به آینده روابط ایران و تاجیکستان خاطرنشان کرد: منطقه 
اوراسیا و قفقاز اولویت ماست.صالحی امیری از برنامه ریزی برای 
برگزاری نمایشگاه های مشترک با چین و توسعه گردشگری با 
این کشور خبر داد و گفت: چین ۱۶۰ میلیون گردشگر به جهان 
می فرستد؛ اما سهم ایران از این تعداد بسیار ناچیز است. بنابراین 
در تلاش هستیم سطح روابط خود با چین در بخش گردشگری را 
افزایش دهیم. روابط ایران و چین در حوزه تجاری در عالی ترین 
سطح است؛ اما در بخش گردشگری وضعیت قابل قبولی ندارد.

او به نقش کشورهای منطقه نظیر ارمنستان، ازبکستان و گرجستان 
برای  طلایی  فرصتی  منطقه  نسبی  امنیت  افزود:  و  کرد  اشاره 
توسعه روابط تجاری و گردشگری ایران است. ما اکنون وارد 
فاز جدیدی از همکاری ها با همسایگان شده ایم و مجموعه اتاق 
ایران نیز در این راستا قدم های خوبی برداشته است.رئیس اتاق 
بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران نیز با اشاره به اعزام 
به عنوان یک  این کشور  از  تاجیکستان،  به  ایران  هیات تجاری 
فرصت استراتژیک برای سرمایه گذاران و تجار ایرانی یاد و گفت: 
برای  قابل توجه  این کشور، یک مزیت  ظرفیت های موجود در 

گسترش همکاری های تجاری است.

شانس ۱۰ درصدی برای برنده شدن در لاتاری خودروهای وارداتی
در دور جدید عرضه خودروهای وارداتی ۹۸ هزار نفر برای 
خرید ۱۰ هزار خودرو حساب خود را وکالتی کردند که یعنی 
شانس برنده شدن در این دور ۱۰ درصد و به عبارتی یک به ۹ 
است.دور جدید ثبت نام خودروهای وارداتی با عرضه حدود 
۱۰ هزار خودرو روز شنبه ۲۲ دی ماه به پایان رسید. مهلت 
وکالتی کردن حساب برای این دور تا روز پنجشنبه ۲۰ دی ماه 
بود و آن طور که مهدی ضیغمی مدیر طرح واردات خودروی 
وزارت صمت اعلام کرد، در کل ۹۸ هزار نفر برای شرکت 
در دور جدید فروش خودروهای وارداتی حساب وکالتی باز 
هزار   ۹۸ تمام  که  گذاریم  این  بر  را  فرض  بودند.اگر  کرده 
نفری که حساب وکالتی باز کرده اند، اقدام به ثبت نام در طرح 
این  برنده شدن در  فروش خودروهای وارداتی کنند، شانس 
دور ۱۰ درصد یعنی یک به ۹ می شود؛ این در حالیست که 

در دور قبل از هر ۱۹ نفر یک نفر شانس برنده شدن داشت 
برنده شدن  از  نیز اعلام شد که پس  البته در همان زمان  که 
اغلب متقاضیان از واریز وجه برای خرید خودرو امتناع کرده 
اند که یعنی شانس تحویل خودرو به افراد رزرو افزایش یافته 
بود.احتمال می رود در این دور نیز این اتفاق بیفتد که در این 
صورت شانس برنده شدن در این دور از لاتاری خودرو بیشتر 

خواهد شد.
نکته جالب توجه آنکه در دور قبلی ۱۵۰ هزار نفر برای خرید 
۸ هزار خودرو ثبت نام کرده بودند اما در این دور ۹۰ هزار 
نفر برای خرید ۱۰ هزار خودرو ثبت نام کرده اند که احتمال 
میزان  شده  عرضه  خودروهای  پایین  محبوبیت  دلیل  به  زیاد 
مورد  در  توجه  قابل  است.نکته  شده  ریزشی  نیز  متقاضیان 
روز   ۲۰ هر  تقریباً  که  است  آن  وارداتی  خودروهای  عرضه 

سامانه یکپارچه برای عرضه بین ۸ تا ۱۰ هزار خودرو فعال 
می شود و در هر دور نیز تعداد قابل توجهی از افراد متقاضی 
خرید این خودروها می شود.در اینجا این سوال پیش می آید 
اقدام  خودرو  بیشتر  عرضه  به  نسبت  گذار  سیاست  چرا  که 
خودرو  بیشتری  تعداد  نمی تواند  گذار  سیاست  آیا  نمی کند؟ 
عرضه کند و به تناسب آن به نیاز متقاضیان پاسخ دهد؟به نظر 
می رسد یکی از نکات اساسی در این مدل عرضه خودروهای 
یعنی  باشد.  نیز  نقدینگی موجود در کشور  مدیریت  وارداتی 
خودرو تبدیل به اهرمی شده که هر بار با بلوکه کردن ۵۰۰ 
میلیون تومان جلوی حرکت منابع به بازارهای موازی همچون 
نقدینگی موجود کنترل و هم  به نوعی هم  ارز را می گیرد و 
بازار خودرو با اخبار مربوط به عرضه خودروهای وارداتی تا 

حدودی کنترل می شود.
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استان هااستان ها
ساختمان های ناایمن در دل 

پایتخت؛ چه باید کرد؟
- عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به 
یکی  تهران گفت:  ایمنی ساختمان های سطح شهر  اهمیت 
از مشکلات و معضلات مهم پایتخت ساختمان های ناایمن 
که  بوده  گذشته  ادوار  به  مربوط  موضوع  این  البته  است 

توجه کمتری نسبت به ایمن سازی آنها شده است.
این  به  اول  روز  از  ششم  شورای  افزود:  نجفی  سوده 
ایمنی  کمیته  اکنون  و  دارد  و  داشته  حساسیت  موضوع 
به  نسبت  قضاییه  قوه  و  آتش نشانی  سازمان  همکاری  با 
شناسایی و اعلام نام این ساختمان ها تشکیل شده و اقدام 
کرده که این امر گامی سازنده برای حل این معضل است.

وی اضافه کرد: افکار عمومی و شهروندان پس از حادثه 
تلخی که در ساختمان پلاسکو رخ داد و تعدادی از کسبه 
و آتش نشانان در این حادثه جان باختند و خسارت زیادی 
به کسبه ساختمان پلاسکو وارد شد، نسبت به این موضوع 

که با جان شهروندان ارتباط دارد، حساس شده اند.
رییس کمیته سلامت شورای اسلامی شهر تهران گفت: در 
ناایمن نام برخی از مراکز تجاری و  اسامی ساختمان های 
بیمارستان ها نیز دیده می شود که این موضوع می تواند در 
صورت بروز هرگونه حادثه احتمالی جان شهروندان را با 

خطر مواجه کند.
سوی  از  گرفته  پیگیری های صورت  با  البته  وی،  گفته  به 
قوه قضاییه و آتش نشانی تعداد این ساختمان ها کمتر شده 
اما  کردند  اقدام  ایمن سازی  به  نسبت  آنها  از  تعدادی  و 

کماکان نام برخی از مراکز دیده می شود.
ایمنی الزامی برای هر ساختمان است

نجفی اظهار کرد: موضوع ایمنی یکی از الزامات ضروری 
نهایت  مربوطه  نهادهای  باید  و  است  ساختمانی  هر  برای 
زیرا  باشند  داشته  ایمنی  اصول  رعایت  برای  را  دقت 
خطر  به  منجر  می تواند  حوزه  این  در  مماشات  هرگونه 

افتادن جان شهروندان شود.
وی ادامه داد: مراکز تجاری و درمانی به دلیل تردد تعداد 
قابل توجه ای از شهروندان به این مکان ها باید حساسیت 
اما شاهد این هستیم  بیشتری نسبت به ایمنی داشته باشند 
ناایمن  ساختمان های  لیست  در  مراکز  این  از  تعدادی  که 
شهر تهران قرار دارد و با وجود تذکرات مکرر شهرداری 

اقدامی برای حل این مشکل نکردند.
پلاسکو زنگ خطر را به صدا درآورد

نجفی افزود: یکی از مراکز تجاری که روزانه تعداد زیادی 
از شهروندان به آن مراجعه و تردد دارند پاساژ علاالدین 
است که برابر نظر شهرداری منطقه این ساختمان از ایمنی 
به  با وجود تذکرات لازم نسبت  نیست و  برخوردار  لازم 

رفع موارد مورد تاکید اقدام نکرده است.
تذکرات  به  نسبت  مراکز  برخی  همچنین  کرد:  تاکید  وی 
تشریفاتی  بیشتر  را  آن  و  ندارد  را  لازم  توجه  شهرداری 
عنوان  به  می رود  قضاییه  قوه  از  انتظار  این  که  می دانند 
مدعی العموم ورود جدی داشته باشد زیرا جان شهروندان 

در خطر است و احتمال وقوع حادثه وجود دارد.
عضو هیات رییسه شورای اسلامی شهر تهران یادآور شد: 
همکاری خوبی بین مدیریت شهری و قوه قضاییه در اعلام 
منجر  نهایت  در  که  دارد  وجود  ساختمان ها  این  اسامی 
مدنظر  اشکالات  رفع  و  ناایمن  ساختمان های  کاهش  به 

کارشناسان ایمنی شده است.
به طور قطع  یابد  تداوم  این همکاری  اگر  نجفی،  به گفته 
ناایمن شهر  نتایج مطلوب تری درباره ساختمان های  شاهد 
خواهیم بود تا از بروز حوادث احتمالی همچون ساختمان 
پلاسکو با خسارات مادی و معنوی فراوان جلوگیری شود.

وی با بیان اینکه ساختمان پلاسکو زنگ خطر ساختمان های 
یادآور  است،  درآورده  صدا  به  را  تهران  شهر  در  ناایمن 
شد: این ساختمان ها می توانند خطرناک باشند و باید برای 
جلوگیری از تکرار چنین حوادث تلخی قاطعانه عمل کرد.

۷۹ درصد هدف صادرات
 از مرزهای کردستان

 تحقق یافت
 معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت اداره کل  صنعت، 
معدن و تجارت کردستان گفت: ۷۹ درصد هدف صادراتی 
تعیین شده برای ۹ ماهه سال جاری در استان تحقق پیدا 

کرد.
برای  شده  تعیین  صادراتی  هدف  کرد:  اظهار  سمیعی  طه 
هدف  و  بوده  دلار  میلیون   ۲۲ و  هزار  یک   ۱۴۰۳ سال 
صادراتی ۹ ماهه امسال، ۷۶۵ میلیون دلار است که تاکنون 
کرده  پیدا  تحقق  آن  درصد   ۷۹ معادل  دلار  میلیون   ۶۰۶

است.
وی بیان کرد: مهمترین اقلام عمده صادراتی استان شامل 
تولیدات  باغی،  محصولات  کشاورزی،  ادوات  و  تراکتور 
لبنی و مصنوعات پلاستیکی بوده که به کشورهای عراق، 

افغانستان و سوریه صادر شده است.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت اداره کل صنعت، 
کالاهای  عمده  داد:  ادامه  کردستان  تجارت  و  معدن 
وارداتی از مرزهای استان هم شمش طلا، شمش آلومنیوم، 
استرج  پلاستیک،  آلومینیوم،  و  سرب  ضایعات  و  قراضه 
از کشورهای عراق،  بوده که  پکیج  فیلم و قطعات یدکی 

چین، امارات محتحده و ترکیه وارد شده اند.
افزود:  و  کرد  اشاره  مبدا  ترانزیتی  عمده  اقلام  به  وی 
مس،  ضایعات  کارتن،  ضایعات  معدنی،  مواد  و  سوخت 

تایر و کشنده ها از مهمترین این اقلام بوده است.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت اداره کل صنعت، 
لاستیک  سیگار،  کرد:  اضافه  کردستان  تجارت  و  معدن 
پارچه، خشکبار، سوخت  لوازم صوتی تصویری،  ماشین، 
ها و خودروی سواری هم از مهمترین اقلام عمده ترانزیت 

از مقصد در ۹ ماهه سال جاری بوده اند.
مرز رسمی باشماق مریوان در کردستان یکی از مهمترین 
به  عراق  کردستان  اقلیم  با  ایران  زمینی  رسمی  مرزهای 
های  شعبه  با  کردستان  استان  می آید.گمرکات  شمار 
فعالان  به  بانه  سیرانبند  مریوان،  باشماق  سنندج،  در  فعال 

اقتصادی خدمات گمرکی ارائه می کند.
گمرک مریوان در زمینه ترانزیت، صادرات، امور مسافری 

و مقدار قابل توجهی در بخش واردات فعال است.

درنگی بر آمار طلاق در 
بروجرد و علل آن

در  سردرگمی  و  چالش  یک  به  می تواند  همواره  طلاق 
اعتقاد کارشناسان عوامل  بر  بنا  حوزه خانواده منجر شود، 
اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و فردی هر کدام با شکل های 
مختلف در بروز این واقعه اثرگذار است اما بر خلاف تصور 
عام عوامل اقتصادی با اینکه مهم هستند، اما تنها عامل بروز 
واقعه طلاق نیستند. می توان گفت در کنار سختی و تنگی 
معیشت، دخالت اطرافیان در زندگی زوجین به نام حمایت 
و بالارفتن انتظارات از زندگی و در عین حال پایین آمدن 
توان افراد به پاسخگویی به نیازها در بروز طلاق موثر است.

عامل  پنج  نیز  بروجرد  در  اجتماعی  کارشناسان  گفته  به 
موثر در طلاق شامل مصرف مواد مخدر، مشکلات مالی و 
معیشتی، پایبند نبودن زوجین به تعهدات زناشویی، آگاهی 
نداشتن نسبت به آسیب های طلاق و شبکه های اجتماعی از 

جمله مهمترین عوامل موثر در واقعه طلاق هستند.
به گفته فریبرز امیری پرنیان مدیرکل ثبت احوال لرستان در 
۹ ماهه امسال ۹ هزار و ۹۹۲ واقعه ازدواج در استان ثبت 
شده در حالی که در همین بازه زمانی یک هزار و ۳۹مورد 
واقعه طلاق نیز به ثبت رسیده و حدود هشت درصد طلاق 
ها کمتر از یک سال پس از آغاز زندگی مشترک بوده است.

اداره  رییس  زراسوند  علی  گفته  به  بروجرد  شهرستان  در 
ثبت احوال بروجرد در ۹ ماهه ابتدایی سال جاری یک هزار 
و ۷۵۵ واقعه ازدواج در این شهرستان ثبت شده و در این 

مدت ۶۳۴ مورد طلاق صورت گرفته است.
با وجود انکه معمولا طلاق به عواملی اقتصادی و یا فرهنگی 
و اجتماعی نسبت داده می شود انتظار می رود در شهرستانی 
مثل بروجرد که به لحاظ شاخص های فرهنگی، اقتصادی 
و توسعه ای وضع بهتری در استان دارد، میزان امار طلاق 
از صاحبنظران  بسیاری  انکه  با وجود  بنابراین  باشد،  کمتر 
بر دلایل اقتصادی و اجتماعی در بروز پدیده طلاق تاکید 

دارند اما باید به دنبال عوامل عمیق تری باشیم.
سخنان رییس ثبت احوال بروجرد در جلسه شورای جوانی 
جمعیت مبنی بر کاهش تعداد واقعه طلاق در ۹ ماهه ۱۴۰۳ 
نسبت به همین زمان در سال گذشته )از ۷۷۸ به ۶۳۴ واقعه( 
قابل تامل است و به شروطی می تواند خوشایند باشد اما 
تعداد  کاهش  مقابل  در  را  طلاق  تعداد  کاهش  این  وقتی 
ازدواج ) از یک هزار و ۸۵۳ مورد در سال ۱۴۰۲ به یک 
هزار و ۷۵۵ واقعه در سال ۱۴۰۳ ( قرار دهیم این خبر کم 
رنگ می شود، بنابراین باید روی این اعداد اعلام شده با 
این  در  را  و ملاحظاتی  نمود  برخورد  و دقت  تامل  نوعی 

باب مطرح کرد.
با  در همین خصوص پژوهشگر اجتماعی و جامعه شناس 
اشاره به ملاحظات روش شناختی عام در مورد اعتبار داده 
یا  کاهش  معمولا  گوید:  می  طلاق  و  ازدواج  اماری  های 
در  که  است  دار  معنا  وقتی  طلاق  و  ازدواج  نرخ  افزایش 
یک بازه زمانی حداقل سه ساله روند یکسانی از افزایش یا 
کاهش یا ثبات این شاخص را مشاهده کرد، با این وجود 
که اگر نرخ طلاق در یک روند )حداقل سه دوره زمانی( 
افزایشی شود می توان گفت که این شاخص جهت گیری 
نوسان  دارای  روند  این  که  حالتی  در  ولی  دارد  افزایشی 
است و در یکسال افزایشی و در سال بعدی کاهشی است، 
فعلا نمی توان از تغییر معنا دار و قطعی نرخ طلاق سخن 
افزود: کاهش نرخ طلاق وقتی معنادار  گفت.پروین زمانی 
باشد و  افزایش  یا در حال  و  ثابت  ازدواج  نرخ  است که 
یا حداقل آهنگ تغییرات طلاق در مقابل تغییرات ازدواج 
روند کندتری داشته باشد، در شرایطی که نرخ ازدواج هم 
در حال کاهش است ادعای موفقیت در کنترل نرخ طلاق 
نمی تواند، معتبر باشد، با وجود این که کاهش طلاق را در 
یک بازه زمانی سه ساله و در مقایسه با نرخ ازدواج و دیگر 
سنی  رده  یک  جمعیت  سهم  مانند  جمعیتی  های  شاخص 
وضعیت  بهبود  نوعی  به  شاخص  این  از  و  سنجید  خاص 
روابط خانوادگی استنتاج کرد.وی بیان کرد: آمارهایی مانند 
نرخ طلاق و ازدواج تا وقتی که برحسب تعداد جمعیت به 
شاخص تبدیل نشده باشد اعدادی خام هستند که نمی تواند 
اطلاعات دقیقی به ما بدهند و دقیق و معنا دار بوده و قابلیت 
مقایسه بین شهرستان ها و یا دوره زمانی خاص را داشته 
آمارهای  متولی  دستگاه های  دارد  بنابراین ضرورت  باشند، 
های  دوره  در  جمعیتی  های  شاخص  برحسب  را  مربوطه 
زمانی معین به طور منظم اعلام کنند تا بتواند جهت محققان 
و سیاستگزاران معنادار باشد.این پژوهشگر اجتماعی اضافه 
کرد: طلاق یکی از مسائل اجتماعی در جامعه ای است که 
در حال گذر از وضعیت سنتی به مدرن بوده و فردگرایی 
بیشتری در آن غلبه پیدا کرده و پیوندهای اجتماعی از زیر 
فامیلی،  مانند خویشاوندی،  تسلط هنجارهای جمع گرایانه 
هم محله ای و طایفه ای رها شده و افراد بدون توجه به این 
موضوعات خود شخصا برای زندگی آینده خود تصمیم می 
گیرند و وقتی که به این نتیجه برسند که نمی توانند زندگی 
مناسبی داشته باشند از هم طلاق می گیرند، بدون اینکه به 
فکر نگرانی دیگر پیوندهای اجتماعی باشند که در جوامع 
سنتی این پیوندها مانع طلاق می شوند، بنابراین در هرجایی 
که فردگرایی در حال گسترش است و جمع گرایی تضعیف 

شده انتظار طلاق بیشتری می رود.
زمانی ادامه داد: با وجود اینکه بعضی شهرها مثل بروجرد 
های  شهرستان  بقیه  به  نسبت  بیشتری  شهرنشینی  سابقه 
تر  همگون  پیش  دهه  چند  در  بافت  این  و  دارند  لرستان 
بود ولی در چند دهه اخیر به خاطر مهاجرت های مختلف 
بهم  فرهنگی  همگونی  این  استانی،  برون  استانی،  درون 
اقداماتی در  و  متکثر شده  و  ناهمگون  به شدت  و  خورده 
فرهنگ شهری  ساختار  در  مهاجران  ادغام  و  جهت جذب 
انجام نگرفته است.وی افزود: این ناهمگونی فرهنگی باعث 
ازدواج  یکدیگر  با  مختلف  های  فرهنگ  با  افراد  که  شده 
اختلاف  هم  با  فرهنگی  های  تفاوت  خاطر  به  ولی  نموده 
باشند  نداشته  را  مشترک  زندگی  ادامه  امکان  و  کرده  پیدا 
پژوهشگر  و  بگیرند.این جامعه شناس  یکدیگر طلاق  از  و 
اجتماعی یادآور شد: از طرفی دیگر بسیاری از مهاجران که 
از فرهنگ های روستایی و عشایری وارد محیط شهری شده 
با فرهنگ شهری و رهایی  نبودن زوجین  به علت سازگار 
از پیوندهای خانوادگی و اجتماعی راحت تر تن به طلاق 
داده و از یکدیگر جدا می شوند.زمانی اظهار کرد: جامعه ما 
تحت تاثیر شرایط اقتصادی و تغییرات فرهنگی و عدم برنامه 
ریز مناسب دچار آسیب های اجتماعی جدی مانند بیکاری، 
اعتیاد و فقر شده و وضعیت خانواده در وضعیت نامناسبی 
قرار داده و روابط زوجین را دچار عدم تعادل نموده است، 
به خاطر  افراد سرپرست خانواده  از  بسیاری  به طوری که 
بیکاری و اعتیاد نمی توانند نقش مناسب خود را در خانواده 
ایفا نموده و اینجاست که زن ترجیح می دهد طلاق گرفته 
پدری  خانواده  به  یا  و  کند  زندگی  به صورت جداگانه  و 
برگردد، همین موضوع امار طلاق را می تواند، افزایش دهد.

وی گفت: دخالت های خانواده ها و شبکه های خانوادگی 
و  مالی  استقلال  عدم  و  زوجین  روابط  در  و خویشاوندی 
فکری فرزندان باعث شده که زوجین نتوانند در کنار هم به 
تکامل و سازگاری رسیده و زندگی پایداری را رقم بزنند. 
به شکلی که با کمترین اختلافات خانوادگی، این مشکلات 
در شبکه خانوادگی طرفین منعکس شده و امکان حل مسئله 
را از زوجین سلب نموده و خانوادهای آنها را در مقابل هم 

قرار می دهد.

راهکارهای دولت چهاردهم برای جبران عقب ماندگی  صنعتی در مازندران

مازندران  اخیر  چنددهه  صنعتی  عقب ماندگی های  جبران   
زمره  در  استان  این  کردن  قلمداد  اشتباه  تفکر  واسطه  به 
با  چهاردهم  دولت  برنامه ریزی  با  کشور،  کشاورزی  مناطق 
بنگاه های  فعالیت  موانع  رفع  در  مثبت  دیدگاه  و  رویه  تغییر 

اقتصادی استان در مسیر تحقق قرار گرفته است.
واحد   ۴۶۱ استان،  واحد صنعتی   ۳۰۰ و  هزار   ۲ مجموع  از 
در بخش ماشین آلات و فلزات اساسی، ۱۳۹ واحد در بخش 
برق و الکترونیک، ۱۱۵ واحد در بخش نساجی، ۴۰۸ واحد 
در بخش محصولات شیمیایی، ۲۱۶ واحد در بخش سلولزی، 
۵۳۰ واحد در بخش کانی غیرفلزی و ۳۶۷ واحد صنعتی نیز 

در بخش تولید محصولات غذایی مشغول فعالیت هستند.
بیشترین سهم واحدهای صنعتی استان نیز متعلق به شهرستان 
آمل با حدود ۴۰۰ واحد صنعتی فعال است در کنار آن ۲۶ 
درصد صنایع فعال استان نیز در شهرستان های ساری، بابل و 
سوادکوه مستقر هستند. مازندران در حوزه اشتغال واحدهای 
استقرار چهار درصد واحدهای صنعتی کشور در  با  صنعتی 
این استان یازدهمین استان کشور است و ۳.۸ درصد اشتغال 

صنعتی را در اختیار دارد.
طی سال ها به دلایل زیست محیطی و حفظ منابع طبیعی از 
استقرار واحدهای صنعتی در مازندران جلوگیری شد و این 
در  صنعتی  پیشرفت های  قافله  از  استان  تا  شد  باعث  روند 

زمینه استقرار و فعالیت های صنایع عقب بماند.
اما با اقدامات صورت گرفته برای احیای واحدهای صنعتی 
و معدنی راکد و مشکل دار این مساله رو به افول و چرخ 

صنعت مازندران در حال روغنکاری است.
صنعتی  شهرک های  زیرساخت   توسعه  با  چهاردهم  دولت 
فعالان  گذاری  سرمایه  باهدف  هدفمند  تسهیلات  اعطای  و 
به  صادرات  و  تولید  رونق  درصدد  مازندران،  در  اقتصادی 
این  کرده  تحصیل  جوانان  برای  پایدار  اشتغال  ایجاد  همراه 

خطه از شمال کشور است.
جدیت در برگزاری کارگروه تسهیل

شکل  از  بعد  مازندران  تولید  موانع  رفع  و  تسهیل  کارگروه 
یک  وارد  جدید،  استاندار  معرفی  و  چهاردهم  دولت  گیری 
صنعتی  واحدهای  در  گذاری  سرمایه  که  شد  جدیدی  رویه 
و تولیدی مازندران از جمله پیش شرط های اصلی دریافت 

تسهیلات به بنگاه های اقتصادی محسوب می شود.
تسهیلات  استان  این  صنعتی  واحدهای  از  برخی  درحالی 

دیگر  استان های  در  را  مازندران  های  بانک  از  دریافتی 
موجود،  آمارهای  به  توجه  با  که  کردند  می  گذاری  سرمایه 
از جمله استان های پیش رو در دانش آموختگان  مازندران 

بیکار دانشگاهی است.
برای  باورند  این  بر  از شمال کشور  این خطه  ارشد  مدیران 
اشتغال آفرینی پایدار و کاهش آمار بیکاری پرداخت دریافت 
واحدهای  توسعه  برای  که  یابد  می  تحقق  زمانی  تسهیلات 

صنعتی این استان سرمایه گذاری شود.
استاندار مازندران سلسله بازدیدهای را از واحدهای صنعتی 
و تولیدی واقع در شهرک های صنعتی مازندران آغاز کرد و 
تکمیل طرح های نیمه تمام در حوزه برق، توسعه فاضلاب 
مهم  های  اولویت  از  را  دیگر  های  زیرساخت  و  شهری 

اقتصادی مطرح کردند.
بانک مرکزی، مازندران را در اجرای طرح های توسعه 

صنعتی ویژه ببیند
در این پیوند استاندار مازندران گفت که بانک مرکزی، این 
خطه از شمال کشور را در اجرای طرح های توسعه صنعتی و 

ایجاد اشتغال پایدار ویژه ببیند.
عمومی  صنایع  معاون  با  دیدار  در  رستمی  یونسی  مهدی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به اینکه توسعه 
ما  اولویت  که  است  موضوعاتی  جمله  از  صنعتی  طرح های 
در بخش صنعت است، خاطرنشان کرد: سهم استان مازندران 
از تسهیلات توسعه طرح های صنعتی باید افزایش پیدا کند. 
توسعه  برای  مرکزی  بانک  همتی   ۲۲۰ بودجه  از  سهم  این 

طرح های صنعتی باید قابل توجه باشد.
انرژی  ناترازی  داد:  ادامه  مازندران،  در  دولت  عالی  مقام 
که  است  کرده  وارد  صنعتی  واحدهای  به  جدی  آسیب های 
مشکلات  خورشیدی  نیروگاه های  احداث  با  داریم  برنامه 

ناشی از ناترازی را کاهش دهیم.
آلات  ماشین  قطعات  کرد:  تصریح  مازندران،  استاندار 
واحدهای صنعتی در مازندران می بایست با حمایت وزارت 
و  وری  بهره  افزایش  شاهد  تا  شود،  رسانی  روز  به  صمت 

اشتغال در واحدهای صنعتی استان باشیم.
توسعه صادرات اولویت مهم

یونسی رستمی، افزود: توسعه صادرات مورد تاکید ماست و 
مواد اولیه مورد نیاز واحدهای صنعتی نیازمند تخصیص ارز 
مناسب است و انتظار داریم در دستور کار وزارت صمت و 

دولت قرار گیرد.
گذاری  سرمایه  پس  این  از  کرد:  اظهار  مازندران  استاندار 
برای واحدهای صنعتی و تولیدی مازندران و اشتغال آفرینی 

شرط اصلی پرداخت تسهیلات است.
تولیدی  واحدهای  دریافتی  تسهیلات  گفت:  رستمی  یونسی 
بیکاری  مشکل  رفع  و  آفرینی  اشتغال  برای  باید  صنعتی  و 

جوانان در استان هزینه شود.
که  ندارد  وجود  ضرورتی  هیچ  افزود:  مازندران  استاندار 
می  دریافت  تسهیلات  مازندران  در  که  تولیدی  واحدهای 

کنند در استان های دیگر سرمایه گذاری کنند.
مازندران و سرمایه گذاری  از  وی گفت: دریافت تسهیلات 
از شمال  این خطه  که  دیگر سبب خواهد شد  استانهای  در 
استان  توسعه  ها در جهت  مالیات  دریافت  از  کشور سهمی 

نداشته باشد.
پس  این  از  که  مطلب  این  به  اشاره  با  مازندران  استاندار 
تولیدی  واحدها  به  بیشتری  نظر  دقت  با  تسهیلات  پرداخت 
و صنعتی انجام خواهد شد، اظهار کرد: اشتغال آفرینی برای 
هر استان توسعه آفرین خواهد بود و نباید از این اصل مهم 

غافل شد.
این مقام مسوول تصریح کرد: در برخی از موارد واحدهای 
بانک های مازندران تسهیلات دریافت  از  بودند که  تولیدی 
سرمایه  دیگر  استان های  در  را  دریافتی  تسهیلات  اما  کردند 

گذاری کردند.
و  استان  توسعه  افزود:  مازندران  در  دولت  عالی  نماینده 
در  دولت  های  برنامه  ترین  محوری  از  یکی  آفرینی  اشتغال 
دریافتی  تسهیلات  و  شود  می  محسوب  شمال  از  خطه  این 

باید در مازندران سرمایه گذاری شود.
تداوم بازدیدهای سرزده از بنگاه های اقتصادی

در  دولت  عالی  مقام  های  توصیه  و  اقدامات  این  بر  علاوه 
واحدهای  فعالیت  مسیر  هموارسازی  منظور  به  مازندران 
صنعتی و تولید استان بنا به گفته سرپرست معاونت هماهنگی 
سرزده  بازدیدهای  استانداری  گردشگری  و  اقتصادی  امور 
وضعیت  جریان  در  نزدیک  از  تا  شده  آغاز  واحدها  این  از 

فعالیت و موضوعات صنفی کارگران قرار بگیرند.
های  پیگیری  راستای  در  بازدیدها  این  افزود:  گنجی  رضا 
سطح  در  تولیدی  و  گذاری  سرمایه  های  مجموعه  از  ویژه 
قبلی  هماهنگی  بدون  و  سرزده  صورت  به  مازندران  استان 

در حال انجام است.
وی ادامه داد:  استاندار مازندران و به همراه مسوولان و تیم 
با  مازندران  صنعتی  واحدهای  در  حضور  با  وی  اقتصادی 
شنیدن صحبت کارکنان از نحوه وضعیت کارگری و حقوق 
انجام  را  گذار  سرمایه  زبان  از  مشکلات  شنیدن  بعضا  و  و 

خواهند داد.
گردشگری  و  اقتصادی  امور  هماهنگی  معاونت  سرپرست 
استانداری اضافه کرد: این برنامه بازدید از واحدهای تولیدی 
در جهت تقویت و حمایت از آنها در دستور کار قرار دارد و 

به صورت مستمر ادامه خواهد داشت.
وی گفت: در احیای واحد های تولیدی و صنعتی به گزارش 
های جلسات اکتفا نمی کنیم و برای بررسی دقیق و آشنایی 
از  دور  به  و  سرزده  صورت  به  ملموس  های  واقعیت  با 
تولیدی  و  صنعتی  واحدهای  در  شخصا  مرسوم  تشریفات 

حضور پیدا می کنیم.
گنجی ادامه داد: احیای واحدهای تولیدی و رفع موانع تولید 
از اولویت های مهم دولت چهاردم بوده و با تمام ظرفیت به 

رونق تولید کمک خواهیم کرد.
از  امر  این  انجام  راستای  در  و  اخیر  روزهای  گفت:   وی 
کارخانه نساجی قائمشهر به عنوان یکی از واحدهای صنعتی 
این  مختلف  های  بخش  از  بازدید  مازندران  مهم  و  بزرگ 
واحد انجام شد.مازندران با ۲۲ شهرستان، ۳۹ شهرک و ناحیه 
دارد که حدود ۸۰  تولیدی  ۲ هزار و ۳۰۰ واحد  صنعتی و 
هزار نفر به صورت مستقیم در واحدهای تولیدی و صنعتی 

استان اشتغال دارند.

پایان کم آبی شیروان؛ ارمغان سفر رییس جمهور به خراسان شمالی
 

گره بی آبی شهر ۸۵ هزار نفری شیروان در خراسان شمالی 
در سفر اخیر هیات دولت به خراسان شمالی باز شد و این 
طرح آبرسانی شامل هفت حلقه چاه آب با دبی آبدهی ۱۹۷ 
لیتر بر ثانیه و ۱۹ هزار و ۲۱۰ متر خط انتقال به بهره برداری 
رسید. تا یک دهه قبل مشکل آب شرب فقط در فصل تابستان 
آن هم به صورت اندک گریبان گیر شهرهای بزرگ و بیشتر 
اکنون کمبود و قطعی آب دیگر زمستان و  اما  بود  روستاها 
از  برای ساعاتی  تابستان نمی شناسد و در تمام فصل ها و 

شبانه روز شاهد قطعی آب در برخی شهرستان ها هستیم.
بهاره و رفع مشکل آب شرب  مناسب  بارندگی های  تصور 
هم باور غلطی بود که صرفه جویی آنچنان که باید رعایت 
کمتر  و  آسا  سیل  های  باران  به صورت  ها  بارندگی  نشده، 
موقتی  به طور  ها  آن  آبدهی  و  آبی شده  منابع  تغذیه  باعث 
شمالی  خراسان  در  شیروان  نفری  هزار   ۸۵ است.شهر  بوده 
کم  درگیر  سالهاست  آن  مردم  که  است  شهرهایی  جمله  از 
آبی هستند، اگرچه حفر حلقه چاه هایی انجام شد اما مشکل 
طولانی  ساعات  برای  روز  هر  و  نشد  برطرف  شهر  آبی  کم 
آب شرب اکثر مناطق شهری قطع بود و برداشت بی رویه از 

منابع آب زیرزمینی و تأخیر در تکمیل طرح های انتقال آب 
وضعیت را به مرحله بحرانی رسانده بود.

حفر هفت حلقه چاه آب با دبی آبدهی ۱۹۷ لیتر بر ثانیه و ۱۹ 
هزار و ۲۱۰ متر خط انتقال گره از مشکلات بی آبی مردم این 
شهر گشود و در سفر اخیر رییس جمهور به خراسان شمالی 
این طرح افتتاح شد.هشت حلقه چاه برای تامین آب شرب 
پایدار در نواحی جنوبی این شهرستان امسال تجهیز و وارد 
مدار شد، عملیات آبرسانی چاه های مزبور از روستای »گره 

زو« آغاز و تا بیمارستان خاتم الانبیاء)ع( امتداد پیدا کرد.
روستای  وحدت،  کوی  مهر  مسکن  خانلق،  شیروان،  شهر 
پیرشهید،  و  چلو  امیرآباد،  روستایی   ۹ مجتمع  آباد،  حسین 

شهرک صنعتی امیرآباد و دوین تامین آب شدند
عملیات طرح ها در صورتی فوریت گرفت که تصفیه خانه 
حجم  کاهش  و  خشکسالی  شدت  به  توجه  با  شیروان  آب 
از  و  شد  خارج  مدار  از   ۱۴۰۰ سال  بارزو  سد  آب  ذخیره 
اواسط تابستان سال گذشته چهار حلقه چاه دیگر با دبی ۱۲۰ 
لیتر بر ثانیه از ضلع شرقی بلوار خاتم الانبیاء وارد مدار شد.

روستای  وحدت،  کوی  مهر  مسکن  خانلق،  شیروان،  شهر 

پیرشهید،  و  چلو  امیرآباد،  روستایی   ۹ مجتمع  آباد،  حسین 
شهرک صنعتی امیرآباد و دوین با حفر چاه های مزبور تامین 
آب شدند.البته که صرفه جویی باید همیشه فرهنگ سازی و 
در دستور کار قرار گیرد زیرا که در غیر اینصورت با توجه 
به افت سالانه چاه های آب چنانچه سرانه به ۲ برابر افزایش 

یابد کمبودها مشکلات جدیدی را به همراه خواهد شد.
شیروان  شهرستان  به  پایدار  آبرسانی  طرح  نخست  مرحله 
همزمان با سفر رییس جمهور به استان به بهره برداری رسید 
با  تامین آب مردم شهرستان رقم زد،  برای  بزرگ  و تحولی 
برای مدت ها  منطقه،  این  در  تامین آب  تکمیل طرح مشکل 

حل خواهد شد.
پایان دغدغه کم آبی مردم شیروان

گفت:  خراسان شمالی  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
شیروان  شهرستان  به  پایدار  آبرسانی  طرح  نخست  مرحله 
همزمان با سفر رییس جمهور به استان افتتاح شد و دغدغه و 

مشکل چندین ساله بسیاری از آن برطرف شد.
طرح  نخست  مرحله  اجرای  برای  کرد:   اظهار  عطایی  رضا 
آبرسانی پایدار به شیروان یکهزار و ۳۵۰ میلیارد ریال اعتبار 
هفت  تجهیز  و  حفر  شامل  طرح  این  افزود:  شد.وی  هزینه 
حلقه چاه آب با دبی آبدهی ۱۹۷ لیتر بر ثانیه و اجرای ۱۹ 
هزار و ۲۱۰ متر خط انتقال آب است.مدیرعامل شرکت آب 
این  از  برداری  بهره  با  ادامه داد:  و فاضلاب خراسان شمالی 
طرح ۱۲۰ هزار نفر از نعمت آب پایدار و بهداشتی بهره مند 
شدند.عطایی در خصوص اجرای مرحله دوم طرح آبرسانی 
به شیروان نیز گفت: مرحله دوم این طرح اکنون ۳۲ درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد که تکمیل آن نیازمند ۹۰۰ میلیارد ریال 
اعتبار است.وی افزود: مرحله دوم طرح آبرسانی به شیروان 
دو  تجهیز  و  مکعبی، حفر  متر  هزار   ۱۰ تکمیل مخزن  شامل 
حلقه چاه دیگر با دبی آبدهی ۷۰ لیتر برثانیه و اجرای خط و 

برگشت به مخزن به طول هفت کیلومتر است.
تامین  سدها  از  شمالی  خراسان  شرب  آب  درصد   ۲۲

می شود
با ۱۵۷ هزار نفر جمعیت به عنوان دومین  شهرستان شیروان 
شهر پرجمعیت خراسان شمالی، ۶۳ هزار مشترک آب دارد 

که از این تعداد ۱۹ هزار روستایی و مابقی شهری است.
۳۵۸ هزار و ۲۹۸ مشترک آب و فاضلاب در سطح استان از 

خدمات این شرکت بهره مند هستند.
پرجمعیت  شهرستان  دومین  عنوان  به  شیروان  شهرستان 

خراسان شمالی در ۶۰ کیلومتری شرق بجنورد قرار دارد.
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شاهرخ بیانی: 
موسیمانه دیگر بهانه ای برای نتیجه 

نگرفتن با استقلال ندارد

موسیمانه، فرصت های از دست 
رفته و چند ابهام!

یک گزینه خیلی بعید و سه مربی دیگر؛

چهار گزینه سرمربیگری پرسپولیس مشخص شد
باشگاه پرسپولیس به روزهای پایانی انتخاب سرمربی نزدیک 

می شود.چهار گزینه سرمربیگری پرسپولیس مشخص شد
هفته  پایان  تا  دارد  قصد  که  کرده  اعلام  پرسپولیس  باشگاه   
گاریدو  کارلوس  جانشین خوان  و  برگزیند  را  سرمربی خود 
باشگاه ورق  این  نیمکت  از  برگ جدیدی  تا  انتخاب کند  را 
بخورد. بر اساس اعلام هیئت مدیره پرسپولیس، سرمربی جدید 
مطرح  تیم  این  برای  زیادی  نام های  اما  بود  خواهد  خارجی 

می شود.
اسپانیایی می گذرد،  از اخراج سرمربی  در حالی که ۲۴ روز 
باشگاه پرسپولیس مذاکراتی را با افراد مختلف برگزار کرده و 
گفته می شود حالا به چهار نام نهایی رسیده است. البته هفته 
گذشته نیز پرسپولیس به چهار نام رسید اما در نهایت آنها از 

حضور در ایران انصراف دادند.
پرسپولیس  فهرست  در  استفان  ژولین  تنها  لیست  آن  از  حالا 
باقی مانده و گفته می شود قرمزها در تلاش هستند تا نظر او را 
برای قبول پیشنهاد سرمربیگری جلب کنند اما سه گزینه نامدار 

دیگر هم در این لیست دیده می شوند.
1. ژوزه پسیرو

ژوزه پسیرو، سرمربی پرتغالی، سابقه هدایت تیم های مختلفی 
از جمله اسپورتینگ لیسبون، براگا و الاهلی مصر را در کارنامه 
خود دارد. او همچنین به عنوان دستیار کارلوس کی روش در 
تیم ملی پرتغال فعالیت کرده است. تجربیات آسیایی او شامل 
تیم ملی عربستان، الهلال و الشارجه بوده و آخرین بار هم او 
در نیجریه هدایت تیم ملی این کشور را برعهده داشت. او در 
جام ملت های آفریقا هم تا فینال پیش رفت. او مربی ای است 
که بارها نامش برای تیم های ایرانی مطرح بوده اما حضورش 
است،  مانده  باقی  حرف  حد  در  و  نداده  رخ  برتر  لیگ  در 
شاید به دلیل قیمت این سرمربی پرتغالی که به نسبت دوران 
حرفه ای تیم های زیادی )۲1 تیم( را مربیگری کرده و این یک 

نقطه ضعف در کارنامه اوست.
2. ژولین استفان

به خاطر موفقیت هایش  بیشتر  فرانسوی،  استفان، مربی  ژولین 
با باشگاه رن در لیگ 1 فرانسه شناخته می شود. او در فصل 
فرانسه  جام حذفی  قهرمانی  به  را  رن  توانست   ۲018-۲019
جدول  سوم  رتبه  در  را  تیم  این  کرونا،  فصل  در  و  برساند 
نگه داشت. سبک بازی تهاجمی ویژگی بارز مربیگری استفان 
است که او را به یکی از مربیان نوظهور و مستعد در فوتبال 
با  را  مثبتی  مذاکرات  پرسپولیس  است.  کرده  تبدیل  فرانسه 

معطلی  کند.  نهایی  را  انتقالش  است  تلاش  در  و  داشته  او 
به مسائل سیاسی  ایران،  برای حضور در  او در تصمیم گیری 

برمی گردد. 
3. روی فاریا

در  کار  تجربه  مورینیو،  ژوزه  سابق  دستیار  فاریا،  روی 
و  مادرید  رئال  اینترمیلان،  چلسی،  مانند  بزرگی  باشگاه های 
به  مورینیو،  از  جدایی  از  پس  فاریا  دارد.  را  منچستریونایتد 
او  آنکه  فعالیت کرد. جالب  الدحیل قطر  تیم  عنوان سرمربی 
بعد از الدحیل پیشنهاد دیگری را قبول نکرده است. فاریا تنها 
سرمربی ای است که در این مورد واکنش نشان داده است و 
پیشنهاد پرسپولیس را تایید کرده. نکته مهم اینکه او چند سالی 
از فوتبال دور بوده و حضورش در پرسپولیس جالب و تامل 

برانگیز خواهد بود. 
4. پائولو فونسکا

بیشتر  را  خود  شهرت  پرتغالی،  سرمربی  فونسکا،  پائولو 
به  ایتالیا  رم  و  اوکراین  دونتسک  شاختار  هدایت  واسطه  به 

تاکتیک های  و  بازی هجومی  به خاطر سبک  او  آورد.  دست 
به  موفق  شاختار  در  فونسکا  می شود.  شناخته  نوآورانه اش 
کسب چندین عنوان قهرمانی شد و توانست تیم را به مراحل 
بالای لیگ قهرمانان اروپا برساند. با این حال سرمربیگری در 
میلان در این فصل سبب شده تا عملا او به گزینه غیرممکن 

پرسپولیس تبدیل شود.
تمام  سرمربی  انتخاب  مورد  در  پرسپولیس  باشگاه  مسئولان 
تلاش خود را می کنند اسامی را درز ندهند و تنها پاسخ آنها 

این است: »در مراحل نهایی توافق هستیم.«
فرانسوی  پرتغالی و یک سرمربی  لیست سه سرمربی  این  در 
از سمت  این است که پرسپولیس  نکته جالب  دیده می شود. 
و  کرده  شیفت  پرتغالی  سرمربیان  سمت  به  ایتالیایی  مربی 

احتمال دارد آینده این تیم در دست یک پرتغالی قرار بگیرد.
احتمال دارد با این حساب، سرمربی پرسپولیس تا فردا و پس 
فردا مشخص شود و قرمزها حداکثر بعد از سوپرجام سرمربی 

خود را بشناسند.

انتخاب  در  نظرم  به  گفت:  یزد  شهداب  والیبال  تیم  سرمربی 
او  به  و  باشد  باید خواسته  های سرمربی شفاف  پیاتزا  دستیار 
را  مترجم  نقش  که صرفا  این  نه  شود  داده  تاثیرگذار  اختیار 

ایفا کند.
رحمان محمدی راد سرمربی تیم والیبال شهداب یزد در گفتگو 
برگشت  تیم شهداب در دور  با خبرنگار مهر، درباره شرایط 
مسابقات لیگ برتر والیبال گفت: خدا را شکر در دور برگشت 
با اضافه شدن بازیکنانی که در نیم فصل جذب کردیم شرایط 
خوبی داریم. آقایان بهبودی و شاهسوند در این فصل با تیم ما 
همراه هستند. در تلاش هستیم تا بازیکنان با یکدیگر هماهنگ 
نظرم  به  و  را شناسایی کردیم  نقاط ضعف دور رفت  شوند. 
شرایط ما روز به روز بهتر خواهد شد. تمرینات سختی انجام 

دادیم و در این سه هفته خوب نتیجه گرفتیم.
آخرین  از  عنوان کرد: پس  یزد  والیبال شهداب  تیم  سرمربی 
بازی ما در روز چهارشنبه مقابل مس رفسنجان فرصت زیادی 
برای تمرین نداریم و باید بلافاصله برای مسابقات جام حذفی 
به  مرحله  و  داریم  هم  پشت سر  بازی  هفت  ما  آماده شویم. 
بازیکنان  همه  از  امیدوارم  می شود.  سخت تر  بازی ها  مرحله 
استفاده کنیم که خدای نکرده کسی هم دچار آسیب دیدگی 
را  شرایط خاص خودش  هم  رفسنجان  با مس  بازی  نشوند. 
دارد و به نظرم مصاف با هیچ تیمی راحت نیست، به خصوص 
شرایط  از  و  است  میزبان  بازی  این  در  رفسنجان  مس  که 

میزبانی استفاده خواهد کرد.
بار  اولین  برای  جام حذفی  مسابقات  برگزاری  مورد  در  وی 
ایران  والیبال  برای  جام  یک  برگزاری  تنها  من  نظر  به  گفت: 
خوب نیست و اگر سال آینده با شرایط و برنامه ریزی خاص 
جذابیت  مسابقات  به  کنند،  برگزار  تیم  چهار  بین  سوپرجام 
حذفی  جام  از  گرفتند  تصمیم  باشگاه ها  از  برخی  می دهد. 
انصراف بدهند و برخی دیگر هم تصمیم گرفتند به بازیکنان 

جوان بها بدهند.
محمدی راد تأکید کرد: جام حذفی می تواند به بازیکنانی که 
هر  دهد.  فرصت  کردند،  بازی  کمتر  لیگ  مسابقات  طول  در 

نهایت چهار  در  دارد.  را  استراتژی خاص خودش  باشگاهی 
تیم باقی می مانند که مرحله نیمه نهایی و فینال باید به صورت 
جام  برگزاری  نمی کنم  فکر  کنند.  برگزار  تهران  در  متمرکز 
حذفی به باشگاه ها فشار بیاورد ولی اگر کمی زودتر برگزار 

می شد بهتر بود.
شهداب  قهرمانی  شانس  مورد  در  یزد  شهداب  تیم  سرمربی 
ولی  داریم  رده بندی جایگاه خوبی  در جدول  الان  ما  گفت: 
در دور برگشت جایی برای اشتباه وجود ندارد و همه تیم ها 
به دنبال این هستند که جایگاه بهتری به دست بیاورند. امتیاز 
ویژه برای تیم های بالاتر این است که می توانیم در مرحله اول 

پلی آف میزبان باشیم.
صورت  همین  به  هم  نیمه نهایی  مرحله  بود  قرار  گفت:  وی 
در  متمرکز  به صورت  تنها  فینال  مرحله  تنها  و  شود  برگزار 
مرحله  هم  گویا  شنیدم  تازگی  به  من  که  شود  برگزار  تهران 
فینال و هم نیمه نهایی قرار است به صورت متمرکز در تهران 
برگزار شود. البته من این موضوع را شنیدم و هنوز در مورد 
آن مطمئن نیستم. اما به هر حال هر تصمیمی بگیرند ما با تمام 

توان به میدان خواهیم رفت.
تیم ها  همه  امسال  لیگ  در  کرد:  تأکید  راد  محمدی  رحمان 
قدرت شکست حریفان خودشان را داشتند. بنابراین به نظرم 
جایگاه  منتظر  باید  آخر  هفته  تا  و  است  آن سخت  پیش بینی 

بازی های  تیم ها  همه  برای  پلی آف  اول  مرحله  باشیم.  تیم ها 
با تمام  تیم ها صد در صد  باید  بنابراین  بود.  سنگینی خواهد 
بهم  خیلی  امسال  تیم ها  کیفیت  نظرم  به  شوند.  حاضر  توان 
و  فشرده  خیلی  رقابت  جدول  میانه های  در  و  است  نزدیک 

سخت است.
وی در مورد زمزمه های حضور او به عنوان دستیار پیاتزا گفت: 
من فکر می کنم گزینه های زیادی برای دستیاری مطرح شدند. 
با توجه به صحبت های تقوی در این دوره عملًا انتخاب دستیار 
برعهده خود سرمربی است؛ در گذشته به این صورت بود که 
پیشنهاد  تیم  به سرمربی  را  والیبال گزینه های خود  فدراسیون 
می دهد اما در این دوره شرایط تغییر کرده است. بالاخره آقای 

پیاتزا هم از دستیارانش توقع و خواسته هایی دارد.
سرمربی تیم والیبال شهداب یزد در مورد ملاک و معیارهای 
انتخاب دستیار پیاتزا خاطرنشان کرد: به نظرم دستیار بودن در 
تیم ملی به میزان باز بودن اختیاراتش توسط سرمربی ارتباط 
زیادی دارد. من پنج سال به عنوان دستیار و پنج سال هم به 
عنوان سرمربی کار کردم. توقعات یک دستیار و سرمربی باید 
واقعاً شفاف باشد و باید همدیگر را درک کنند. به عنوان مثال 
من با مربی کار کردم که اصلًا به نظرات ما توجه نمی کرد و 
نگاهش به ما خوب نبود، هر چقدر هم تلاش می کردیم کمک 
کنیم اما ثمره ای نداشت. عملًا ما به مترجم تبدیل شده بودیم.

محمدی راد تأکید کرد: به نظرم والیبال ایران دیگر مترجم هم 
نیاز ندارد؛ با توجه به پیشرفت والیبال و اشراف بازیکنان به 
خیلی از مسائل و تسلط آن ها به زبان انگلیسی در آن لحظات 
زمان زیادی برای ترجمه هم وجود ندارد. به نظرم باید توقعات 
شود.  مشخص  هم  دستیار  وظایف  تا  باشد  شفاف  سرمربی 
خوشبختانه مربیان ایرانی هم سطح بالایی دارند و والیبال را 
خوب درک می کنند و الان تعداد گزینه  ها برای دستیاری هم 
بالاست. اما همه چیز بستگی به نظر سرمربی دارد که چقدر 
به دستیار خود اختیار و میدان بدهد تا بتواند کنار او تجربه 
کسب کند. بودن یک نفر در کنار تیم که بیشتر نقش مترجم را 
ایفا کند اصلًا برای مربیان ایرانی قشنگ و در شأن آن ها نیست.

انتقادات  با  موسیمانه،  پیتسو  جدید  خرید  درباره  گمانه زنی 
استقلال در فضای مجازی همراه  از سوی هواداران  شدیدی 

شده است.لیست بحث برانگیز موسیمانه وتو شد!
در تلاش  استقلال  زمستانی،  انتقالات  و  نقل  پنجره  با شروع 
با  کند.  تقویت  دوم  نیم فصل  برای  را  خود  ترکیب  تا  است 
وجود گمانه زنی های زیاد، تنها بازیکنی که تاکنون به صورت 
رسمی به استقلال پیوسته، جوئل کوجو، مهاجم غنایی، است 
که این انتقال هم به مدیریت پیشین باشگاه در دوران فرشید 
استقلال  با  توافقش  پیش تر  که  کوجو  بازمی گردد.  سمیعی 
اما  است،  پنجره  این  در  آبی ها  اولین خرید  بود،  قطعی شده 

هواداران انتظار لیستی پرستاره تر و هدفمندتر داشتند.
موسیمانه  پیتسو  مدنظر  بازیکنان  از  لیستی  اخیر  روزهای  در 
داشته  همراه  به  فراوانی  انتقادات  و  حواشی  که  شده  منتشر 
و  تیکدری  مهدی  چون  بازیکنانی  نام  لیست،  این  در  است. 
گل گهر  قرارداد  تحت  که  می شود  دیده  لطفی  محمدمهدی 
ایمانی،  ثابت  غلامرضا  همچنین  هستند.  اراک  آلومینیوم  و 
بازیکنی که مدتی از میادین دور بوده و شرایط فنی نامشخصی 

دارد، در این لیست حضور دارد.
یکی دیگر از نام های مطرح شده، سیاوش حق نظری است که 
سابقه بازی در تیم های آلمالیق و نوبهار از لیگ ازبکستان را 
دارد. این بازیکن ۲9 ساله که پست اصلی او هافبک تهاجمی 
است، پیش تر در تیم های گمنامی در لیگ اوکراین و آمریکا 
بازی کرده و حتی مدتی کوتاه در ملوان حضور داشته است. 

او در ازبکستان در مجموع حدود ۵0 بازی انجام داده و موفق 
به ثبت 18 گل شده است.

و  غلامی  عارف  چون  بازیکنانی  شامل  همچنین  لیست  این 
محمدرضا آزادی است که پیش تر در استقلال حضور داشتند 
که این دو بازیکن به عنوان گزینه های شناخته شده تر، شانس 
باشگاه  غلامی  درمورد  اگرچه  دارند  بازگشت  برای  بیشتری 

تراکتور کاملا سخت گیر است.
در عین حال بسیاری از هواداران امیدوار بودند که بازیکنانی 
جدا  تیم  از  داشته اند  ضعیفی  عملکرد  اول  نیم فصل  در  که 
در  نیست.  بازیکنان  این  خروج  از  خبری  تاکنون  اما  شوند، 
مقابل، اضافه شدن بازیکنان جدیدی که کیفیت آن ها تضمین 
نشده، نگرانی ها را بیشتر کرده اگرچه در نهایت هیئت مدیره 

نیست و  این فهرست موافق  با  بر کار است  جدید که سوار 
احتمالا آن را وتو می کند.

مدیرعامل و هیئت مدیره استقلال که به صورت لفظی و عملی 
حمایت خود را از پیتسو موسیمانه نشان داده و با وجود نتیجه 
سریع  حضور  با  خیبر،  مقابل  دوستانه  دیدار  در  تیم  ضعیف 
رئیس هلدینگ و مدیران باشگاه، سعی کرده قوت قلبی برای 
و  بخرند  به جان  را  بیشتری  انتقادات  ندارند  باشند، قصد  او 
قطعاً بازیکنان را به استقلال خواهد آورند که بتوانند در نیم 

فصل دوم کمک حال آبی ها باشند.
البته که جذب بازیکنان برجسته در نقل و انتقالات زمستانی 
به  معمولًا  باشگاه ها  دارد.  را  همواره چالش های خاص خود 
باکیفیت خود هستند، زیرا  بازیکنان  سختی حاضر به جدایی 
به  را  در جدول  آن ها  موقعیت  و  رتبه  می تواند  موضوع  این 
قابل توجهی  مالی  پیشنهاد  که  شرایطی  در  تنها  بیندازد.  خطر 
حال،  این  با  دهد.  رخ  اتفاق  این  است  ممکن  باشد،  مطرح 
استقلال در حال حاضر شاید در موقعیت مالی استثنایی قرار 

نداشته باشد که بتواند چنین انتقالاتی را تضمین کند.
باید این نکته را خاطرنشان کرد که مدیران استقلال در نقل 
و انتقالات نیم فصل قصد دارند یک بازیکن بزرگ و برجسته 
خرید  یک  روی  اطمینان  با  می توان  کنند.  اضافه  تیم  به  را 
بزرگ و پر سروصدا از سوی باشگاه استقلال حساب باز کرد، 
زیرا برنامه های آن ها در راستای تقویت تیم و جلب حمایت 

هواداران است.

محمدی راد: 

دستیار سرمربی تیم ملی والیبال باید تاثیرگذار باشد نه مترجم!

مدیریت جدید به دنبال یک خرید بزرگ

لیست بحث برانگیز موسیمانه وتو شد!

کاپیتان سابق تیم فوتبال استقلال با تاکید بر این که سرمربی 
این تیم مرتکب اشتباه بزرگی شد که تمرینات را هشت روز 
پیدا کرده  بازیکنان  از  او  با شناختی که  تعطیل کرد گفت: 

دیگر بهانه ای نخواهد داشت.
هرگز  سابق  مدیریت  است  معتقد  استقلال  پیشین  هافبک   
نتوانست با هواداران و بازیکنان یکدل باشند چون صادقانه 
کار نکردند و گروه مدیریتی جدید باید از اشتباهات مدیریت 
سابق درس گرفته و تمام تمرکزش خدمت به استقلال باشد.

مدیریت جدید تجربه کافی را دارد
خصوص  در  و  مهر  خبرنگار  با  گفتگو  در  بیانی  شاهرخ 
تغییرات اساسی در هیئت مدیره گفت: اعتقاد دارم گروهی 
که مدیریت استقلال را بعهده گرفته اند با تجربه و کاربلد 
هستند. آنها از جنس و بدنه استقلال هستند و می دانند درد 
استقلال چیست. برخی از اعضای استقلال سال ها در بطن 
کار بوده و می دانند چگونه باید حاشیه ها را دور کنند و 

آرامش را به استقلال باز گردانند.
مدیریت قبلی صداقت نداشتند

وی با انتقاد از مدیریت پیشین استقلال گفت: گروه مدیریتی 
قبلی استقلال موفق نبود چون نه صادق بودند و نه دلشان 
برای تیم می سوخت و بیشتر به دنبال منافع خودشان بودند. 
آنها در جذب بازیکن ضعیف بودند و نتوانسنند بر حاشیه 
ها غلبه کنند و در مجموع آنقدر که مصاحبه می کردند کار 
تا  شد  باعث  همین  و  ندادند  انجام  استقلال  برای  مفیدی 
امیدوار  باید  اما  باشد  نداشته  خوبی  روز  و  حال  استقلال 
باشیم که اعضای جدید تمام تمرکز خود را برروی موفقیت 

استقلال گذاشته تا آبی پوشان به آرامش برسند.
موسیمانه تیم را می شناسد و بهانه ای نخواهد داشت

فصل   نیم   در  موسیمانه  عملکرد  خصوص  در  کارشناس 
می  و  شناخته  را  استقلال  نفرات  خوبی  به  او  گفت:  اول 
داند بازیکنان در چه پست هایی تخصص دارند. او تلاش 
و  او هست  کار  در  بزرگ  ایراد  اما یک  داده  انجام  زیادی 
باید بگوید چرا تمرینات را 8 روز تعطیل کرد. به اعتقاد من 
او به خودش استراحت داد تا به تیم و با توجه به شرایط 
تمام  تیم  ضرر  به  تواند  می  طولانی  تعطیلات  این  جدول 
شود.موسیمانه باید از این تعطیلات بخوبی استفاده کرده تا 
تیم به شرایط ایده آل برسد .استقلال بازی های سختی پیش 
رو دارد که اگر آماده نباشد دوباره حاشیه های زیادی برای 

تیم بوجود خواهد آمد.
ضعف های استقلال کاملًا مشخص است

شاهرخ بیانی در مورد نقاط ضعف تیم که باید تقویت شود 
نیاز دارد که  به یک هافبک خلاق و طراح  گفت: استقلال 
بتواند بازی سازی کند. البته  آبی ها به مهاجم هم نیاز دارند 
که امیدوارم با آمدن کوجو این مشکل برطرف شود و تاکید 
دارم بلانکو حفظ شود چون بازیکن خوش فکری است و 

موقعیت سازی می کند.
استقلال با تفکر برد به زمین برود

وی با انتقاد از نتایج اخیر استقلال گفت: با اینکه خیلی از 
موسیمانه تعریف و تمجید شده اما کار خاصی انجام نداده و 
بردهای زیادی نداشته و اعتقاد دارم با بختیاری زاده و نوازی 
با تفکر  باید  نتایج را کسب می کردیم. استقلال  هم همین 
برد به زمین برود و نباید از مساوی برابر حریف خوشحال 
باشد. استقلال نیم فصل دوم باید حریفان را شکست دهد. 
استقلال باید در لیگ برتر،جام حذفی و لیگ نخبگان بازی 

کند و موسیمانه باید جوابگوی نتایج باشد.

در بیست و چهارمین دوره رقابت های لیگ برتر پنج دروازه 
بان وظیفه حراست از دروازه پنج تیم را برعهده دارند که 
بازیکنان خارجی  بررسی عملکرد آنها نشان می دهد جزو 

باکیفیت فوتبال ایران هستند.
شاهد  چهارم  و  بیست  فصل  در  ایران  فوتبال  برتر  لیگ 
حضور ۵ دروازه بان خارجی در تیم های مختلف بوده است 
که توانسته اند خود را به ترکیب اصلی تیمشان تحمیل کنند 
تیم های  بگذارند.  نمایش  به  خود  از  را  خوبی  عملکرد  و 
پرسپولیس، فولاد، خیبر، چادرملو و نساجی در فصل جاری 
از دروازه بان های خارجی در ترکیب خود استفاده می کنند 
که نشان از توجه ویژه باشگاه های ایران به گلرهای خارجی 

دارد.
اکتیر  )خیبر(،  باتیستا  تونی  )پرسپولیس(،  گندوز  الکسی 
لوآن  و  )چادرملو(  ماردن  ادسون  )فولاد(،  یوسوپوف 
جاری  فصل  در  که  هستند  بانانی  دروازه  )نساجی(  پولی 
بین  اند که در این  از دروازه تیم های خود محافظت کرده 
الجزایر  ملی  تیم های  در  یوسوپوف  اکتیر  و  گندوز  الکسی 
ملی  تیم های  به  نفرات  سایر  اما  دارند  ازبکستان حضور  و 

کشورشان دعوت نشده اند.
اکتیر یوسوپوف و لوان پولی دو دروازه بانی هستند که در 
نیم فصل اول در تمامی دیدارهای فولاد و نساجی به میدان 
رفته اند و به ترتیب موفق به ثبت ۷ و ۶ کلین شیت شده اند.

ادسون ماردن که همراه با چادرملو اولین فصل حضور خود 
در لیگ برتر ایران را تجربه می کند در 1۳ بازی در درون 
چهارچوب دروازه این تیم ایستاد و موفق شد در ۶ بازی 

دروازه خود را بسته نگه دارد.
های  بان  دروازه  باتیستا  تونی  همراه  به  گندوز  الکسی 
پرسپولیس و خیبر هم در 1۲ دیدار برای تیم های خود در 
لیگ برتر به میدان رفته اند و هرکدام موفق شده اند که در 

۵ بازی کلین شیت کنند.
بیست و سوم  لیگ  نیم فصل دوم  از  لوان پولی که  به جز 
به جمع تیم فوتبال نساجی اضافه شد سایر دروازه بان ها 
نخستین فصل حضور خود در بالاترین سطح فوتبال ایران را 
تجربه می کنند. در جدول بهترین دروازه بانان نیم فصل اول 
لیگ برتر، علیرضا بیرانوند و محمدرضا اخباری دروازه بانان 
دو تیم تراکتور و گل گهر هر کدام با 9 کلین شیت در صدر 
قرار دارند و پس از آنها اکتیر یوسوپوف و پارسا جعفری با 

۷ کلین شیت ایستاده اند.
تا  شده  باعث  برتر  لیگ  در  خارجی  بانان  دروازه  حضور 
درخشش  برای  بیشتری  انگیزه  ایرانی  بانان  دروازه  سایر 
خود داشته باشند و در حال حاضر حدود ۲۵/   ۳1 درصد 
تیم های لیگ برتر فوتبال ایران از گلر غیر ایرانی به عنوان 
دروازه بان شماره یک خود استفاده می کنند و عدم توجه به 
گلرهای جوان توسط باشگاه های ایرانی ممکن است تیم ملی 

کشورمان را در سال های آینده به دردسر بیاندازد.
نیم فصل دوم فوتبال ایران از روز دوشنبه اول بهمن آغاز 
برگشت  دور  در  ها  بان  دروازه  این  دید  باید  و  می شود 

می توانند عملکرد خوب خود را ادامه دهند یا خیر.

پنج بازیکن متفاوت در قفس توری 
تیم های لیگ برتری؛ 

مطمئن و باکیفیت

فصل بیست و چهارم لیگ برتر فوتبال به نیمه رسید تا تیم ها 
راهی تعطیلاتی کوتاه مدت شوند و خود را برای نیم فصل 
دوم رقابت ها آماده کنند. در این بین استقلال تیمی است که 

تعطیلات جالبی را پشت سر می گذارد.
رقابت های نیم فصل اول لیگ برتر 1۳ دی به پایان رسید تا 
فرصتی  روزه  تعطیلی 1۷  این  شوند.  تعطیلات  راهی  تیم ها 
است تا تیم ها روی نقاط ضعف خود کار کنند. تیم فوتبال 
تصمیم  با  فصل  نیم  در  بازی خود  آخرین  از  پس  استقلال 

پیتسو موسیمانه راهی تعطیلات هشت روزه شد. 
چنین تصمیمی از سوی کادر فنی استقلال در شرایطی اتخاذ 
تمرینات  آبی پوشان  تا  بود  وقفه فرصت خوبی  این  شد که 
بیشتری انجام دهند و با شرایط بهتری نیم فصل دوم را آغاز 
کنند. موسیمانه در حالی این تعطیلی را برقرار کرد که پیش 
از این از کار بدنسازی پیش فصل استقلالی ها ایراد گرفته بود. 
به عنوان مثال موسیمانه گفته بود: »من در تمرینات پیش فصل 
نبوده ام و وقتی سوال کردم، متوجه شدم که تمرینات بدنسازی 
انجام نشده است. با توجه به اینکه مدام باید پشت هم بازی 
کنیم، آیا به نظر شما می توانیم در این شرایط وضعیت بدنی 
بازیکنان را درست کنیم؟« 1۷ روز فرصت کافی برای کارهای 
که حداقل  بود  فرصتی  هر صورت  در  اما  نیست  بدنسازی 
موجب می شد تا موسیمانه شناخت بهتری از تیم خود پیدا کند 

و شرایط بدنی تیمش را تا حدی بهبود ببخشد.
اردو  برگزاری  برای  استراحت طولانی  این  از  پس  استقلال 
به کیش رفت. آن ها پس از برگزاری یک جلسه تمرینی در 
بر   ۲ نتیجه  با  که  رفتند  خیبر خرم آباد  تیم  مصاف  به  کیش 
اما  بوده  البته تدارکاتی  صفر شکست خوردند. شکستی که 
یک هشدار را می دهد که بازیکنان در این تعطیلی از شرایط 
بازی فاصله گرفته اند و نیاز به افزایش Match fitness دارند. 
استقلال روز بعد این بازی قرار بود به مصاف نساجی برود 
که شکست برابر خیبر، کادر فنی استقلال را به سمت لغو این 

دیدار کشاند.
این تصمیم کادر فنی استقلال سوالات مهمی در ذهن هواداران 
این تیم ایجاد می کند. یکی از دلایلی که برای تعطیلی هشت 
روزه استقلال عنوان شد، اتخاذ این تصمیم برمبنای آنالیز و 
برنامه ریزی موسیمانه و دستیارانش بوده اما پس از مواجهه با 
تصمیم شبانه آن ها مبنی بر لغو دیدار دوستانه با نساجی، این 
شک به وجود می آید که شاید باقی آنالیزها و برنامه ریزی های 
تنها  استقلال  آیا  این،  بر  علاوه  دارد.  ایراد  هم  فنی  کادر 
به  است  قرار  فصل  نیم  تعطیلات  در  دوستانه  بازی  یک  با 
شرایط بازی برسد؟ آیا قرار است پس از گذراندن تمرینات 
بدنسازی، بازی های ابتدایی نیم فصل دوم که در تقویم فشرده 
بهمن برگزار می شود، برای بازگشت شرایط بدنی بازیکنان به 
شرایط بازی گذرانده شود؟ این ها سوالاتی است که هواداران 
استقلال را نگران نیم فصل دوم، به خصوص برای بازی های 

سرنوشت ساز بهمن ماه می کند.
تا  زد  هم ضربه  نساجی  به  آبی پوشان  تصمیم  این  همچنین 
آن ها که می توانستند با یک تیم دیگر بازی تدارکاتی انجام 
دهند متضرر شوند. ساکت الهامی، سرمربی نساجی درباره این 
تصمیم استقلالی ها گفت: »من از مدیریت، معاونان و اعضای 
مجموعه استقلال گله ای ندارم و فقط از کادر فنی این تیم 
گله مندم. تیمی که 8 روز تعطیل می کند و بعد در دو روز 
میخواهد دو بازی سنگین انجام بدهد، علمی و اصولی نیست. 
طبیعی بود بازی با ما لغو شود. به هر حال شرایط استقلال 
تیم های  چون  می گفتند  زودتر  ما  به  کاش  ای  نبود.  خوب 

دیگری اینجا بودند اما ما قبول نکردیم.«
در  و  اول  فصل  نیم  در  که  استقلالی  دید  باید  حال  هر  به 
بحبوحه نقل و انتقالات دست به تغییر در کادر مدیریتی خود 
می زند و با هشت روز استراحت تعطیلات خود را می سوزاند، 
در نیم فصل دوم چه نتیجه ای کسب خواهد کرد. آبی پوشان 
نیم فصل اول لیگ برتر را با 18 امتیاز در رتبه دهم به پایان 
رساندند. استقلال در هفته شانزدهم لیگ برتر یکم بهمن میزبان 

شمس آذر قزوین خواهد بود.

سرپرست کمیته داوران فدراسیون فوتبال تاکید کرد که همه 
آمادگی  تست  در  باید  برتر  لیگ  در  قضاوت  برای  داوران 

بدنی قبول شوند.
دانش  کلاس های  برگزاری  حاشیه  در  صفیری  اسماعیل 
افزایی نیم فصل داوران لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: کلاس 
دانش افزایی داوران و کمک داوران لیگ برتر فوتبال از روز 
شنبه در شهر تاریخی یزد آغاز شد. این کلاس ها با تست 
با  داوران  آن  در  که  شد  برگزار  یکشنبه  جسمانی  آمادگی 
کمیته  سرپرست  گذاشتند.  سر  پشت  را  تست ها  موفقیت 
این  در  که  کرد  اشاره  روند کلاس ها،  توضیح  در  داوران، 
دوره به طور ویژه به مسائلی چون VAR و اتفاقات نیم فصل 
در  داوران  پیشرفت  برای  تصمیماتی  و  شده  پرداخته  اول 

نیم فصل دوم گرفته شد.
او در رابطه با غیب داوران در تست آمادگی نیم فصل گفت: 
نتوانسته  خاص  شرایط  دلیل  به  که  داورانی  خصوص  در 
جمله  از  کنند،  شرکت  جسمانی  آمادگی  تست  در  بودند 
کوپال ناظمی که به دلیل مصدومیت عضله پا از ایفمارک 
داور  این  که  داده شد  توضیح  بود،  آورده  پزشکی  گواهی 
تا زمان بهبودی نمی تواند در تمرینات یا تست های سنگین 
بابک خسروی و هیوا  شرکت کند. همچنین داورانی چون 
حضورشان  عدم  موجب  که  داشتند  مشکلاتی  نیز  بهمنی 
داوران  آمادگی جسمانی  ما  اصلی  اولویت  در کلاس شد. 
با موفقیت سپری کنند،  است. هنگامی که داوران تست را 
داور  بین  تفاوتی  هیچ  وارد چرخه قضاوت خواهند شد و 
وسط، داور چهارم و VAR وجود ندارد. بنابراین، داورانی که 
نتوانسته اند موفقیت آمیز از تست عبور کنند، به طور موقت 

اجازه حضور در اتاق VAR را نخواهند داشت.
کاهش  در  سیستم  این  اهمیت  به  داوران،  کمیته  سرپرست 
اشتباهات داوری و افزایش کیفیت قضاوت ها اشاره کرد و 
تاکید داشت که در دور برگشت لیگ، داوران باید با آمادگی 

بیشتری از این تکنولوژی استفاده کنند.
وی همچنین در خصوص تغییرات دستمزد داوران گفت که 
پس از افزایش دستمزد داوران در فدراسیون قبلی، در حال 
حاضر نیز دستمزد آنها با افزایش ۲0 درصدی مواجه شده 
است. داوران اکنون به طور میانگین 9 میلیون تومان دریافت 
می کنند و این در حالی است که کمک داوران نیز دستمزد 

بالاتری نسبت به گذشته دریافت می کنند.
در پایان، صفیری به تأثیر برگزاری این کلاس ها در بهبود 
کیفیت قضاوت ها اشاره کرد و گفت که اشتباهات داوری 
به طور چشمگیری کاهش یافته و استفاده از VAR به شکل 
وسیعی در تمامی بازی ها گنجانده شده است. وی همچنین 
و  رسانه ها  تیم ها،  بین  همکاری  و  فرهنگ سازی  اهمیت  بر 

داوران برای کاهش اشتباهات تاکید کرد.

صفیری: 
داوران مردودی در تست 

نمی توانند در اتاق VAR باشند



عراقچی: 

اف ای تی اف حلال بخشی از مشکلات است 
 توافقنامه ایران-روسیه برای ائتلاف نظامی نیست

وزیر امور خارجه ایران با بیان اینکه در جریان سفر رئیس جمهور 
به مسکو، معاهده مشارکت جامع راهبردی بین ایران و روسیه 
امضا می شود، گفت: این یک معاهده جامع است و یک معاهده 

برای هدف خاص و یا ائتلاف نظامی نیست. 
اسلامی  امور خارجه جمهوری  وزیر  عراقچی«  عباس  »سید   
ایران شامگاه سه شنبه و در یک گفت وگوی تلویزیونی، درباره 

مسائل مختلف منطقه ای و بین المللی اظهارنظر کرد.
پزشکیان«  »مسعود  سفر  مورد  در  ایران  خارجه  امور  وزیر 
گفت:  روسیه  و  تاجیکستان  به  ایران  اسلامی  رئیس جمهوری 
این ۲ سفر در راستای تداوم سیاست همسایگی انجام می شود. 
رئیس جمهور در روز چهارشنبه به دعوت »امام علی رحمان« 
رئیس جمهور تاجیکستان به این کشور سفر می کند و در روز 

جمعه نیز به روسیه سفر خواهند کرد.
اولین سفر  تاجیکستان،  به  اینکه سفر رئیس جمهور  بیان  با  او 
به منطقه اوراسیاست، گفت: رئیس جمهور در جریان سفر  او 
مقامات سیاسی، در نشست  با  بر دیدار  تاجیکستان علاوه  به 
پیدا  تاجیکستانی حضور  و  ایرانی  بازرگانان  و  تجار  مشترک 
می کند. شب شعر نیز با حضور شعرای ایرانی و تاجیکستانی 
در جریان این سفر با حضور رئیس جمهور برگزار خواهد شد و 
مطمئن هستم از لحاظ توجه به شعر و ادب فارسی، شب بسیار 

لذت بخشی خواهد بود.
سفر  این  در  بزرگی  تجاری  هیات  اینکه  بیان  با  عراقچی 
رئیس جمهور  سفر  جریان  در  گفت:  داشت،  خواهند  حضور 
امضا  بین مقامات ۲ کشور  یادداشت تفاهم  تاجیکستان ۲۰  به 

خواهد شد.
این سفر  در جریان  که  داد  ایران همچنین خبر  وزیر خارجه 
مشورت های منطقه ای نیز بین مقامات ایران و تاجیکستان انجام 
و  مرکزی  آسیای  تحولات  با  ارتباط  در  کشور   ۲ و  می شود 

اوراسیا و همچنین افغانستان رایزنی و گفت وگو می کنند.
از  که  است  معاهده ای  ادامه  در  روسیه  و  ایران  معاهده 

سال ۱۳۷۹ وجود داشته است
او با بیان اینکه در جریان سفر به روسیه نیز هیأت اقتصادی 
از جمله وزرای اقتصادی و تجار و بازرگانان رئیس جمهور را 
همراهی می کنند، گفت: در جریان این سفر نیز نشست اقتصادی 
برگزار خواهد شد.عراقچی همچنین گفت: در جریان این سفر 
امضا  روسیه  و  ایران  بین  راهبردی  جامع  مشارکت  معاهده 
می شود. این یک معاهده جامع است و یک معاهده برای هدف 
خاص و یا ائتلاف نظامی نیست.وزیر خارجه ایران با بیان اینکه 
این معاهده چیز جدیدی نیست و در ادامه معاهده ای است که 
از سال ۱۳۷۹ بین ۲ کشور وجود داشته و در واقع این معاهده 
به روز و جدیدتر شده است، گفت: این معاهده بر اساس منافع 
متقابل تنظیم شده است.عراقچی با یادآوری اینکه مذاکرات در 
مورد این معاهده در دوران شهید رئیسی انجام شد و در زمان 
آقای پزشکیان امضا می شود، گفت: این معاهده برای همکاری 
بین ایران و روسیه است و علیه هیچ کشور ثالثی نیست. این 
معاهده هیچ منعی برای گسترش روابط هر یک از این ۲ کشور 
با کشورهای دیگر ایجاد نمی کند. این معاهده ربطی به تحولات 
اخیر ندارد و و حدود چهار سال است که بر روی آن در حال 
کار کردن هستیم.او با اشاره به اینکه این معاهده ابعاد مختلف 
روابط ۲ کشور را در بر می گیرد و بعد اقتصادی آن گسترده تر 
است، اظهار کرد: این یک معاهده ۲۰ ساله است که ۲ کشور 
می توانند پس از پایان ۲۰ سال برای دوره های پنج ساله آن را 
تمدید کنند.عراقچی در ادامه گفت: روابط ایران و روسیه بر 
اساس احترام احترام متقابل و منافع متقابل در جریان است. در 
کل، روابط ایران و روسیه روابط خوب و رو به رشدی است، 
البته این به این معنا نیست که همه چیز آن طور که ما می خواهیم 
پیش رفته است و و روابط ۲ کشور فراز و نشیب هایی را داشته 
ولی همانطور که گفتم روابط ۲ کشور در سطح کلان روابط 

خوبی بوده است.
دیپلمات عالی رتبه ایران همچنین خبر داد: در جریان این سفر 
و  انرژی  موضوع  با  ارتباط  در  معاهده  این  امضای  بر  علاوه 
انتقال گاز و نفت به نحوی که ایران تبدیل به هاب انرژی شود 
و همچنین موضوع کریدورهای اتصالی بین ۲ کشور رایزنی و 
گفت وگو خواهیم کرد. در این سفر همچنین در ارتباط با روابط 
منطقه ای و تحولات غرب آسیا  و دیگر مسائل بین المللی نیز 

رایزنی و گفتگو خواهد شد.
ایران و روسیه در  به ظرفیت های همکاری  اشاره  با  عراقچی 
سازمان هایی چون شانگهای و و بریکس، تصریح کرد: دریایی 
از موضوعات بین ما و روسیه در جریان است و این سفر یک 

نقطه عطف در روابط ۲ کشور است.
بحث اف ای تی اف کاملا فنی است و نباید آن را دوقطبی کرد

و  پالرمو  کنوانسیون های  به  پیوستن  بحث  درباره  عراقچی 
مجمع  جمع بندی  از  پیش بینی  و  اف ای تی اف  در  سی اف تی 
تشخیص مصلحت نظام در این خصوص گفت: این بحث کاملا 

فنی و کارشناسی است و دیدگاه های مختلفی وجود دارد مبنی 
بر اینکه پیوستن ما به اف ای تی اف منافعی را برای ما خواهد 

داشت و یا اینکه خسارت های را در پی خواهد داشت.
او گفت: بهتر است اجازه دهیم مجمع تشخیص مصلح نظام 
در یک فضای آرام و از موضع فنی و کارشناسی آن را بررسی 
کند و به هر نتیجه ای رسید، تابع باشیم. مهم این است که فضا 
است  این  خارجی  سیاست  آفات  از  یکی  نکنیم.  دوقطبی  را 
که موضوعات جناحی شود و قطب بندی درباره آن ها صورت 

بگیرد.
وزیر خارجه ایران تصریح کرد: بحث کاملا فنی است. اینکه 
مقام معظم رهبری هم فرمودند که در مجمع تشخیص بحث فنی 
و کارشناسی صورت بگیرد، دقیقا نشان می دهد مسیر صحیح 
همین است. اجازه دهیم مجمع تشخیص مصلحت، مصلحت را 

تشخیص دهد.
دیپلمات عالی رتبه ایران در ادامه گفت: طبیعی است که دولت 
با توجه به اصراری که درباره بررسی مجدد اف ای تی اف دارد، 
مصلحت را در این می بیند و نظرات خود را مجمع تشخیص 
در جلسات حضور خواهند  دولت  نمایندگان  مطرح می کند. 
داشت. اینکه مجمع چه تصمیمی خواهند گرفت، به خودشان 
مربوط است و باید اجازه داد در آرامش این تصمیم گرفته شود.

 اف ای تی اف حلال همه مشکلات نیست، حلال بخشی از 
مشکلات است

او در پاسخ به این سوال که آیا با پیوستن ایران به اف ای تی اف، 
از لیست سیاه آن خارج می شویم یا خیر گفت: بحث پیوستن 
در اینجا مطرح نیست، رعایت استانداردها و اصولی است که 
را  استانداردها  این  که  و کشورهایی  مقرر کرده  اف ای تی اف 
رعایت نکنند، در لیست های مختلف آن قرار می گیرند و آن چه 
به عنوان لیست سیاه شناخته می شود، در اصل لیست سیاه نیست 
بلکه لیستی است که کشورهایی دیگر را از انجام همکاری مالی 
و بانکی با این کشورها منع می کند.عراقچی تصریح کرد: اینکه 
ما این کارها را انجام بدهیم و از لیست خارج شویم، طبیعتا در 
داخل اف ای تی اف سازوکارهایی وجود دارد که در آن جا باید 
تصمیم گیری شود. اینکه آیا بر فرض از لیست خارج شویم، 
تاثیر فوق العاده ای را در روابط اقتصادی ما خواهد گذاشت، 
این هم تضمین شده نیست.وزیر خارجه ایران گفت که »آن چه 
از نظر موافقان پیوستن به اف ای تی اف محرز است، این است که 
رعایت این استانداردها و خروج از لیست، حداقل خسارت های 
ما را کمتر می کند، چراکه ما به دلیل بحث های تحریم و بسیاری 

از بحث های دیگر مشکلاتی در حوزه اقتصادی داریم«.
نیست،  ما  مشکلات  همه  حلال  اف ای تی اف  کرد:  تاکید  او 
برجام،  در  که  هم  زمانی  است.  مشکلات  از  بخشی  حلال 
تحریم ها برداشته شد، آن موقع متوجه شدیم مانع دیگری به اسم 
آن  که  رفت  سمت  آن  به  تلاش ها  دارد.  وجود  اف ای تی اف 
مانع را هم برطرف کنیم. الان تحریم ها دوباره بازگشته است. 
دولت معتقد است اگر از لیست سیاه اف ای تی اف خارج شویم، 
برای  خسارت های کمتری متحمل می شویم و بعضی از راه ها 

تعاملات بانکی باز می شود.
مذاکرات انجام شده با اروپایی ها مثبت بوده است

با  ارتباط  در  دیگری  سوال  به  پاسخ  در  همچنین  عراقچی 
مذاکرات ۲ روز گذشته ایران با سه کشور اروپایی و همچنین 
نماینده اتحادیه اروپا گفت: طی دیروز و امروز، همکاران ما در 
وزارت خارجه »مجید تخت روانچی« و »کاظم غریب آبادی« 
و  فرانسه  و  آلمان  انگلیس،  اروپایی  کشور  سه  نمایندگان  با 
همچنین »انریکه مورا« معاون مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
رایزنی کرده اند.او  دیدار و  اروپا  اتحادیه  اروپا و کارشناسان 
افزود: هدف اصلی ما در این مذاکرات، پیدا کردن راهی رای 
شروع مجدد مذاکرات هسته ای است. ما در موضوع هسته ای 
هیچ گاه میز مذاکره را ترک نکردیم، چون به ماهیت صلح آمیز 
برنامه هسته ای خود اطمینان داشته ایم. ما به صورت اصولی و 
مبنایی با مذاکرات هسته ای مشکلی نداریم، گرچه بعضاً زیاده 
در  را  سختی هایی  و  مشکلات  مقابل  طرف های  خواهی های 

مذاکرات ایجاد کرده است.
این دیپلمات عالی رتبه جمهوری اسلامی ایران با بیان اینکه 
ما همواره بر مذاکرات عزتمندانه و شرافتمندانه تاکید داریم، 
گفت: ما در مذاکرات با سه کشور اروپایی و اتحادیه اروپا به 
دنبال این هستیم که بررسی کنیم که چگونه به میز مذاکرات 
هسته ای برگردیم و اینکه آیا  امکان دارد یک مسیر مذاکراتی 

ایجاد شود یا نه.
عراقچی همچنین با بیان اینکه با توجه به اینکه آمریکا از برجام 
خارج شده است ما مذاکره ای با آمریکا در این زمینه نداریم، 
اظهار کرد: آیا دولت جدید آمریکا در این زمینه  آماده هست یا 

نه ؟ ما نمی دانیم و باید و باید مشخص شود.
او همچنین گفت: مذاکرات انجام شده با اروپایی ها در اساس 
دیدیم.  اروپایی ها  در  را  جدیت  ما  است.  بوده  مثبت  خود 

خواست آن ها برای رسیدن به یک راه حل مذاکراتی را احساس 
کردیم و احساس کردیم که این خواست در آن ها وجود دارد.

وزیر خارجه ایران با بیان اینکه ما با دولت جدید آمریکا در 
چارچوب مذاکرات هسته ای کاری نداریم، چون آمریکایی ها  
آمریکا،  خروج  از  بعد  داد:  ادامه  شده اند،  خارج  برجام  از 
طرف های دیگر یعنی اروپایی ها با آمریکا مذاکره می کردند و 
سیاست ما کماکان همان است؛ ما با آمریکا مذاکره ای نمی کنیم، 
تا زمانی که به برجام بازگردند و سیاست خود را در این زمینه 

اعلام کنند.
عراقچی همچنین با اشاره به مشورت ها و رایزنی های ایران در 
ارتباط با موضوع پرونده هسته ای با کشورهایی چون روسیه و 
چین گفت: موضوع اوکراین باعث ایجاد شکاف های بین اروپا 
و روسیه شده است و اینکه چگونه می خواهد این موضوع بروز 
کند، امروز ما در مورد آن بحث کردیم. ما چین و روسیه را 
عضوی از مذاکرات می دانیم و در سفر رئیس جمهور به روسیه 

یکی از مسائل مورد بحث موضوع هسته ای است.
او در ادامه گفت: همانطور که مقام معظم رهبری فرمودند، امید 
و اتکای دولت به مذاکره نیست و امید ما خنثی سازی و مقابله 
با تحریم هاست، اما این مسیر را نیز رها نمی کنیم، در عین حال 
که به آن دل نبسته ایم و برای خنثی سازی تحریم ها با اتکا به 

توانمندی های داخلی کشور تلاش می کنیم.
ما حرفی را از دولت جدید آمریکا نشنیده ایم

پاسخ  در  و  گفت وگو  این  ادامه  در  ایران  خارجه  امور  وزیر 
انجام  بر  مبنی  زنی ها  از گمانه  برخی  با  ارتباط  در  به سوالی 
اظهار  و  آمریکا  و دولت جدید  ایران  بین  مستقیم   مذاکرات 
نگرانی های برخی از افراد در این ارتباط گفت: دولت جدید 
آمریکا هنوز مستقر نشده است و تکلیف دولت قبل نیز مشخص 
است. ما با دولت قبلی آمریکا موضوع مذاکرات غیرمستقیم و 

روند مسقط را داشتیم.
عراقچی گفت: ما حرفی را از دولت جدید آمریکا نشنیده ایم 
و ما بر اساس رویکردهای طرف مقابل سیاست خود را تنظیم 

می کنیم.
او افزود: ما همواره بر  مذاکرات شرافتمندانه و عزتمندانه و بر 
اساس احترام متقابل تاکید کرده ایم، نه مذاکراتی که بر اساس 
زور و فشار باشد. به نظر ما فرمولی که در برجام وجود داشت 
یعنی »اعتمادسازی در برابر رفع تحریم ها« همچنان معتبر است. 
و  سیستم  که  می دهم  اطمینان  دارند  دغدغه  که  دوستانی  به 
روال تصمیم گیری در کشور شناخته شده است و این موضوع 

سازوکار خود را دارد.
وزیر خارجه ایران با بیان اینکه موضوعات مهمی مثل هسته ای 
در شورای امنیت مطرح می شود و مصوبات شورای امنیت نیز  
مسیر آن مشخص است، گفت: این اطمینان را به کسانی که 
نگران هستند می دهم که مراحل تصمیم گیری در موضوعات 
مهم کشور از جمله این موضوع مراحل شناخته شده ای دارد 
و تصمیم گیری در ارتباط با آن در جایی که باید گرفته شود، 

گرفته می شود   وزارت خارجه به عنوان مجری عمل می کند.
تعاملات خود در حوزه مسائل سیاست  به  اشاره  با  عراقچی 
خارجی با مجلس تاکید کرد: نباید موضوعات سیاست خارجی 
داخل  در  باید  و  تبدیل شود  جناحی  موضوعات  و  بحث  به 
کشور  با اجماع نظر و صدای واحد در ارتباط با آن ها عمل 
این زمینه وفاق  شود و وزارت خارجه تلاش می کند که در 

ایجاد کند.
در صورت وجود تضمین امنیتی، سفارت ایران در سوریه 

بازگشایی می شود
وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران همچنین در پاسخ به 
سوالی در ارتباط با موضوع سوریه و روابط ایران با این کشور 
با توجه به تحولات اخیر در آن گفت: در خصوص سوریه، 
یک سری اصولی وجود دار که ما به آن ها پایبند هستیم و بر 

آن تاکید کردیم
وحدت  و  ارضی  تمامیت  حفظ  اهمیت  به  همچنین  عراقچی 
با  با تجزیه، ایجاد آرامش و ثبات، مخالفت  سرزمینی، مقابله 
تأمین  است،  زیاد  آن  وقوع  زمینه  که  قومی  و  داخلی  جنگ 
آرامش و پیشرفت سوریه و تشکیل یک دولت فراگیر در این 
کشور که همه اقشار جامعه سوریه را در بر بگیرد، تاکید کرد.

متحدالشکلی  به هر حال یک جامعه  او گفت: جامعه سوریه 
نیست، اکراد وجود دارند ،علویان وجود دارند و خیلی متنوع 
است و به اعتقاد ما و خیلی کشورهای دیگر ثبات و آرامش 
این  در  فراگیر  دولت  یک  که  است  این  به  منوط  سوریه  در 
اقوام در آن   این گروه ها و همه  کشور تشکیل شود که همه 
مشارکت داشته باشند.وزیر امور خارجه ایران گفت: ما از ایجاد 
مردم سوریه  اساس خواست  بر  که  و حکومتی  دولت  چنین 
شکل بگیرد، حتماً حمایت خواهیم کرد. بسیاری از کشورهای 
منطقه هم عیناً موضع ما را دارند. ما با آن ها در حال مشورت 
و رایزنی هستیم .عراقچی همچنین در مورد بازگشایی سفارت 
ایران در سوریه نیز گفت: با بازگشایی سفارت مان در دمشق 
مشکلی نداریم و اگر تضمین امنیتی سفارت تامین شود، حتما 
این کار را انجام خواهیم داد و البته بحث شناسایی )نظام حاکم 
بر سوریه( بحث دیگری است که در زمان خود در مورد آن 

تصمیم گیری می شود.
سیستم پدافندی کشور کامل تر خواهد شد

عراقچی همچنین در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه وزیر خارجه 
رژیم  در جریان حمله  که  اعلام کرده  در مصاحبه ای  آمریکا 
صهیونیستی به ایران پدافند ایران به طور کامل منهدم شده است 
و پاسخ ایران به این موضوع چیست، گفت: پاسخ ما به این 
موضوع روشن است، توانمندی های دفاعی ما درون زاست، ما 
از  این مرحله  به  بر اساس توانمندی ها و تلاش های خودمان 

توانمندی دفاعی رسیده ایم و آن را توسعه داده ایم.
او: اینکه در گوشه و کنار ضرباتی زده شود، در زد و خورد 
وارد  ضربه ای  و  می شود  زده  ضربه ای  و  است  طبیعی  امری 
ما  دفاعی  تاسیسات  که  است  این  مهم  مسئله  ولی  می شود 
و  جبران  را  آن  نتوانیم  دید،  اگر ضربه ای  که  نیست  وارداتی 
جایگزین کنیم. جایگزینی بسیار خوب و خیلی بهتر از چیزی 
که تصور می شد، صورت گرفته است. سیستم پدافندی کشور 

دوباره برقرار شده و کامل تر هم خواهد شد.

بلینکن:

 نباید به ایران اجازه دستیابی به سلاح هسته ای داد 

لاوروف:

 موافقت نامه جامع ایران و روسیه، علیه کشور دیگری نیست

جوکار خبر داد

تعویق انتخابات شوراها؛ پیشنهاد دو زمان برای برگزاری 

جلالی:
 روابط ایران و روسیه در مسیر رو به رشد قرار دارد 

سخنرانی  آخرین  در  امریکا  خارجه  وزیر  بلینکن  آنتونی 
واشنگتن  اتهامات  دیگر  بار  آتلانتیک  اندیشکده  در  خود 
علیه تهران را مطرح کرد و مدعی شد: نباید اجازه دستیابی 

به سلاح هسته ای را به ایران داد. 
آخرین  در  بایدن  دولت  خارجه  وزیر  ایرنا،  گزارش  به 
روزهای حضور در وزارت خارجه این کشور افزود: نباید 

به ایران اجازه دستیابی به سلاح هسته ای داده شود.
دولت  اقدامات  و  خاورمیانه  وضعیت  درباره  که  بلینکن 
رژیم  به حمله  تهران  پاسخ  درباره  بایدن سخن می گفت، 
اسرائیل مدعی شد که اسرائیل توانسته است سامانه دفاعی 

ایران را منهدم کند.
با شبکه  امور خارجه آمریکا همچنین در مصاحبه ای  وزیر 
عدم  دلیل  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  بی  سی«  ام  اس  ان  
جمهوری  ای  هسته  تاسیسات  به  اسرائیل  احتمالی  حمله 
کنیم که چه چیزی  فکر  این  به  »باید  ایران گفت:  اسلامی 
این  که  شد  مطمئن  می توان  چگونه  و  بود  خواهد  پایدار 
برنامه بازنگردد. یکی از مسائلی که باید ارزیابی شود این 
است که اگر چنین اتفاقی بیفتد، آیا ایران صرفا دوباره آن 
را بازسازی می کند، آن هم در عمق بیشتری زیر زمین و در 

مکانی که دسترسی به آن حتی دشوارتر باشد؟«
بلینکن بار دیگر با ادعای اینکه، ایران به میزان کافی مواد 

کرده  انباشت  هسته ای  سلاح  ساخت  برای  شکافت پذیر 
است، گفت که ساخت واقعی سلاح هسته ای زمان بیشتری 

نیاز دارد.
با تصمیماتی روبرو خواهد بود که  ایران  افزود:  او مدعی 
چگونه می خواهد پیش برود. اما دولت جدید )آمریکا( به  
ویژه به این دلیل که ایران در وضعیت دشواری قرار دارد، 

فرصتی خواهد داشت.
نظر  از  )ایران(  این کشور  کرد:  ادعا  آمریکا  وزیر خارجه 

اقتصادی به شدت آسیب دیده است.
شد:  مدعی  و  خواند  »فرصت«  را  وضعیت  این  بلینکن، 
ایران  هسته ای  چالش  حل  برای  باشد  فرصتی  این  »شاید 
به شکلی پایدار و همچنین مقابله با اقداماتی که ایران در 

منطقه انجام می دهد.«

وزیر امور خارجه روسیه گفت: موافقت نامه جامع راهبردی 
با ۲۸ دی ماه ۱۴۰۳ توسط  برابر  که روز جمعه ۱۷ ژانویه 
توسط ولادیمیر پوتین و مسعود پزشکیان، رؤسای جمهور 
روسیه و ایران در مسکو امضا خواهد شد، علیه هیچ کشور 
کشور  دو  امنیت  تضمین  آن  هدف  بلکه  نیست،  دیگری 

است. 
سرگئی لاوروف این سخنان را در پاسخ به سؤال خبرنگار 
سالانه  مطبوعاتی  کنفرانس  جریان  در  مسکو  در  ایرنا 

وزارت امور خارجه روسیه بیان کرد.
توافق،  این  گفت:  باره  این  در  روسیه  خارجه  امور  وزیر 
مانند توافق )اخیر روسیه(با کره شمالی، علیه هیچ کشوری 
تقویت  آن  هدف  و  دارد  ای  سازنده  ماهیت  و  نیست 
نقاط مختلف  ما در  ایران و دوستان  توانایی های روسیه و 

جهان است.
وی خاطرنشان کرد: این موافقت نامه با هدف شتاب بخشی 
در  اجتماعی  مسائل  حل  اقتصادی،  مبادلات  توسعه  به 
مناسبات دوجانبه و اطمینان از قابلیت دفاعی قابل اعتماد 

امضا خواهد شد. 
پیش از این، کرملین )ریاست جمهوری روسیه( اعلام کرده 
دی   ۲۸ جمعه  روسیه  رئیس جمهور  پوتین  ولادیمیر  بود: 
که  ایران  اسلامی  جمهوری  رئیس  پزشکیان  مسعود  با  ماه 

برای سفری رسمی وارد مسکو می شود، دیدار و گفت وگو 
خواهد کرد.

دورنمای  رود  می  انتظار  است:  آمده  کرملین  بیانیه  در 
زمینه  در  جمله  از  دوجانبه  های  همکاری  بیشتر  گسترش 
تجارت و سرمایه گذاری، حمل و نقل و لجستیک و حوزه 
دستور  در  موضوعات جاری  همچنین  و  بشردوستانه  های 
کار منطقه ای و بین المللی در مذاکرات پوتین و پزشکیان 

مورد بحث و بررسی قرار گیرد.
پوتین  ولادیمیر  مذاکرات،  این  ادامه  در  افزود:  کرملین 
جامع  راهبردی  مشارکت  موافقت نامه  پزشکیان  مسعود  و 
رسانه ها  نمایندگان  جمع  در  و  امضا  را  ایران  و  روسیه 

سخنانی مطرح خواهند کرد.

نسخ  به  توجه  با  گفت:  مجلس  شوراهای  کمیسیون  رئیس 
هم اکنون  اخیر مجلس،  در جلسه  انتخابات  قانون   ۲۲ ماده 
تاریخ مشخصی برای برگزاری دوره هفتم انتخابات شوراها 
وجود ندارد و ما باید تاریخ جدید را در صحن تعیین کنیم. 
مجلس  شوراهای  کمیسیون  رئیس  جوکار  محمدصالح 
شورای اسلامی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به گمانه زنی ها 
درباره احتمال تعویق برگزاری انتخابات شوراها که پیش از 
این قرار بود در تاریخ ۲۰ خرداد ۱۴۰۴ برگزار شود، گفت: 
در جلسه علنی اخیر مجلس، مصوبه ای داشتیم که بر اساس 
آن ماده ۲۲ قانون انتخابات ریاست جمهوری منسوخ شد.

راجع  که   ۲۲ ماده  اصلاحات  و  الحاقات  طبق  افزود:   وی 
این مصوبه  از  پیش  ما  بود،   انتخابات شوراها  برگزاری  به 
کرده بودیم که انتخابات شوراها باید در سال ۱۴۰۴ برگزار 
انتخابات دوره  تا  نیز سه ساله شود  و مدت شورای هفتم 
هشتم شوراها به طور همزمان با انتخابات ریاست جمهوری 
به  با توجه  برگزار شود. جوکار تصریح کرد:  بعدی  دوره 
مشخصی  تاریخ  هم اکنون  انتخابات،  قانون   ۲۲ ماده  نسخ 
ندارد  وجود  شوراها  انتخابات  هفتم  دوره  برگزاری  برای 
انتخابات را در  باید تاریخ جدید برای برگزاری این  و ما 

صحن تعیین کنیم. 
رئیس کمیسیون شوراهای مجلس ادامه داد: بر همین اساس 
بررسی  صحن  در  هنوز  که  انتخابات  قانون   ۱۳ ماده  در 

شوراها  انتخابات  برگزاری  زمان  برای  پیشنهاد  دو  نشده، 
مطرح شده است؛ یکی تعویق یکساله انتخابات شوراها و 
دیگری تعویق 6 ماه این انتخابات که باید در صحن تعیین 
صورت  در  که  سوال  این  به  پاسخ  در  وی  شود.  تکلیف 
تبدیل شدن یکی از پیشنهادات بیان شده به قانون، تکلیف 
پیش ثبت نام هایی که برای انتخابات میاندوره ای تبریز انجام 
شده چه می شود؟ گفت: با توجه به اینکه مصوبه برگزاری 
روز  جلسه  در  نمایندگان  توسط   ۱۴۰۴ سال  در  انتخابات 
باید  پیش ثبت ها  مراحل  تمام  بنابراین  شده،   نسخ  دوشنبه  
انتخابات  نام  انجام شود و طبعاً پیش ثبت  در تاریخ جدید 

میان دوره ای تبریز نیز بلااثر است. 

سفیر ایران در روسیه در مقاله ای با اشاره به اینکه توافقنامه 
مدت  برای  مسکو  و  تهران  بین  راهبردی  جامع  مشارکت 
این  امضای  که  کرد  تاکید  داشت،  خواهد  اعتبار  سال   ۲۰
دوجانبه  روابط  تقویت  جهت  در  مهم  بسیار  گامی  سند 
کاظم  تسنیم،  گزارش  به  است.  مختلف  عرصه های  در 
جلالی، سفیر جمهوری اسلامی ایران در مسکو در مقاله ای 
تاکید  مسکو،  چاپ  »ایزوستیا«،  روزنامه  برای  اختصاصی 
بین  استراتژیکی  جامع  مشارکت  توافقنامه  که  است  کرده 
ایران و روسیه که قرار است در تاریخ ۱۷ ژانویه امضا شود، 
نقشه راهی برای تقویت روابط دوجانبه در زمینه های مختلف 
است.وی نوشت: »امضای این توافقنامه گامی بسیار مهم در 
و  بود  خواهد  روسیه  و  ایران  بین  دوجانبه  روابط  تقویت 
در حوزه هایی  همکاری  از  مرحله جدیدی  وارد  دو کشور 
نظیر اقتصاد، تجارت، حمل ونقل، انرژی، حفاظت از محیط 
زیست، فناوری و پزشکی خواهند شد. این توافقنامه را به 
درستی می توان به عنوان نقطه عطفی در روابط ایران و روسیه 

و نقشه راهی برای تقویت پیوندهای دوجانبه در زمینه های 
از  بخشی  در  همچنین  ایران  گرفت.«سفیر  نظر  در  مختلف 
مقاله خویش، یادآور شد که ایران در سیاست خارجی خود 
ایران  افزود: »امروزه  پایبند است. وی  به رویکردی متوازن 
در سیاست خارجی خود رویکردی کاملًا متوازن دارد که در 
تعامل عاقلانه با جهان، به ویژه با شرکای آسیایی، و تمرکز 
بر استراتژی »نگاه به شرق« تجلی یافته است. در چارچوب 
این رویکرد، تهران فراتر از تلاش برای همکاری صرف با 
ظهور  حال  در  شرق  به  و  کرده  حرکت  غربی  کشورهای 
توجه ویژه ای داشته است.«به گفته کاظم جلالی، همکاری 
چندجانبه با قدرت هایی مانند روسیه، چین و هند و تعامل 
بین المللی  با ساختارهای جدید منطقه ای و  سازنده و فعال 
اتحادیه  و  بریکس  شانگهای،  همکاری  سازمان  جمله  از 
اقتصادی اوراسیا )EAEU(، گامی مهم در جهت تأمین منافع 
ملی ایران و بازنگری در جایگاه این کشور در نظم جهانی 

است.

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: ابراهیم بهمنی جلالی
لیتوگرافی و چاپ شاخه سبز قم		
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